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KRIJGT TWEE JAAR RESPIJT
Het Instituut Sportgeneeskunde Limburg heeft 
van het provinciebestuur twee jaar extra tijd 
gekregen om te proberen zichzelf te bedruipen. 
Daarmee is de werkgelegenheid van tien 
medewerkers van het instituut voor 
Bewegingswetenschappen voorlopig gered. 
Gedeputeerde Staten hebben maandag laten 
weten dat de jaarlijkse subsidie van 777.000 
gulden niet zoals eerder was aangekondigd op 1 
januari 1991 wordt ingetrokken, maar pas op 1 
januari 1993. Het ISL moet dan eerst schriftelijk 
beloven dat het in de tussentijd de 
personeelsformatie aanpast aan de derde 
geldstroom en dat het afziet van 
wachtgeldaanspraken tegenover de provincie.

Ook Kremers krijgt 
Tanspenning
Onder de ongetwijfeld talloze cadeaut-
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Pagina 7 Memoires van Maarten

Anderhalf jaar lang werd hij door de media gekoesterd 
als Nederlands onbetwiste studentenleider. Maarten 
van Poelgeest, voormalig voorzitter van de Landelijke 
Studenten Vakbond LSVB, heeft nu al zijn 
‘memoires’ gepubliceerd. Niet gehinderd door enig 
gebrek aan zelfvertrouwen roddelt hij er lustig op los. 
Zo deden wij dat dus, luidt de misleidende titel. Want 
de spannende, smakelijke en irritante anecdotes 
hebben maar één hoofdpersoon. Ik, Maarten.

1 Trio

nding. 
ilechts 
:mien- 
Grote

vrij is, 
kenen 
> is dat 
tegen: 
lands- 
arodu-

jlingS' 
;eft z£ 
taat ef 
één en 
biolo- 
klokje 

an een
Men

lijkt in 
Hanlo 
jrteni5 
irgang 
jd een 
malen 
enkele 
valen*

van <ie 
enkele 
isen >e 
on va1* 
:ldtdal 
Dkmag 
Emote 
okwel

speie*1 
mroep 
I, vind1 
beetje 
bal *11

kwarj 
;r rond 
laarde 
oor de

loudef

Tegen het voornemen om de subsidië
ring abrupt te beëindigen is door het col
lege van bestuur geprotesteerd in een 
brief aan Gedeputeerde Staten. Het ISL- 
bestuur had al een AROB-procedure te
gen het voornemen aangespannen, omdat 
het op grond van afspraken met het mi
nisterie van WVC, de oorspronkelijke 
subsidiegever, recht meent te hebben op 
een vaste jaarlijkse uitkering van het 
bedrag.
De versoepeling van het standpunt van 
Gedeputeerde Staten komt even onver
wacht als in januari de beslissing kwam 
om de subsidie stop te zetten. Ook nu 
weer is het college van bestuur niet op de 
hoogte gebracht. Volgens collegevoor
zitter drs. L. Vredevoogd is dat strikt ge
nomen niet nodig, omdat het ISL een 
eigen rechtspersoon is. ’’Maar het gaat 
om een beslissing waarvan de gevolgen 
worden afgewenteld op de universiteit, 
omdat die mensen formeel hier in dienst 
zijn”.
Kennelijk is het dagelijks bestuur van de 
provincie ingegaan op het pleidooi van 
de universiteit voor een behoorlijke af
bouwregeling, die het instituut in de ge
legenheid stelt een ander beleid te ont
wikkelen, dat gericht is op het verwer
ven van inkomsten uit contract-onder- 
zoek. In feite is dat in strijd met de doel
stellingen van het ISL. Inkomsten uit de 
derde geldstroom kunnen nu alleen bin
nenkomen via het instituut voor bewe
gingswetenschappen.
De subsidie van de provincie is de enige 
bron van inkomsten van het ISL. Het 
instituut betaalt met dat geld de salaris
kosten van tien personeelsleden die om 
organisatorische redenen zijn onderge
bracht bij het universitaire Instituut voor 
Bewegingswetenschappen.
In een gesprek met het college van be
stuur is het ISL-bestuur bezig een plan 
op te stellen om te komen tot een onaf
hankelijke financiële positie. In ruil 
daarvoor heeft het college toegezegd dat 
het zich hard zou maken voor een be
hoorlijke overgangsregeling en dat het 
bij eventuele ontslagen de reorganisatie- 
procedure zou toepassen. Dat houdt in 
dat de universiteit zich inspant om ont
slag te voorkomen door binnen de uni
versiteit naar een andere plaats te zoe
ken.
Negen jaar geleden kreeg het ISL de 
subsidie van 7,7 ton min of meer in de 
schoot geworpen. Het geld was afkom
stig van het ministerie van WVC, dat op 
die manier zijn bijdrage wilde leveren 
aan het PNL-beleid, dat gericht was op 
versterking van de werkgelegenheid in

Limburg. Sinds 1 januari zijn alle PNL- 
gelden, die tot dan toe door het ministe
rie werden beheerd, overgeheveld naar 
de provincie. Die mocht ermee doen wat 
ze wilde, als ze de uitbetaling maar bin
nen de bestaande wettelijke normen voor 
subsidie bracht. Volgens de provincie 
was in het geval van het ISL geen sprake 
van activiteit waarvoor zij de kosten 
moest dragen. Volgens GS-lid Kockel- 
kom ging het om een para-universitair 
instituut dat bovendien geen provincia
le, maar een nationale uitstraling had. 
Dr. Frans Verstappen, voorzitter van het 
ISL is nog lang niet tevreden met het 
nieuwe voorstel van de provincie: ”Je 
kunt onmogelijk van ons vragen dat wij 
ons helemaal zelf gaan bedruipen. Er 
blijft altijd een gedeltelijke structurele 
subsidie nodig, want onze hoodtaak is 
het verrichten van wetenschappelijk 
onderzoek. Of dat hu komt van de uni
versiteit, het ministerie van WVC of van 
de provincie, ik hoop dat een de drie 
inziet dat we daar niet om heen kunnen. 
Zolang we daar geen duidelijkheid over 
hebben, blijft de AROB-procedure 
gewoon lopen”.

Jacques Herraets

jes en eerbewijzen die ‘gouverneur’ Sjeng 
Kremers bij zijn afscheid in april zal 
vergaren, bevindt zich ook een bijdrage 
van deze universiteit. In zijn jongste 
vergadering heeft de universiteitsraad 
op voorstel van het college van bestuur 
besloten de dr. J.G.H. Tanspenning, het 
hoogste eerbetoon van de RL, aan Kre
mers uit te reiken. Kremers heeft zich 
zeer verdienstelijk gemaakt voor de 
opbouw en de ontwikkeling van deze 
universiteit, vinden college en U-raad. 
De penning is genoemd naar de eerste 
voorzitter van het college van bestuur, 
dr. J.G.H. Tans.
In de U-raad werden wel lichte beden
kingen geopperd tegen het uitreiken van 
de penning zo kort nadat ex-AZM-voor- 
zitter Verhey hem heeft ontvangen, nog 
geen vijf maanden geleden. De vrees 
werd geuit dat dit wellicht tot enige 
devaluatie van de penning zou kunnen 
leiden, zeker omdat het erop gaat lijken 
dat hooggeplaatste personen die vertrek
ken de penning min of meer automatisch 
ontvangen. Daar was in dit geval echter 
geen sprake van, bezwoer het college 
van bestuur.

Wammes Bos

Aio’s in hoger beroep na 
verliezen kortgeding

Er lijkt alweer een onderzoeksinstituut in nood te 
verkeren. Het gaat om het RIKS, het Research 
Instituut voor Kennis Systemen, dat zich beweegt op 
het terrein van de kunstmatige intelligentie. De RL- 
hoogleraren die dicht bij of op dit vakgebied werken 
maken zich grote zorgen over de prestaties van het 
RIKS. Sommigen vrezen zelfs dat het de boot heeft 
gemist en nooit meer wat kan worden. De universiteit 
zou zich uit de (toch al nauwelijks bestaande) 
samenwerking moeten terugtrekken, vinden zij. 
Anderen hebben hun hoop op een reddingsplan 
gevestigd. Directeur Drazan zelf snapt de commotie 
niet: volgens hem gaat het goed, hij heeft gewoon tijd 
nodig gehad om de zaak op te bouwen.

Het Landelijk overleg van assisten- 
ten-in-opleiding (het Laioo) gaat in 
hoger beroep tegen de uitspraak in 
kort geding van de Haagse rechter 
Portheine, die heeft bepaald dat de 
korting op de aio-salarissen niet 
onrechtmatig is. Bovendien zal het 
Laioo afzonderlijke procedures 
aanspannen tegen de Vrije Univer
siteit Amsterdam en de katholieke 
universiteiten van Nijmegen en 
Tilburg.
In het kort geding hebben de aio’s geëist 
dat hen het volledige salaris volgens de 
bij het Rijk gehanteerde salarisschaal 10 
wordt uitbetaald. Formeel worden de 
aio’s weliswaar aangesteld in een vol
tijdse universitaire betrekking, maar op 
hun salarissen wordt een korting toege
past voor de tijd waarin zij geen produk- 
tief werk doen in verband met hun oplei
ding. Die korting bedraagt voor het eer

ste jaar van de aanstelling 45 procent, 
wat afloopt tot 15 procent in het vierde 
en laatste jaar van de betrekking.
De aio-vereniging heeft het geding, dat 
diende voor de president van de Haagse 
rechtbank, verloren. Afgelopen vrijdag, 
23 maart, heeft rechter mr. R.R. Porthei
ne de vorderingen van de aio’s afgewe
zen. Laioo-voorzitter Jeroen Doomemik 
vindt echter dat de rechter niet is inge
gaan op een van de argumenten van zijn 
vereniging. De kortingen die aio-salaris
sen worden toegepast zijn volgens het 
Laioo volstrekt willekeurig en staan in 
geen enkele relatie tot de hoeveelheid 
opleiding die de aio’s ontvangen. In de 
praktijk zou een aio gemiddeld geduren
de slechts 13 procent van zijn tijd oplei
ding genieten. Volgens Doomemik 
maakt het Laioo daarom een goede kans 
in hoger beroep.

Jos Dohmen/HOP ______________

Een van de grofste schendingen van het aangezicht 
van de aarde bevindt zich op enkele 
tientallenkilometers van Maastricht, in de 
stedendriehoek Aken-Bonn-Mönchengladbach. 
Niets ontziende bruinkolenbaggeraars graven het graf 
van een wijde omgeving. Het einde is nog lang niet in 
zicht. De streek lijkt een fatalespiraal terecht gekomen 
te zijn, die dreigt te eindigen in een gigantische 
gifbelt.
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Pieter Mostert 1
Sprekend over de vakgroep 
wijsbegeerte schetst Pieter Mostert in 
de Observant het beeld van een ruïne. 
Wie de moeite neemt op de feiten te 
letten, bij voorbeeld door de 
jaarverslagen 1988 en 1989 van de 
beide onderzoeksgroepen waarin zijn 
vakgroep participeert er op na te slaan, 
treft iets anders aan: twee productieve 
groepen onderzoekers waarvan er in 
het komende jaar een aantal zullen 
promoveren, die er in geslaagd zijn een 
aanzienlijk deel tweede en derde 
geldstroom onderzoek te verwerven, 
en die met een voor alfagroepen 
opmerkelijk hoge frequentie 
gezamenlijk publiceren.
Een blik op het onderwijsaanbod levert 
hetzelfde patroon: docenten die in 
korte tijd met elkaar en met docenten 
uit andere faculteiten een omvangrijk 
en divers onderwijsaanbod van de 
grond hebben gebracht. Drie jaar na 
hun start ligt de omvang van de 
dienstverlening die de vakgroepen 
wijsbegeerte en geschiedenis 
gezamenlijk voor de Faculteit der 
Gezondheidswetenschappen 
verzorgen, in dezelfde orde van grootte 
als het volume onderwijs dat de gehele 
Faculteit der Geneeskunde aan 
Gezondheidswetenschappen toelevert. 
Een ruïne?
Pieter Mostert heeft veel bijgedragen 
aan de expansie van het onderwijs van 
de vakgroep. Hij verlaat de vakgroep 
om uiteenlopende redenen - 
persoonlijke, wetenschappelijke en 
politieke - om een functie buiten 
universitaire kring te aanvaarden. 
Zakelijke geschillen van mening zijn 
bij hem beladen geraakt met bitterheid. 
Dat is spijtig.

G.H. de Vries

Pieter Mostert 2
Het interview dat Pieter Mostert aan de 
Observant gaf, bevestigt nog eens de 
algemene regel dat rancune en 
verbittering onze waarneming sterk 
vertroebelen. De kritiek die Mostert 
over de vakgroep Wijsbegeerte 
uitstort, zegt vooral iets over de 
marginale positie waarin hij zichzelf 
allengs heeft gemanoeuvreerd. Geen 
van de beleidsbeslissingen waar 
Mostert nu zijn gal over spuwt, zijn 
zonder overleg genomen. Maar ik kan 
me geen enkel voorstel herinneren 
waartegen Mostert zich uitdrukkelijk 
heeft verzet.

Neem de instelling van twee 
onderzoeksgroepen. Dit voorstel had 
de steun van verreweg de meeste 
betrokkenen; zelfs Mostert is er 
toentertijd mee accoord gegaan. Het 
was dan ook een redelijke gedachte om 
het onderzoek, zoals dat binnen het 
Elisabethhuis bedreven wordt, in twee 
projecten op te splitsen. Onderzoek op 
het gebied van 
maatschappijgeschiedenis is nu 
eenmaal van een ander type dan 
onderzoek op het gebied van de 
ontwikkeling van wetenschap en 
technologie; de publikatiekanalen 
verschillen en men sluit aan bij andere 
nationale en internationale fora.
Anders dan Mostert aangeeft, 

functioneren beide projecten op dit 
moment naar wens. Zeker, alles kan 
altijd beter. Maar binnen beide 
groepen is er geen sprake van 
onverschilligheid ten opzichte van 
eikaars werk en ook de contacten 
tussen beide groepen zijn inniger dan 
Mostert suggereert. Zo zijn er in het 
verleden enkele symposia belegd 
waaraan leden van beide projecten 
deelnamen. Wanneer Mostert stelt dat 
echte discussies niet worden gevoerd 
en stimulerende besprekingen niet 
plaatsvinden, dan wijzen deze klachten 
dan ook allereerst op de positie van 
Mostert zelf. Zijn onderzoek sloot 
namelijk bij geen van de beide 
hoofdstromen van onderzoek aan; een 
situatie waarin Mostert ook steeds 

heeft berust. Een of ander voorstel om 
de organisatie of richting van het 
onderzoek te veranderen heeft hij 
tenminste nooit gedaan.
Ten aanzien van de plannen voor een 

nieuwe studierichting Cultuur- en 
Wetenschapsstudies kan een 
gelijksoortige opmerking worden 
gemaakt. Bij iedere stap die is gezet, is 
er ruggespraak gehouden. De vakgroep 
is regelmatig geconsulteerd en er is 
zelfs een speciale hoorzitting over het 
plan belegd. Mostert maakte bij die 
gelegenheden wel kritische 
kanttekeningen, maar principiële 
bezwaren zijn door hem intem nooit 
expliciet naar voren gebracht. Het is 
heus niet zo dat “wie een beetje kritiek 
uit, wordt platgestampt”, zoals 
Callebaut stelt. Het probleem is eerder 
dat Mostert iemand is die op cruciale 
momenten zijn mond houdt. Het doet 
dan ook vreemd aan om juist hem 
achteraf te horen klagen over een 
gebrek aan discussie.

Natuurlijk is het zuur wanneer een 
vakgroep zich ontwikkelt in een 
richting die je niet voor wenselijk 
houdt. Natuurlijk is het jammer dat 
Mostert -in tegenstelling tot wat de 
Observant meldt- de laatste tijd steeds 
meer alleen is komen te staan. En het 
is zeker zo dat de vakgroep de 
hoeveelheid rancune die Mostert 
langzamerhand opbouwde, heeft 
onderschat. Dat is ook de les die wij 
achterblijvers moeten trekken, denk ik. 
Want het is gewoonweg zonde dat 
iemands oordeelsvermogen door 
teleurstelling en wrok zo ernstig wordt 
aangetast.

Rein de Wilde

Af te halen t.e.a.b. beige bankstel 2 + 2,5 zits.
642862 na 18 uur.

Heb je zin om mee te doen aan een aantal 
smaaktesten? Wij zoeken vrouwelijke proef
personen tegen vergoeding. Voor meer info 
bel: Helga 253385, Brigitte 255327.

Te koop Apple Macintosh + externe drive + 
printer. Tel. 643435.

Culturele creatieve reizen naar Griekenland, 
Ardennen, Umbrië, Zuid-Spanje, Zuid-Lim- 
burg. St. 2e-kreatief tel. 643435.

Oproep. Economiestudenten die namens EFM 
kandidaat willen zijn voor de F-raad verkie
zingen kunnen dat doen schriftelijk voor 
woensdag 4 april in k. 0086 (TS 53).

Geachte juristen, VGT door de plee, ga met 
Rinoceros in zee. CC

Kokagrop Solaestafette, jaf skulle hanie 
zurkol! Man kan ocksa fa anoleta overallt! 
jog et jag.

Cassettedeck (Akai) zoekt luisterliefhebber. 
Ik ben goed gesmeerd en kan voor 200.- heel 
lief zijn. Tevens Ikea-stoel, relax 1-.60 m prijs 
n.o.t.k. John 218136.

Twee a.s. economiestudenten zoeken met 
ingang van 1 juli een etage met douche, toilet 
en keuken. Tel. 03404-17959 (Jurgeri).

Nog geen plannen voor de zomer? Misschien 
is een AEGEE-talencursus (Summer-univer
sity) iets voor jou!

Quod licet impulsivi non licet bovi O.H.D. 
Ormetikos

Te koop aangeboden één-persoons slaapka
mer in jaren ’50 stijl: bed+matras, nachtkast
je, tafel en stoel. F195,- Hanneke:211858

Paarltjes vóór dinsdag 16.00 uur via bovenstaand rooster inleveren bij de redactie. Maximaal één Paarltje per persoon of onderwerp. 
Tarief: f 2,50 per regel (32 lettertekens), vooraf contant of per girobetaalkaart te voldoen.
Paarltjes van studenten en personeelsleden worden gratis geplaatst, tenzij zij een commercieel doel beogen (bijverdiensten of 
bijeenkomsten waar entree wordt geheven).

Te huur in Languedoc halverwege Béziers en 
Narb onne mooi dorpshuis met tuin, 15 km. 
van Midd. Zee, van alle comfort voorzien. 
Vrij van 28-4 tot 7-7 en na 18-9. 
V.a. f 400,- p.w. Tel 043-630670

Gezocht: leuke reisgeno(o)t(e) die net als ik 
een week helemaal weg wil (april). Liefst 
liften en low budget. Bestemming i.o., alles 
mogelijk! Bel snel! Tessa 252036

Te koop ingoede staat fiets. Vraagprijs f100,- 
, bel tussen 17 - 20 uur 043-474483 (Hans).

Op zoek naar een leuke, rustige kamer, niet 
duur (f315,-) in een gezellig huis? Dan kan je 
nu stoppen met zoeken. Bel voor meer inf. 
Sandra, tel. 09-3211721200. Doen!

Te koop: goede koelkast, groot model, merk 
Marijnen, zonder diepvriesje. Ingrid Spren
ger tel.888640 (BMC).

Gevraagd: ervaren fysiotherapeute voor vak. 
waarneming in part, praktijk van 5 tot 28 juli. 
Inl.: tel. 043-474228 

f100,- beloning voor degene, die mij voor 
mei 90 aan een leuke kamer kan helpen. 
Patrick 3 MF. Tel. 04498-52350.

Te koop: alle boeken voor de studie Rechten 
in blok 1.1, 1.2, 1.3, 1.4, en 2.1, incl. ‘Rode 
Kluwer’. Alle boeken in prima staat. Tel. 
043-437302.

Te huur: in gezellig studentenhuis bij cen
trum Maastricht kamer met uitzicht. St. 
Annalaan 3, tel. 253337.

TK Mitsubishi Galant stationcar ’79. Niet 
mooi, wel sterk. Loopt als een zonnetje. APK 
gekeurd, prima vakantie-auto. Vraagpr. 850,- 
Tel. 888589 of 04409-3641 (na 18 uur).

Te huur aangeboden tijdelijk 1 juni tm 30 
sept. 2 pers. app. voll, gemeub. te Cadier en 
Keer. Inl. 043-637120.

Hoi, ben je jong en modem ik heb een geheel 
wasbaar stoffen zitbank te koop 2x1 en 1x2. 
De kleur zal je aanspreken, lichtblauw. Bel 
me voor informatie 04407-2573.

Wie wil samen mét mij (m, 20 jr.) in Honga
rije een fietshoteltocht (OAD) maken? 10 
dagen, vertrek 16-7, excl. lunch 1045,-. Bel 
Marcel 04458-1688.

T.k. boekenkast 2m breed, 30 cem diep, 1,20 
m hoog. F30,- Tel. 04409-1744.

Wie wil er met mij trivianten? Ema 043- 
215063 (rond etenstijd).

EFM-alfa zoekt potentiële kandidaten voor 
de komende F-raadsverkiezingen. Wil je je 
kandidaat stellen, bel Marco 255529.

Doe joe fiel so homie? Gebruik je kwaliteiten 
op onderwijsgebied wordt actief in alfa’s 
onderwijscie. kom langs di 3 april tussen 12- 
13 uur 0085 TS53, inl. 2555529.

Trivial Pursuit competitie opgeven per team 
van 2 personen. Café Casjèt, tel. 217669. 
Datum 11 april.

Wie heeft een Triviant-spel? Wij willen oefe
nen!! Bel Lisette 436261 of Geri 620013.

Redactie NSEM-nieuwsbrief zoekt nieuwe 
leden voor het schrijven of zoeken van artike
len, typewerk, layout ed. Voor meer informa
tie, bel gerust! Marjan: 430415.

TK Rechtenboeken Duits: Die Europäische 
Gemeinschaft v. Beutler/Bieber e.a.; Recht 
der Intern. Organisationen en Völkerrecht v. 
Seidl hohenveidem. Tel. 0932-11-715567.

Te koop laboratoriumjas maat 46 fl. 35,-. 
Marjam 218595.

Bedankt Paul. Dankzij jouw gratis VGT- 
literatuur heb ik mijn bloktoets gehaald. G.G.

f100,- beloning voor degene die ons een 2- 
persoons app/flatje/kamer in Maastricht 
bezorgt. Uiterlijk per 1-7. Bel 0932-721701.

Te koop compleet gasfornuis met oven, merk 
Etna, goed onderhouden, prijs: f100,-. bel 
Marieke, 043-250846.

Gevr. student-planningsgroeplid voor de 
CPG-verplegings wetenschap (liefst 2e jaars). 
Inl. bij H. Smeets, tel. 7302.

De uiterste inschrijfdatum voor de ouderdag 
is niet tot 13 maart, maar tot 13 april.

Mentoren voor de ouderdag gezocht, in te 
schrijven op de inschrijflijst in de universi- 
teit.

Te koop gevraagd: degelijke opafiets, fra- 
mehoogte 65 cm.. Niet lellen, maar bellen! 
Tel. 632956. Vraag naar Johannes.

Nicole I’ll be jour fire when u r cold I’ll 
make u happy when u r sad I’ll make u good 
when u r bad. Let me touch your body ‘till 
your river’s an ocean -toy-boy

Donderdag zakt MA FLODDER door, be
reidt u allen voor. Ze maakt daarbij een gul 
gebaar, iedereen krijgt een grote sigaar! 5 
april discotheek D’N HIMMEL.

Oppas gezocht voor 2 kleine kinderen, 1 
avond per week in Cadier en Keer. F5,- per 
uur. Bel 04407-2764.

Studente gezondheidswetenschappen (4e jr 
GVO) zoekt een kamer per 1 mei. Kerstin 
080-237762.

Meerijden? Iedere maandagochtend en vrij
dagavond richting R’dam. Bel 043-866666 
tracer 1681.

Te koop bankstel 2-1-1 (blank eiken en 
leer), bijpassende salontafel en bijzettafelt
jes. Tel. 043-649382.

3de jaars rechtenstudente zoekt repetitor 
voor blok 2.4 volkshuisvesting; tegen beta
ling: Caroline 043-252399 afwezig 3-10 
april, dan 093211564073.

Te koop aangeboden: wasmachine model 
jaren ’50. Zonder computers, maar wel 
onverwoestbaar degelijk. Prijs f100.-. 043- 
625947.

Ga mee naar Luxemburg met Ouranos do 10 
mei vertrek 6.30 station M’tricht inschrijven 
2-11 april 12.30-13.3-typekamer Nieuwen
hof.

PAASFEEST donderdag 5 april Veronica
boot 22.00 uur. Win een ei-prijs en ga naar 
Parijs! Damesdispuut Les Must.

Te koop: zw-TV groot 50,- klein f25,-, vo
luut. pickup Philips f50,- cas.deck f50,- alles 
samen f 150,- Tel. 479107 (Fons) of 437038 
(Mark).

Attentie Saurus-leden: Geneeskunde- en 
Gezondheidswetenschappenstudenten kun
nen de Doldruk voortaan in hun postvakje 
vinden. De Pubcie.

Hiep hoi! Hieo hoi! Al een maand en nog 
niet openbaar! Gefeliciteerd Martijn. Je Ine

Portugees basis of voortgezet 24 uren, fl. 
250,- inf. v. Medeiros-Macor 043-613921.

Wij willen nog steeds emigreren uit patat- 
land. Wie verlost ons en helpt ons aan kamers/ 
appartement (ong. 700,-) in Maastricht? 
Aarzel niet en bel Erik of Sander 09- 
3212455782.

Te koop Koga Miyata World Traveller, 57 
cm, showroomconditie, vr.pr. 1495,-. Tel. 
887373 Ad. Vissers.

For the two of us a room, for you a diner with 
chopsticks. Call Mariken: 093211-722286 
(Preferably in Maastricht per July or Au
gust)

Hallo, ik zoek een kamer in Maastricht, 
liefst centrum, per april/mei, eventueel in 
onderhuur. Weetje iets, bel dan 043-214913 
en vraag naar Joep.

Te huur luxe app. woonkamer9x5, gr. slaap
kamer luxe badk. met ligb. compl. inger. 
keuken, geheel gestoffeerd vrij 1-5 Maa- 
strichtersteenweg 238-1 R. Dovermann tst 
564.

Heteerstewasaardig.hettweedewasgoed, 
hetderdewasdaverend.hetvierdespetterend, 
hetvijfdewordt....6aprilDominicanenkerk;lila 
lentefeestgepresenteerddoorCircumflex 

4 april 15.00 uur Kazemattentocht voor Ago- 
raleden 3,= niet-leden 4,= inschrijven tijdens 
spreekuur (10-11) op Agora-kamer.

Studentenvakbond NSEM organiseert: lite
raire middag met schrijvers, Chileense zang 
en dans, vidéo zondag 8 april 14.00 uur boek
handel Arcadia Vrijthof.

Te koop: Pioneer platenspeler f150,-, Pioneer 
versterker f200,- Tel. 043-211833.

Café Casjèt: Cörversplein 10 Wyck. Studen
tenontbijtjes f4,- Vrijdags 1700-1900 pils en 
fris 1,25. Lekker biertje na BT of VGT, ook 
voor feesten. Tot zo meteen.

Beginnend AIO zoekt zo snel mogelijk een 
kamer. Tel. 08370-24919 (na 18.00 uur). 
Vragen naar Olav.

Voor kleine of grote kamerverhuizingen bel
len naar 04409-2324. Kosten 62.50 in Maa
stricht of omgeving.

Afstudeer cq dispuutsfeesten en borrels? Bel 
Sociëteit Xaviera, tel. 211400, Michiel.

Stichting BUBU, verhuur van bestel/perso- 
nenbusje f 45 resp f 50 p.d. f0,30 per km eerste 
100 km vrij. Prijzen excl BTW en brandstof. 
Bel 256162/211048.

Drie maanden America! ! ! 9 weken werken in 
zomerkamp + 1 tot 6 weken vrij rondreizen. 
Incl. retourvlucht, visum, verzekering, zak
geld ($150-$450). Kosten 400,-. Eisen: 18-35 
jaar, engels sprekend, beschikbaar juni tm 
aug/sept. Info: T. A. Camp America, tel. 04780- 
88074. Postbus 107, 5800 AC Venray.

Wie heeft voor mij een catalogus te koop 
van afgelopen kunstbeurs in het MECC? 
Victor 212910.

Informatie- en opinieblad van de Rijk
suniversiteit Limburg, uitgave van de 
Stichting Observant.
Verschijnt wekelijks.
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Overlevingsplan kan leegloop niet voorkomen

LERARENOPLEIDING KRIJGT TOCH
GELD VAN COLLEGE EN FACULTEIT

Het voortbestaan van de eerstegraads lerarenopleiding EGLO is voorlopig 
gegarandeerd. College en faculteitsbestuur gezondheidswetenschappen willen ieder 
één ton per jaar betalen, waarmee ongeveer de helft van de negen formatieplaatsen 
behouden kan blijven. Voor de overtollige medewerkers is een interfacultaire 
herplaatsingscommissie ingesteld. Het gros van de huidige medewerkers van de 
EGLO heeft inmiddels het zekere voor het onzekere genomen en een andere functie 
geaccepteerd.

Medio vorig jaar werd duidelijk dat het 
ministerie van O&W de bekostiging van 
de experimentele EGLO per 1 septem
ber ’90 zou stopzetten. De EGLO ver
zorgt de didactische scholing in de vak
ken verpleegkunde, fysiotherapie, ergo
therapie, diëtetiek en logopedie, maar 
sinds enkele jaren zijn HBO-docenten 
niet meer verplicht zo’n opleiding te 
volgen. Hierdoor verviel de wettelijke 
grondslag van de EGLO en stopt binnen
kort dus ook de bekostiging. Begin fe
bruari kregen de twaalf medewerkers 
van de lerarenopleiding (9 fte.) door het 
college derhalve hun ontslag aangezegd. 
Onder grote druk van het Georganiseerd 
Overleg en de commissie Algemene en 
Personele Zaken moest dit besluit echter 
vrijwel onmiddellijk worden opgeschort: 
de reorganisatiecode zou onzorgvuldig 
zijn toegepast en bovendien moest de 
EGLO eerst de kans krijgen een ‘overle
vingsplan ’ op te stellen. Inmiddels is een 
commissie ingesteld die de zorgvuldige 
gang van zaken rond de uitvoering van 
de reorganisatie moet bewaken. En de 
EGLO heeft onlangs een overlevings
plan gepresenteerd dat voorziet in drie 
‘kernactiviteiten’, waarmee het nieuwe 
Opleidingsinstituut voor docenten in de 
gezondheidszorg vanaf september ’92 
kostendekkend kan opereren.

Kernactiviteiten

Allereerst verwacht men dat de overheid 
de RL zal aanwijzen als expertisecen
trum voor het opleiden van HBO-docen
ten. Inmiddels heeft de tweede kamer 
namelijk besloten dat die docenten wel
degelijk enige didactische bekwaming 

moeten opdoen. De beslissing over de 
eventuele toewijzing van Maastricht als 
gesubsidieerd expertisecentrum wordt 
nog dit voorjaar verwacht.
Het tweede element van het overlevings
plan betreft het voorstel om een com
merciële vakdidactische opleiding van 
docenten in het gezondheidszorgonder
wijs op te zetten. De opleiding moet dan 
volledig bekostigd worden door de cur
susgelden: twintig deelnemers zouden 
één ton moeten opbrengen.
De derde poot van het nieuwe instituut 
betreft derde geldstroom-activiteiten op 
het gebied van onderzoek en dienstver
lening. Daarmee hoopt men vanaf 1992 
twee ton per jaar te kunnen binnenhalen. 
Gedacht wordt aan activiteiten als na
scholing of tijdelijke detachering van 
medewerkers als adviseurs bij HBO- 
instellingen. Dat gebeurt nu bijvoorbeeld 
al bij de Hogeschool Nijmegen.
De beoogde activiteiten moeten de 
komende twee jaar verder uitgewerkt 
worden. Om het totale plan te realiseren, 
zijn er vanaf september ’92 vijf forma
tieplaatsen nodig. College en faculteits
bestuur willen in de tussenliggende tijd 
garant staan voor de financiering van die 
plaatsen, omdat ze de nieuwe plannen 
levensvatbaar achten en willen voorko
men dat expertise verloren gaat. Ook 
met het ministerie van O&W is nog 
overleg gaande over een mogelijke 
‘overbruggingsfinanciering ’.

Leegloop

Veel medewerkers van de EGLO heb
ben inmiddels een andere functie binnen 
of buiten de RL gezocht. Door die leeg

l3

loop moet EGLO-coördinator Henk van 
Berkel zelfs nieuwe medewerkers wer
ven om de opleiding de komende twee 
jaar draaiende te houden. Zijn “vrolijke 
zucht” over de toezegging van college en 
faculteitsbestuur wordt hierdoor over- 
schaduwd.
“Die herplaatsingscommissie heeft erg 
goed gewerkt, ze heeft zelfs tè goed aan 
mijn staf gezogen. Technisch gezien is 
het personele probleem wel opgelost, 
want er vallen geen gedwongen onsla
gen. Maar kwalitatief gezien heb ik er 
een probleem bijgekregen, want zoals 
het er nu uitziet kan ik per 1 september 
nog op 2.1 formatie rekenen, waarvan 
0.8 tijdelijk. Terwijl ik op z’n minst vier 
wp-plaatsen en anderhalve nwp-plaats 
nodig heb om de opleiding in september 
met zo’n tachtig studenten van start te 
laten gaan. Dat betekent dat ik snel nieu
we mensen moet zoeken, die natuurlijk 
veel minder ervaring hebben dan de 
mensen die opstappen.”
Van Berkel neemt de scheidende mede
werkers hun vertrek niet kwalijk.
“Een deel van de vertrekkende mede
werkers heeft weliswaar een arbeids
contract aangeboden gekregen bij het 
nieuwe Opleidingsinstituut voor docen
ten in de gezondheidszorg, zoals we 
voortaan zullen heten. Maar dat contract 
kan verandert worden wanneer een en 
ander in ’92 niet succesvol blijkt te zijn. 
Ons hangt bovendien al vanaf juni vorig 
jaar een donkere wolk boven het hoofd, 
dus ik geef die mensen groot gelijk dat ze 
eieren voor hun geld kiezen.”

Emely Nobis

Wereld op drift
Op donderdag 1 maart j.l. kwam NRC Handelsblad met een 
opmerkelijk artikel - een vraaggesprek met de nieuwe minister 
van onderwijs -, waarvan de inhoud werd samengevat onder een 
dubbele kop: ‘Kleine scholen hebben volgens minister Ritzen 
minder tijd voor extra begeleiding’ en ‘Schaalvergroting is 
onderwijskundig van belang’.
Eindelijk dus!
Maar dit stuk werd tevens vergezeld van een nadere toelichting, 
die aldus begon: “Voor het eerst in de geschiedenis van de 
Nederlandse söciaal-democratie beginnen in deze kring katholie
ke politici op de voorgrond te treden”. De Partij van de Arbeid 
was altijd doordrenkt met vrijzinnige en zelfs calvinistische 
tradities. Tans en Van Kemenade waren de uitzonderingen. Met 
drie zuidelijke politici is daaraan nu een einde gekomen. Bij 
minister Alders (milieu) en fractievoorzitter Wöltgens straalt hun 
achtergrond duidelijk door in hun gedrag.
Daarbij moet men echter niet over het hoofd zien, dat ik al in 
1966 in een artikel in De Limburger kon constateren, dat ‘op 
grond van de feiten, de politiek (is) omgedraaid. Men heeft lang 
gedacht de klok te kunnen terugdraaien, maar dat is niet gelukt. 
Dat kon ook niet. Het was een andere wereld, die van de 
Wereldoorlog. Het begin van de nieuwe tijd. In deze vernieuwde 
maatschappij speelt de levensbeschouwing geen rol meer. Het is 
niet meer verboden om lid te zijn van de Partij van de Arbeid. 
Men durft de PvdA niet meer in de hoek te schoppen. Ik ben 
benieuwd hoe lang het christendom als zodanig nog politiek kan 
bedrijven’. Nog steeds ...
Maar van Ritzen vernemen wij nu in de NRC, dat hij ‘ook die 
andere bron van heiligheid, de katholieke kerk, al in de jaren 
zestig vaarwel (zei)’. Letterlijk: “Ik ben er in 1967 uitgestapt 
naar aanleiding van de encycliek Humane Vitae. Het bestuur van 
de Unie van Katholieke Studenten, waarvan ik secretaris 
buitenland was, heeft de paus toen nog een telegram gestuurd om 
hem de kans te geven zijn enycliek terug te trekken. De katholie
ke kerk kwam op mij steeds meer over als een instituut met een 
autoritaire structuur, waarin ik mij steeds minder thuis voelde. 
Het is dan prettig om een moment te hebben van: tot hier en niet 
verder!”

Niet verder.
Dat daarmee ook onderwijskundig heel wat meer bedoeld is dan 
in het NRC-artikel tot uitdrukking kwam, bleek een week later 
reeds in een ander vraaggesprek, dat in Observant van 8 maart 
verscheen. Even duidelijk en openhartig ging de minister, ook bij 
die gelegenheid, opnieuw in op onderwijskundige problemen. En 
wel op die, welke hem in zijn ambt zeer speciaal bezig houden. 
Vanzelfsprekend kan iedereen zelf kennis nemen óók van de 
inhoud van deze stellingname. Maar het is belangrijk genoeg om 
hier alvast te verwijzen naar enkele hoofdpunten daarvan. 
Onderwijsprogramma’s worden gemakkelijk vrij kritiekloos van 
jaar op jaar overgenomen, en de frisse blik van een commissie 
van buitenstaanders kan dan zo nu en dan zeer verhelderend 
werken. Is de samenhang nog wel goed? Is de stof nog wel up to 
date? Komt de structuur nog wel met de inhoud overeen? Dat 
zijn vragen, die een studierichting zichzelf regelmatig zou 
moeten stellen.
Meer structuur in de opleiding staat Ritzen trouwens óók voor 
ogen, waar het de tweede fase van het wetenschappelijk onder
wijs betreft. Niet voor niets was de eerste inhoudelijke notitie 
van de nieuwe minister gewijd aan de onderzoekscholen. Want 
een goed gstructureerde opleiding voor toponderzoekers ligt 
Ritzen terecht na aan het hart.

Universitaire kandidaten doen 
het slecht bij verkiezingen
De Maastrichtse kiezer is niet erg 
onder de indruk van de raadskandi- 
daten die studeren of werken aan 
de Rijksuniversiteit Limburg. Dat 
blijkt uit de cijfers van de gemeen
teraadsverkiezingen van 21 maart.

be PvdA stortte ineen - ze verloor vijf 
Van haar achttien zetels. Dat kan Ad 
Geers, hoogleraar publiekrecht en als 
nummer 12 op de PvdA-lijst nog net 
gekozen, natuurlijk niet verweten wor
den. Maar tweeënnegentig voorkeurs
stemmen is toch wel erg weinig. Vooral 
als bijvoorbeeld nummer 18 duizendt- 
achtig stemmen weet te vergaren en 
nummer 19 nog altijd vierhonderdelf. 
Geers heeft geen achterban.
Hetzelfde geldt voor Wim Kuiper, ook 
van de rechtenfaculteit en nummer 12 

voor het CDA. Met negenenvijftig stem
men verliest hij het zelfs nog van Geers. 
Pas de nummer 19 van het CDA scoort 
lager dan Kuiper. Toch won het CDA 
een raadszetel en bezet nu vijftien stoe
len in het stadhuis.
Beide heren worden gepasseerd door 
RoosMarie Bal (verplegingswetenschap
pen). Als vierde op de lijst van Groen 
Links kreeg ze hondervierenzeventig 
rode vakjes voor haar naam. Maar ze 
komt niet in de raad, Groen Links vero
verde niet meer dan twee zetels. Richard 
Janssen, gezondheidseconoom, Michiel 
Heideweg, milieurecht, en Huub Spoor- 
mans, ook van de rechtenfaculteit, ston
den op sowieso onverkiesbare plaatsen, 
en kregen het vertrouwen van respectie
velijk achttien, zestien en achttien Maa
strichtenaren. Buiten Universitair Lid van 
de universiteitsraad (BUL) Hennie de 
Boer prijkt op de op één na laatste plaats 

bij Groen Links, maar dat heeft ook niets 
geholpen. Ze kreeg tweeëntwintig stem
men.
Wel in de gemeenteraad komt Theo 
Bovens, hoofd bureau onderzoek van de 
economische faculteit: hij was lijsttrek
ker van het CDA. Bovens scoorde echter 
relatief laag. Wellicht door de persoon
lijke campagne van veel CDA-raads- 
kandidaten werd slechts 32 procent van 
de ruim 18.000 CDA-stemmen op de 
lijstrekker uitgebracht. Voor de PvdA is 
dat percentage 43 procent, voor D’66 60 
procent en voor Groen Links 66 procent. 
De VVD tenslotte voerde als lijstduwers 
ondermeer de professoren Greep en Penn 
(AZM) op. Ze deden het niet slecht, ook 
al verloor de VVD een zetel, zodat men 
nu met nog slechts drie liberalen is ver
tegenwoordigd. Met hondervierenveer- 
tig (Greep) en zesenzeventig (Perm) stem
men vervulden de medici hun politieke 
plicht.
De studenten op de kieslijsten blijven 
zelfs achter bij de RL-medewerkers. 
Raymond Franx (rechten, nummer 25 
PvdA) vergaarde zesentwintig stemmen 
en Ingeborg Stadhouders (rechten, 
nummer 26 CDA) tweeëndertig. Glo
rieuze winnaar bij de studentenpolitici is 
economiestudent Mamix Muurmans van 
D’66: achtenvijftig stemmen. Voorwaar

“Ik heb hierover inderdaad zeer uitvoerige ideeën, maar toch - 
aldus de minister - probeer ik die voor me te houden. Ik heb 
geprobeerd een dergelijke notitie zoveel mogelijk in de vragende 
vorm te stellen. Ik had er ook een dikke nota over kunnen 
schrijven, maar dat strookt niet met mijn ideeën over hoe je moet 
besturen. Nu geef ik zo’n commissie gelegenheid de kritiek op 
mijn standpunten meteen op een constructieve manier te 
verwerken, namelijk in het formuleren van het voorstel zelf’. 
Het is duidelijk, dat het op inzichten als deze mogelijk moet zijn, 
een geheel nieuw systeem op te bouwen van een vernieuwend 
onderzoek- en onderwijsbestel. Dat zal vast en zeker blijken. 
Negatieve notities, als in het Observantnummer van 15 maart, 
doen daar mijns inziens niets aan af.

Dr. J.G.H. Tans

een nieuwe Jan Terlouw; hij klopte even
eens hoogleraar fysiologie Rob Rene- 
man, elfde bij D’66 en goed voor eenen
dertig voorkeurstemmen, en Gerard Bos 
(interne geneeskunde) die tweeëntwin
tig mensen zo gek kreeg. D’66 explo
deerde overigens van één naar vier ze
tels.
De uitslagen van de Maastrichtse verkie
zingen per stemdistrict bevestigen enke
le vooroordelen over het karakter van de 
verschillende stadswijken. Het CDA 
(totaal 35,3%) haalt in Heer en Amby 
zestig procent van de stemmen, de PvdA 
(32,9%) bereikt datzelfde percentage in 
Daalhof en Rottenberg en Groen Links 

(5,8%) deed het in De Heeg relatief goed: 
vijftien procent van de stemmen. Ook 
Wyck blijkt gevoelig voor Groen Links, 
maar dat is vooral een D’66-wijk.
Uiteraard deed de VVD het uitstekend in 
stemdistrict Biesland/Campagne. Eén 
van de stembureaus tussen de villa’s 
aldaar had ook het hoogste opkomstper
centage: 77,5 procent. De compensatie 
komt uit Oostermaas, daar stemde min
der dan vijfenveertig procent van de 
mensen, en uit Malberg. Het stembureau 
Dukaatplein in die wijk noteerde 38,7 
procent.

Geert Dekker
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Commissie voor onderzoekscholen
Minister Ritzen wil volgende week 
zeven topfiguren uit universitaire 
kring en bedrijfsleven installeren 
als lid van een commissie die zal 
adviseren over de opzet van onder
zoekscholen (graduate schools) in 
het wetenschappelijk onderwijs en 
onderzoek. De commissie komt 
onder voorzitterschap te staan van 
prof.dr. A.H.G. Rinnooy Kan, 
hoogleraar econometrie aan de 
Erasmus Universiteit Rotterdam.

De tijdelijke commissie ‘Onderzoeks
chool’ wordt op 2 april door minister 
Ritzen geïnstalleerd. Even zwaar als het

onderwerp van advies, is de samenstel
ling van de commissie gedacht.
De commissie zal voor 1 oktobermoeten 
rapporteren over een mogelijke opzet en 
inrichting van een stelsel van onder
zoekscholen. Het gaat daarbij om orga
nisaties, waarin het toponderzoek in een 
bepaalde discipl ine is gekoppeld aan een 
onderzoekers- of aio-opleiding. Een 
behoorlijk deel van de totale onderzoeks
capaciteit van universiteiten en andere 
onderzoekinstellingen moet gebundeld 
worden in dergelijke onderzoekscholen, 
zo liet minister Ritzen onlangs weten. 
De structuur en inrichting van de scholen 
zal naar zijn mening per wetenschapsge
bied kunnen verschillen, maar zij moe

ten wel deel uitmaken van de universitei
ten.
Minister Ritzen beschouwt de vorming 
van onderzoekscholen als een voortbor
duren op de bestaande onderzoekerso
pleidingen. Met name in de alfa- en 
gamma-wetenschappen zijn de afgelo
pen jaren zogeheten aio-netwerken van 
de grond gekomen, waarin de opleiding 
van onderzoekers is gekoppeld aan gea
vanceerd onderzoek. Ook bestaan er 
promotie-opleidingen op het gebied van 
de bèta en medische wetenschappen. De 
minister ziet dit als potentiële kiemen 
voor te vormen onderzoekscholen.

Jos Dohmen/HOP

horizontaal:
1. Franse plaats herrezen aan de Mississippi (7). 8. Spreekt vader reeds over pech? (9). 9. 
Omgekeerd stuk touw in Israël (5). 10. De benedenweg voert naar oplossingen (9). ll.O® 
van te eten niet vies, maar geeft hoog advies (3). 12. Lekkernij komt klaar in de bron (5).
13. Politievertegenwoordigers (7). 14. In het algemeen is’t duur, zo’n reeks colleges (7+8)' 
18. Criteria om een langere weg te nemen (7). 21. In Engeland geen toer bij 
darmproblemen (5). 23. Menukaart voor vissen (3). 24.
Weledelzeergeleerde vis om af te studeren (9). 25. Aanspreekvorm van een Engelse borst® 
(5). 26. Dat hebben de pillen gestudeerd (9). 27. Beschamende zaak, als u tegen een zuil 
aanloopt (7).

Rondslingerende spuiten in het BMC
Consternatie op het Biomedisch Cen
trum. Donderdag 22 maart ontdekten 
medewerkers van het magazijn naast de 
perscontainer een hoopje vuil dat daar 
niet hoorde. Het hoorde niet eens m de 
container, want naalden, scalpels en 
spuiten moeten volgens de voorschriften 
gescheiden worden aangeleverd bij het 
magazijn. Jo Sijstermans van Civiele 
Zaken veronderstelt dat de boosdoener 
wel een poging gedaan heeft om de juiste 
procedure te volgen, maar wellicht een 
gesloten loket trof. Dan maar in de con
tainer, moet de gemakzuchtige gedacht 
hebben. Die was echter vol en de troep 
kwam op de grond terecht.
Sijstermans: “Het tart natuurlijk alle 
beschrijving, het onbenul om zoiets te 
doen. Je mag toch verwachten dat mens
en die hier werken, of het nou analisten 
of wetenschappers zijn, beseffen wat ze 
hiermee aanrichten. Gevaarlijke chemi
caliën, bloed en scherpe voorwerpen 
komen zo gewoon op de stort terecht.” 
Sinds begin 1989 staan er speciale potten 
op de laboratoria van het BMC voor

naalden, scalpels en spuiten. Daarnaast 
heeft CZ glascontainers geleverd. De 
potten werden vergezeld van een uitge
breide brief wat te doen en waarom.
Sijstermans, nogmaals: “Maar de inci-

denten nemen nauwelijks af. Het komt 
nog steeds voor dat de medewerksters 
van het schoonmaakbedrijf zich prikken 
aan naalden die gewoon in de prulleman- 
den worden gegooid. Ze hebberi'hier zo 
de mond vol van milieu en gezondheid, 
maar laat ze eerst maar eens hun eigen 
stoepje vegen. Schrikbarend, vind ik het. 
Diep treurig, absurd.”

Geert Dekker

ACADEMISCHE
BOEKHANDEL

MAASTRICHT

1"Grand Hotd De L'Empereur. Voor al uw
Sfeervol vergaderen en stijlvol 

gezelligste
studieboeken

verticaal:
1. Je wordt ook van boven geleerd! (8). 2. Rauwe praat stilt geen honger (6). 3. Deze 
extreme mannen doen zeer weinig (8). 4. NS-gesprekken om de overgang te regelen (10). 
5. Ongeveer een heuvel in Maastricht (6). 6. Pijn als etenswaren (6). 7. Leuk schouwspel, 
zo’n hert in een stuk meubilair (8). 13. Zet een ingenieur onder de luchtgang, dat is van 
levensbelang (10). 15. Haastige letter kan tot winst leiden (8). 16. In Duitsland een kei van 
een wetenschapper (8). 17. Om vele zaken naar achteren en naar voren te horen schijnen 
(8). 19. Aan z’n kleren te zien is de omroepdirecteur gezond (6). 20. Vroeger een oprecht 
dode (6). 22. Komt Jo uit Gulpen? (6).

Oplossingen kunnen tot 10 april worden ingezonden naar de 
redactie van de Observant, bijvoorbeeld via interne post. Ook voor deze Crypto stelt de 
redactie weer een prijs van f. 25,= beschikbaar. Veel succes!

Van cryptogram 7 kregen wij 17 oplossingen binnen, waaronder 15 goede. De winnares 
daarvan is Maria van Doormaal (mensen die vergeten hun naam bij de oplossing te 
vermelden lopen natuurlijk bij voorbaat de boekenbon mis!).

Door een foutje was de inzendtermijn van crypto 7 helaas verkeerd in de Observant 
verschenen. De meeste inzenders hadden wel door dat deze een week later had moeten 
zijn, maar hierdoor hebben waarschijnlijk toch wat minder mensen dan gebruikelijk een 
oplossing ingestuurd. Jammer. Deze week gaat het hopelijk beter.

Veel puzzelgenot toegewenst door Hans Henseler, Harm Bakker & Luc van Leeuwen, 
vakgroep Informatica, FdAW.

De oplossing van Crypto 7 luidt als volgt:
horizontaal: 1. ijzig 5. brassen 10. kamerhuur 11. naast 12. rechtshulp 14. hoesten 16. 
ragebol 17. ome 18. stekker 20. neiging 23. huzarensla 26. juist 27. dalmatier 28. schrede 
29. nest.
verticaal: 1. zomerreces 3. gerecht 4. beurt 5. borgharen 6. aanslag 7. slak 8. notabel 9. 
sketch 13. obligaties 15. normandie 18. stofjas 19. kluitje 21. inslaan 22. galerij 24. ellen 
25. high.

feesten inde 
stad van 
Nederland.

Bouillonstraat 12 
6211 LH Maastricht 
tel 043-887015 
fax. 043-257312

Tempo-Team Uitzendbureau

- Zalen voor
20 tot
100 personen.

- Perfecte outillage.
- Direkt tegenover het centraal station gelegen.

Vergaderarrangementen op aanvraag. Gerenommeerd 
restaurant. Luxe kamers en appartementen. Sauna, 
fitness-room, binnenzwembad met een patio-terras. 
Privé parking.

KSir GRAND HOTEL DE L’EMPEREUR
Stationsstraat 2 Telefax 043-216819
Maastricht Telefoon 043-213838

telex
56416

Autorijschool 
Dorssers

doet het met garantie

Jawel, indien u de eerste 
keer niet slaagt voor het 
rijexamen, betaalt u de 

tweede keer niets. Door het 
houden van proefexamens 

wordt u optimaal voorbereid 
op uw examen.

U betaalt slechts fl.35,- per 
rijles in VW Golf. Tevens het 

adres voor uw privé- 
theorieopleiding. Bel voor 
informatie 043- 616153.

heeft werk voor:

Oproepkrachten m/v

die gedurende enkele maanden flexibel inzetbaar zijn. 
Wij zoeken representatieve, spontane mensen. Maakt u 
gemakkelijk contact met voorbijgangers in een 
winkelcentrum, reageer dan even. We kunnen u aan een 
leuke baan helpen. Verder zijn wij op zoek naar mensen 
die telefonische gegevens van bedrijven willen 
verzamelen c.q. controleren. Beschikt u over een 
duidelijke telefoonstem, bel ons dan.

Voor informatie:
045 - 71 83 32, Monique Dohmen 
Heerlen, Op de Nobel 1/Akerstraat



Observant nummer 28, 29 maart 1990 h

Leblanc en Van der Zwan adviseren Ritzen over 
aanvullende studieleningen:

WEN BH STICHTING
TEGEN MARKTRENTE

Verzelfstandiging van de studieleningen is - onder een aantal voorwaarden - 
mogelijk per 1 januari 1991. Tot de voorwaarden behoort onder meer dat er een 
bedrijfsmatig werkende rechtspersoon wordt opgericht, die geld aantrekt op de 
kapitaalmarkt en dit vervolgens uitleent aan de studenten. Verder is een betere 
berekening nodig van het zogeheten draagkrachtrisico dat door de overheid wordt 
afgekocht en dient er haast te worden gemaakt met de noodzakelijke wetswijziging.

Deze conclusies staan in een woensdag 
gepubliceerd tussenrapport van de Com
missie verzelfstandiging studieleningen, 
die onder voorzitterschap staat van dr. L. 
'e Blanc. Deze commissie is begin fe
bruari ingesteld door minister Ritzen. 
De opdracht luidde om een concreet 
actieplan te maken voor de verzelfstan
diging van de studieleningen, zulks op 
basis van een in oktober vorig jaar uitge
bracht advies van Le Blanc en prof.dr. A. 
van der Zwan.
Het door Le Blanc gemaakte tussenrap
port is nog nauwelijks meer dan een 
verfijning van de conclusies die al in het 
eerdere advies getrokken werden. De 
kern daarvan was dat de uitvoering van 
het leningenstelsel in handen moet komen

”A/s de onduidelijkheid nog langer 
duurt, voorspel ik nieuwe acties”

’Ik kan nu al voorspellen dat het met het gewijzigde stelsel van studiefinanciering 
weer helemaal fout zal gaan. Dat wordt een gigantische administratieve molen.’ 
Dat zegt Jaap de Bruijn, voorzitter van de Landelijke Studenten Vakbond (LSVb), 
over de werkzaamheden van de Commissie verzelfstandiging studieleningen. Deze 
commissie, onder leiding van de bankier Le Blanc, heeft woensdag aangegeven dat 
verzelfstandiging van de leningen per 1 januari 1991 haalbaar moet zijn (zie elders in 
dit nummer). Het is dan niet meer de overheid, maar een privaatrechtelijke 
organisatie die de studieleningen verstrekt. Deze organisatie trekt geld aan op de 
kapitaalmarkt (bij banken, verzekeringsmaatschappijen en pensioenfondsen) en 
leent dit vervolgens uit aan beursstudenten.

De LSVb heeft zich van meet af aan 
verzet tegen het idee van verzelfstandi
ging van de studieleningen, een idee dat 
gelanceerd werd door oud-minister 
Deetman en dat door de huidige minister 
Eitzen is overgenomen. De Bruijn: ’Wij 
Henen dat studiefinanciering een speci
fieke verantwoordelijkheid van de over
heid is. Als een onderdeel van de studie
financiering in de privaatrechtelijke sfeer 
"'ordt ondergebracht, is dat in strijd met 
dat beginsel. Dan praat ik nog niet eens 
°ver de groei van de studieschulden 
"'aarmee we als studenten straks opge
zadeld worden als de marktrente wordt 
berekend.’ Want van Le Blancs bewe- 
hng dat er niets verandert in de schul- 
dopbouw van de student, gelooft De 
Hruijn geen woord.
De LSVb is er van overtuigd dat hogere 
studieschulden een drempel vormen voor 
de deelname aan het hoger onderwijs. 
Door de overheid wordt gewoon glas

hard ontkent dat aankomende studenten 
Problemen hebben met het feit dat ze 
schulden van veertig tot vijftigduizend 
gulden gaan opbouwen. Ik geef toe dat 
Hoeilijk is aan te tonen dat sommigen 
zich hierdoor van het volgen van een 
hogere opleiding laten weerhouden. Maar 
het wel bewezen dat de stijging in de 
onderwijsdeelname van de laatste jaren 
groter was onder de midden en hogere 
’hkomensgroepen, dan onder de lagere. 
Hat lijkt mij een duidelijke indicatie,’ 
aldus De Bruijn.
De LSVb-voorzitter denkt dat de onrust 

van een zelfstandige rechtspersoon, die 
geld aantrekt op de kapitaalmarkt - bij 
banken, verzekeringsmaatschappijen en 
pensioenfondsen - en dit vervolgens 
uitleent aan studerenden. De overheid 
zou daar verder buiten dienen te blijven. 
De feitelijke uitbetaling van de leningen 
en de debiteurenadministratie worden 
gedaan door de Informatiseringsbank in 
Groningen. De inning van rente en aflos
singen dient echter te geschieden via een 
zelfstandig orgaan.
De op te richten rechtspersoon moet 
volgens Le Blanc een ’Stichting Ver
zelfstandiging Studieleningen’ zijn, die 
een uitgebreide financiële verantwoor
dingsplicht heeft. Het garantievermogen 
van de stichting dient relatief gemakke

onder de studenten alleen maar zal toe
nemen door de publikatie van het rap- 
port-Le Blanc. ’Het begint steeds meer 
te rommelen. De studenten eisen dat er 
eindelijk eens duidelijkheid komt over 
wat er met het stelsel van studiefinancie
ring in zijn totaliteit gaat gebeuren. 
Waarom laat de minister nu zo’n rapport 
verschijnen, terwijl hij zelf wijst op de 
onderlinge samenhang van de verzelf
standiging met ondermeer de 27-jarigen 
maatregel en de verkorting van de stu
dieduur. We zitten nog steeds te wachten 
op de nota heroriëntatie studiefinancie
ring waarin Ritzen die samenhang wil 
beschrijven.’
’De wittebroodsweken van Ritzen zijn 
nu wel voorbij,’ meent De Bruijn. ’Hij 
moet maar eens wat laten zien. Als deze 
onduidelijkheid nog langer voortduurt, 
voorspel ik nieuwe studentenacties. We 
zullen deze week nog schriftelijk om 
opheldering vragen over de toekomst 
van de studiefinanciering. Ik ben zeer 
benieuwd hoe Ritzen kan verantwoor
den dat zijn nota uitblijft. Bij ons komt 
voorlopig het beeld over van een be
windsman die of bang is, of geen greep 
heeft op de materie.’
De Bruijn wil eindelijk ook opheldering 
over duistere passages in het regeerak
koord met betrekking tot de inschrij- 
vingsrechten van studenten in het hoger 
onderwijs. ’Een jaar geleden hebben we 
in de Studentenkamer een afspraak met 
minister Deetman gemaakt over een 
wijziging van de Harmonisatiewet. 

lijk verhoogd te kunnen worden. Deel
name van derden zou niet uitgesloten 
moeten zijn en de onafhankelijkheid van 
de staat dient te worden benadrukt.
Een tweede voorwaarde is volgens Le 
Blanc een goed geschat draagkrachtrisi
co. Ter dekking van dat risico moet een 
fonds worden ingesteld, waarin de over
heid geld stort en dat door de financiers 
van het leningenstelsel kan worden aan
gesproken wanneer afgestudeerden niet 
aan hun aflossingsverplichtingen kun
nen voldoen. Hiertoe zou eveneens een 
onafhankelijke ’Stichting Draagkracht 
Risico’ moeten worden opgericht, die 
het fonds gaat beheren. Volgens Le Blanc 
dient het duidelijk te zijn dat het saldo 
van het fonds geen voor de overheid

Overstappers van hbo naar wo zouden 
een extra jaar voor hun propedeuse krij
gen. Ook is afgesproken dat gediplo
meerde hbo’ers voor een tweede studie 
in het wo de hen resterende inschrijving- 
stijd mogen meenemen plus twee jaar. 
Het is toch te gek dat Ritzen daarop niet 
wil reageren. In het regeerakkoord wordt 
een 5+3-maatregel aangekondigd. Maar 
ik weet nog steeds niet wat ik me daarbij 
moet voorstellen. Het zal wel betekenen 
dat de basisbeurs omlaag gaat na vijfjaar 
inschrijving, maar het is onduidelijk wat 
er met de totale inschrijvingsduur ge
beurt. Ik vrees dat het niet meer gaat om 
een versoepeling van de Harmonisatie
wet, maar juist om een verscherping 
ervan.’
Het toegezegde extra inschrijvingsjaar 
voor omzwaaiers zijn de studenten waar
schijnlijk alweer kwijt, vreest de LSVb- 
voorzitter. Anders had er namelijk spra
ke moeten zijn van 5+4, in plaats van 
5+3 inschrijvingsjaren. ’Iedereen, ook 
de minister, pleit voor een meer oriënte
rende functie van het propedeusejaar. 
Dan is de consequentie toch dat je om
zwaaiers ook een extra jaar studieduur 
gunt. De cursusduur in hbo én wo is 
formeel weliswaar beperkt tot vier jaar, 
maar in de praktijk duurt een universitai
re studie nog steeds langer dan vijf jaar. 
Als je dus in het propedeusejaar om
zwaait, heb je al tekort.’
Volgens De Bruijn tracht de minister 
met zijn 5+3-maatregel af te dwingen dat 
de cursusduur in het wetenschappelijk 

aanspreekbare reserve is, maar dat het 
eigendom blijft van de stichting. Over de 
omvang van het fonds wordt nog geen 
uitspraak gedaan.
De kosten die met het leningenstelsel 
gemoeid zijn, hangen vooral af van het 
rentepercentage dat de deelnemende 
financiers zullen hanteren. Over de 
hoogte van de rente is evenmin een indi
catie gegeven door Le Blanc. Hij meent 
echter dat de gevolgen voor de studenten 
beperkt zullen zijn. De enige verande
ring is dat de schuldeiser niet meer de 
overheid is, maar een privaatrechtelijke 
organisatie. Het lenen zou niet duurder 
worden dan nu en ook de hoogte van de 
opgebouwde studieschuld veranderd niet. 
De vaststelling van de omvang van het 
draagkrachtrisico was een.van de groot
ste struikelblokken bij pogingen van oud- 
minister Deetman om tot verzelfstandi
ging van de studieleningen te komen. In 
het eerdere advies van Le Blanc en Van 
der Zwan werd dit probleem evenmin 
opgelost. Over de hoogte van de rente op 
de studieleningen werd toen wel een 
uitspraak gedaan. De rente zou aan een 
plafond moeten worden gebonden van 
1,5 procent boven het geïndexeerde 
rendement op staatsleningen. Sommige 
financiële instellingen zouden zelfs be
reid zijn om met een lagere rente genoe
gen te nemen met het oog op de toekom

LSVb-voorzitter Jaap de Bruijn: "Dit wordt een gigantische 
administratieve molen” (toto Maarten Hartman)

onderwijs echt vier jaar wordt, maar dat 
zal volgens hem ten koste gaan van de 
kwaliteit van het onderwijs. ’De univer- 
siteiten zijn er niet in geslaagd om een 
vierjarige cursusduur te realiseren. Dat 
is geen onwil, maar kennelijk kan het 
niet anders. De minister weigert om dat 
te erkennen. Het is nooit goed onder
zocht waarom de studieduur niet vier 
jaar is geworden. Als dat wel was ge
beurt, zou blijken dat zo’n verkorting ten 
koste gaat van de kwaliteit van de afges
tudeerden.’
Bij de LSVb is het intussen ook overge
komen dat minister Ritzen geen groot 
voorstander is van het volgen van meer 
dan een opleiding in het hoger onderwijs 
- het zogenaamde stapelen van studies. 
De Bruijn: ’Ritzen lijkt zelfs tegen de 
twee-jarige universitaire vervolgoplei
dingen voor afgestudeerde hbo’ers te 
zijn. En dat terwijl we zoveel moeite 
moesten doen om deze opleidingen te 

stige klantenwerving.
Wat de aflossing van de studieschuld 
betreft, wilde de commissie Le Blanc/ 
Van der Zwan het huidige systeem hand
haven van een schuldopbouwperiode. 
een rustperiode en een aflossingstijd. De 
debiteuren hoeven per jaar niet meer af 
te lossen dan hun draagkracht toestaat. 
Als zij in een bepaald jaar niet kunnen 
aflossen, schuift de betalingsverplich
ting door naar volgende jaren. Na ver
loop van 15 jaar worden restschulden uit 
het fonds betaald als de draagkracht van 
de debiteur te gering is.
De huidige Commissie verzelfstandiging 
studieleningen zal binnenkort met verte
genwoordigers van de studenten overleg 
voeren over het stelsel. Daarnaast wor
den in deelname geïnteresseerde finan
ciers benaderd. Minister Ritzen zal bin
nenkort de Tweede Kamer informeren 
over wat hij met de verzelfstandigings- 
plannen wil doen. Op zijn onderwijsbe
groting zijn al besparingen ingeboekt, 
oplopend van 75 miljoen gulden in 1991 
tot 300 miljoen structureel vanaf 1993. 
(HOP/jd) 

realiseren. Kennelijk is de minister niet 
erg bekend met deze materie. Het hbo 
mag natuurlijk niet een brugklas voor het 
wo worden. Maar hbo en wo geven toch 
een heel ander type opleiding. Het is toch 
geen gekke gedachte dat sommigen een 
aanvullende studie willen doen?’
De opheldering die de LSVb van Ritzen 
verlangt over studiefinanciering en stu- 
dieduurverkorting moet er binnen veer
tien dagen zijn, zo vindt De Bruijn. Op 
11 april namelijk ontmoet de studenten- 
bond de minister in de Studentenkamer. 
’Hoe langer de minister wacht, hoe meer 
ik vrees voor de uitkomsten. Dan ga je 
toch denken: ze komen er niet uit, er zijn 
weer nieuwe problemen. Ritzen wil dan 
wel de indruk wekken dat hij weet wat 
hij doet en dat hij een nieuw, fris beleid 
gaat voeren. Maar daar blijkt nog niets 
van.’

Jos Dohmen/HOP



I
BLADEREN

Door Bart Brouwers

Discriminatie
Twee Eindhovense studentes Scheikun
de hadden zich opgegeven vooreen stage 
in respectievelijk Denemarken en Japan. 
Van hun eigen faculteit was de goedkeu
ring al verstrekt, dus de beide dames 
verheugden zich, net als tientallen (man
nelijke) collega-studenten, al op hun uit
zending. Maar wat gebeurde: de stage 
ging niet door omdat de betreffende 
bedrijven liever geen meisje in dienst 
namen... En dat valt moeilijk te verkrop
pen, zeker als je op een universiteit zit, 
die meer meisjes de techniek in wil lok
ken. In Denemarken bleek men gewoon 
liever een jongen te hebben, maar het 
bedrijf voegde geen verdere uitleg aan 
toe; het Japanse (laboratorium-)werk was 
duidelijk ‘kind of hard for a girl’. Het is 
nog niet zeker of de beide studentes nu 
genoeg tijd zullen hebben om een andere 
stageplaats te regelen. Dat kan betekenen 
dat de studies van de twee mogelijk lan
ger gaan duren dan gepland.
(Cursor)

Oog
Wie niet alleen oog heeft voor sport, maar 
ook voor zijn oog, gaat geen sport beoe
fenen. In elk geval geen tennis, squash, 
badminton, hockey of voetbal, want bij 
die sporten komt relatief veel oogletsel 
voor. Maar liefst vijftien procent van alle 
oogletsel wordt veroorzaakt door deze 
(en enkele andere) sporten. Dat wil zeg
gen dat zo’n vijfduizend sporters perjaar 
een min of meer ernstige oogblessure 
oplopen. Tien procent daarvan raakt 
nagenoeg blind. Dat blijkt uit een onder
zoek van oogartsen uit het Academisch 
Ziekenhuis Leiden, het Dijkzigt Zieken
huis in Rotterdam en nog twee perifere 
ziekenhuizen in die buurt. En misschien 

is die vijftien procent nog niet eens alles, 
omdat het onderzoek huisartspraktijken 
en eerste hulpposten buiten beschou
wing liet. Een andere indicatie van de 
ernst van de zaak geeft een Engels 
onderzoek, waaruit bleek, dat maar liefst 
42 procent van de in een oogkliniek 
opgenomen patiënten hun letsel tijdens 
het sporten opliepen. De Leids/Rotter- 
damse onderzoekers hebben dan ook 
een belangrijke aanbeveling: nooit meer 
een sportveld op zonder beschermende 
bril, zeker wanneer de sporter slechts 
één goed oog heeft.
(Cicero)

M/V
Aan de Amsterdamse Vrije Universiteit 
zijn plotseling enkele vrouwelijke 
medewerkers zoekgeraakt. Bij het uit
komen van het nieuwe interne telefoon- 
boekje waren ze plotseling verdwenen, 
nergens terug te vinden. Of toch? Een 
nijvere administrateur(ongetwijfeld een 
man) had het nodig gevonden deze 
vrouwen, van wie hij wist dat ze ge
trouwd waren, onder hun mans naam te 
rubriceren. En dat terwijl enkele van 
hen al meer dan twaalf jaar onder hun 
meisjesnaam bekend stonden en ook 
onder die naam doceren en publiceren. 
De bewuste samensteller, iemand van 
de afdeling ‘pers en voorlichting’, wijst 
echter alle verantwoordelijkheid af. Hij 
heeft gewoon de gegevens van de afde
ling personeelszaken gebruikt, zegt-ie. 
En daar weet men natuurlijk ook van 
niets. De getroffen vrouwen intussen 
kunnen met hun woede geen kant uit. 
Het boekje wordt niet herdrukt en een 
nieuw exemplaar komt pas weer over 
een jaar uit. En dan is natuurlijk ieder
een weer net gewend aan die mannen
naam...
(Ad Valvas)

Franeker
Tussen 1585 en 1811 maakte de Univer
siteit van Franeker furore in Nederland. 
Maar begin vorige eeuw moest ze toch 
het loodje leggen; met name Leiden was 
veel populairder geworden. Maar in 
Friesland geven ze de hoop niet op, om 
ook nog eens mee te kunnen trekken in 
de vaart der academische volkeren. Dat 
zelfs Limburg tegenwoordig een univer
siteit heeft, maar Friesland niet, moet ze 
toch wel dwars zitten. Zo kwam dan ook 
vlak voor de gemeenteraadsverkiezin
gen van twee weken terug een Franeker- 
se kandidaat met het idee om de plaatse
lijke Universiteit nieuw leven in te bla
zen. Het oude bolwerk van intelligentie 
zou dan echter vooral als toeristische 
attractie moeten fungeren. Toeristen 
zouden eendaagse colleges kunnen vol
gen in de oude universiteitsgebouwen. 
Het ideeënrijke lid van de Fryske Nasio- 
nale Partij acht de vakken die vóór 1811 
al in Franeker werden gedoceerd het 
meest geschikt voor zijn plan. Het is niet 
bekend of hij met zijn ongetwijfeld tien
tallen stemmen trekkend plan een zetel 
heeft binnengehaald. En evenmin of 
daarmee ook het plan weer de ijskast in 
is gezet. Franeker let op uw zaak!
(UK)

Groen Links
Stemde het Maastrichtse studentenvolk- 
je vooral voor D66, in Utrecht was Groen 
Links duidelijk favoriet. Een kleine 
enquête bij een grote studentenflat lever
de 46% van de stemmen voor Groen 
Links op. D66 en PvdA kwamen op een 
gedeelde tweede pladts met ieder 23%. 
De VVD haalde bijna tien procent, de 
Socialistiese Partij drie. En waar is het 
CDA in Utrecht? In twijfelachtig gezel
schap, want zowel de christen-democra- 
ten als de centrum-democraten kregen 
één stem, goed voor iets meer dan een 
procent van het geënqêteerde studenten
kiezersvolk.
(U-blad)

‘Voor wie hem zijn gierigheid verweet had hij een mystiek antwoord klaar: “Geld 
is het bloed van het sociale lichaam, het brengt het voedsel naar de hongerende 
leden. Bloed is liefde, geld is liefde. Ik ben een groot minnaar.” ’

Meer dan eens komen we in Frans Kellendonks roman Mystiek lichaam (1986), 
een verhaal over ‘de economie van de liefde’, parallellen tegen tussen bloed, geld 
en religie. ‘Geld was zijn religie. Schuld, boete, kwijtschelding - voor hem sprak 
het vanzelf dat die termen evenzeer thuis zijn in de boekhoudkunde als in de 
biechtstoel. Zijn miljoen was zijn zaligheid, het ging erom die intact te houden. 
Verkwisting was zonde, precies zoals de volksmond zegt. De fiscus was de 
erfzonde.' Geldstroom en bloedsomloop. De door Kellendonk geciteerde 
volksmond zegt ook, dat iemand flink heeft moeten bloeden, wanneer iets hem of 
haar veel geld heeft gekost.

In Kellendonks roman staat de geld-is-bloed-metafoor in dienst van zijn thema: 
de geschiedenis van het vlees dat de mensen aan elkaar doorgeven, met uitzonde
ring van met name de homosexuelen, die ‘moeder aarde’ vaarwel hebben gezegd 
en op ‘op seksuele ruimtevaart’ zijn gegaan. Zij staan buiten het ‘mystiek 
lichaam’ van de generaties, nadrukkelijker nog dan de mannen in hun algemeen
heid, die, anders dan vrouwen, weliswaar uit vrouwen voortkomen maar zelf niet 
baren. Dochter, moeder, grootmoeder, overgrootmoeder: wie in gedachten 
teruggaat in de tijd, ziet hoe zij als een reeks matrouschkapoppetjes uit elkanders 
baarmoeder voortkomen. Mannen zijn, hiermee vergeleken, aldus een van 
Kellendonks vrouwelijke personages, ‘bijkomstig’. ‘Blikkig tinkelende bedeltjes 
zijn ze aan de keten van ons vrouwen’.

Geld en bloed: daarin staat ‘bloed’ ook voor vlees en leven. In de metafoor die 
geld en bloed vereenzelvigt, speelt ook het begrip ‘rente’ mee. Geld brengt geld 
voort. Sommigen worden slapend rijk. Maar ‘vlees geeft de hoogste rente.’

Het is interessant, Kellendonks roman eens te lezen in combinatie met het 
historische essay dat Jacques Le Goff schreef over economie en religie in de 
middeleeuwen: De woekeraar en de hel (1986, Ned. vert. 1987). Het berekenen 
van rente - geld verdienen zonder ervoor te werken - was een van de zwaarste 
doodzonden. De woekeraar stal geld van zijn medechristenen en tijd van God. 
Geld werd als onvruchtbaar gezien. De woeker echter wilde geld met geld laten 
paren en geld laten baren. Bonaventura: ‘Geld is op zichzelf en door zichzelf 
onvruchtbaar, de vruchten komen van elders.’

In Mystiek lichaam sticht de met AIDS besmette hoofdfiguur, die kunsthande
laar is en van de schilderijenhandel een ‘volwaardige effectenhandel' heeft 
gemaakt, een ‘geheime dynastie van de dood’ : zelf willens en wetens besmet door 
zijn vriend, bezwangert hij een ander met de dood. ‘ “Gaat heen en vermenigvul
digt u,” riep hij de eventuele millimicronbeestjes in de jongen zwijgend na'. Een 
gruwelijk wanhopig verlangen naar de eenheid van het mystieke lichaam, een 
Umwertung aller Werte, overeenkomstig de ‘zondige’ paring en baring van geld, 
ook al wordt die door Le Goff beschreven middeleeuwse zondigheid door 
niemand meer geaccepteerd. In Kellendonks roman speelt zij een rol, analoog 
aan de homosexuele vruchtbaarwording, deze ‘fleur du mal’, om met de dichter 
Baudelaire te spreken, van de mannelijke hoofdpersoon.

Wiel Küsters

Cosa di Franco
Eet eer gij het weet!
De ezel van Buridanus 
had twee ruiven naast zijn kanus, 
eentje links, en aan de andere zijde 
nog een, even ver verwijderd, 
beide door en doorlijk vol met hooi, 
evenveel, even geurig, en even mooi. 
Omdat het dier een denker was 
at hij niet eerst - dat gaf geen pas - 
maar dacht hij na. Hij wilde weten 
of hij eerst links of rechts moest eten.

De ezel, een hele intellectuele, 
overwoog dat een hap rechts 
hem een hap links zou schelen. 
Nóg at hij niet, hij piekerde slechts, 
en twijfelde, dierlijk-rationeel, 
of hem, door eerst hier te happen, 
niet tevens juist teveel 
van ‘t daarlijk lekkers zou ontsnappen. 
Dat duurde uur na uur, dag na dag, 
week na week, 
totdat hij op den duurlijk redelijk be
zweek.

Leer dan, lezer, van dit voorbeeld, 
dat wie al te overwogen oordeelt 
en twijfel niet weet in te tomen 
deerlijk aan zijn eind kan komen. 
Dus als gij denkt of denkt te weten, 
denk niet te lang, maar durfte eten.

© August Magirus

Tamil-kinderen in het 
spookdorp Pattern bij 
Aken, dat moet wijken 
voor de 
bruinkoolwinning van 
de firma Rheinbraun (!)
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De ’mémoires’ van een studentenleider

HOE DOET MAARTEN VAN POELGEEST HET ?
■■■■■■■■I Bij zijn afscheid als voorzitter van de landelijke Studenten Vakbond (LSVB) kreeg 

Maarten van Poelgeest een bon voor kookspullen ter waarde van vijfhonderd gulden. 
In overleg met zijn moeder heeft hij een mooie pan van tweehonderdvijftig gulden 
gekocht. Anderhalf jaar lang (van juni ’87 tot begin ’89) was Van Poelgeest 
“Nederlands enige echte ‘studentenleider’”. Zelf noemt hij dit etiket misplaatst. “Ik 
heb mezelf altijd beschouwd als hun spreekbuis, meer niet.” Deze week verscheen 
Zo doen wij dat dus, een boek waarin de spreekbuis niettemin zwijgt en de leider 
spreekt. Ijdel oordelend over mede- en tegenstanders, roddelend over politici en 
andere beleidsmakers en toch duur dinerend met het crisisteam in Groningen.

17 november 1988: actievoerende studenten houden de limousine van Deetman tegen bij Hotel Maastricht. Deze 
incidenten en het door Van Poelgeest (in het midden op de achterste rij zichtbaar) verspreide gerucht dat het gezin van 
Deetman wordt bedreigd leiden ertoe dat de minister enige maanden niet meer in het openbaar verschijnt, (foto Frits 
Widdershoven)

Het tijdstip van publikatie is goed geko
zen. De LSVB beleefde onder voorzit
terschap van Van Poelgeest roerige ja- 
ren. Met name de harmonisatiewet en de 
wijziging in het systeem van studiefi
nanciering verhitten de studentengemoe
deren. Maarten van Poelgeest zet in zijn 
vertelling die recente geschiedenis nog 
eens overzichtelijk op een rij. Vooral 
voor post-Deetman studenten bevat het 
boekje nuttige achtergrondinformatie.

Liegen en bluffen

Zo doen we dat dus is weliswaar infor
matief, maar toch vooral luchtig en 
zwierig. Van Poelgeest geeft geen zwaar
wichtige analyses van ‘De Studentenbe
weging’, ‘De Politiek’ of ‘De visie van 
de LSVB’. Hij valt de lezer verder niet 
lastig met overbodige ontboezemingen 
over de mens Maarten. Het korte hoofd
stuk over zijn leven voordat hij voorzit
ter van de LSVB werd is nuttig. Hieruit 
wordt duidelijk dat hij altijd al een recal
citrant baasje was, niet vies van stem
mingmakerij en niet te beroerd om in het 
centrum van de actie te staan. En het 
verslag van zijn korte politieke carrière 
bij Groen Links en na de LSVB laat zien 
dat hij waarschijnlijk altijd en overal de 
aandacht naar zich toe zal weten te trek
ken. Maar voor het overige beperkt Van 

Poelgeest zich tot het beschrijven van de 
gebeurtenissen en vooral zijn kleurrijke 
interpretatie van die gebeurtenissen. Hij 
hanteert daarbij het eenvoudige princi
pe: wie niet voor ons is, is tegen ons. Dat 
laatste geldt bijvoorbeeld voor de “be
houdende groentjes van het ISO” (het 
Interuniversitaire Studentenoverleg, de 
“rechtse tegenhanger” van de LSVB) 
met hun “glimmende oogjes”. Die mo
gen tijdelijk -vanwege hun niet geringe 
achterban- wel meedoen bij de voorbe
reiding van acties, maar worden vervol
gens voor de AVRO-microfoon niet 
genoemd. ‘“Ik ga ervan uit dat mij als 
voorzitter van de LSVB om commentaar 
namens de studenten wordt gevraagd’.” 
Van Poelgeest vermeldt in het voorwoord 
niet of hij studenten wil interesseren 
voor activisme. Tussen de regels door 
lees je vooral hoe goed, slim en fantas
tisch Maarten is. Bijna vanzelf lijkt hij 
telkens opnieuw initiatiefnemer en mid
delpunt van allerlei acties te worden. In 
hoeverre toeval, principes, ijdelheid, 
persoonlijke ambities, keihard werken 
of kruiwagens daarbij een rol spelen 
wordt slechts sporadisch expliciet ge
maakt. Juist hierdoor had hij -misschien- 
iets meer inzicht kunnen geven in motie
ven van studenten om thuis blijven of 
juist in Den Haag te protesteren tegen 
“Vreselijke Deet”. Het boek bevat voor 
actieve studenten wèl nuttige tips voor 

de omgang met autoriteiten; liegen en 
bluffen en een flinke dosis pragmatisme 
blijken het opvallend goed te doen.

Ontslagbrief

In Zo doen wij dat dus is Maarten van 
Poelgeest altijd ijdel en bij vlagen arro
gant en onbeschoft. Op de omslag van 
het boek wordt zijn rechteroog door een 
blauwe cirkel omlijnd, alsof hij door een 
sleutelgat gluurt. Die vormgeving is tref
fend: Wie ooit met Maarten heeft ver
keerd, kan erop rekenen dat hij ongena
dig te kijk wordt gezet. Roel in ‘t Veld 
bijvoorbeeld, voorzitter van het crisis
team dat orde op zaken moest stellen bij 
studiefinanciering in Groningen. In ‘t 
Veld had een persconferentie belegd, 
waarop de plannen voor de OV-jaarkaart 
zouden worden gepresenteerd. Van 
Poelgeest: “Ik hoor later dat In ‘t Veld 
het liefst zelf de pers te woord had ge
staan, maar dat mocht niet van Deetman. 
Hij was tenslotte minister. Met een door 
hemzelf geschreven ontslagbrief op zak 
reisde een gepikeerde In ‘t Veld naar 
Den Haag, hoorde ik later. Terug in 
Groningen liep hij een paar dagen later 
vloekend naar die brief te zoeken: hij had 
hem in Den Haag natuurlijk in zijn tas 
gehouden en het ding moest nu terstond 
vernietigd worden. Stel je voor dat ie

mand anders hem in handen kreeg!” 
Een ander smakelijk voorbeeld: Na af
loop van een discussie in NOS-jonge- 
renprogramma Nieuwsspits rijdt Van 
Poelgeest met In ‘t Veld mee naar 
Amsterdam. In ‘t Veld belt vanuit de 
auto zijn zoon. Of hij naar de TV geke
ken heeft.
“‘En, wat vond je ervan?’ vraagt de 
gedelegeerd bestuurder. Hij gaat verder: 
‘Zeg, we hebben die studentenleider in 
de auto...Wat zegje, die dominee? Jadie. 
Wat zullen we met hem doen? Ontvoe
ren?’ Wat een lol.”

Onthullingen

Meer of minder opmerkelijke onthullin
gen worden door Maarten van Poelgeest 
niet geschuwd en dat maakt zijn boek 
spannend. Wie herinnert zich nog dat 
minister Deetman op 17 november ’88 
na een bezoek in Maastricht tijdelijk uit 
de openbaarheid trad, omdat zijn gezin 
bedreigd zou zijn. Er waren die avond 
geruchten dat studenten op weg zouden 
zijn naar het huis van de minister in 
Gouda, wat volgens een LSVB-woord- 
voerder “absoluut onwaar” zou zijn. Het 
gerucht blijkt door Van Poelgeest zelf in 
de wereld te zijn geholpen in een gesprek 
met Willibrord Fréquin, toen nog de 
goedgelovige verslaggever van KRO’s 
Brandpunt. Achteraf heeft Maarten spijt: 
“Onverstandig om zoiets te verzinnen”. 
Op de avond dat Deetman voor zo’n 
driehonderd Maastrichtse studenten 
vluchtte, werd Fréquin -in Gouda een
zaam wachtend op protesterende stu
denten- tenslotte door de politie ingere
kend. Van Poelgeest lees je met een 
bijsmaak, want hij openbaart andermans 
geheimen met hetzelfde gemak als die 
van hemzelf. Volkskrant-journalist Ben 
Rogmans onthulde eind ’87 dat Deet
man jarenlang waarschuwingen over de 
gevaren van een snelle invoering van de 
studiefinanciering in de wind heeft ge
slagen. De Tweede Kamer kreeg ze ook 
niet te horen. Rogmans zei dit te baseren 
op documenten die ‘een wanhopige 
ambtenaar’ anoniem naar zijn krant had 
gestuurd. Van Poelgeest weet nog steeds 
niet wie deze ambtenaar is geweest. 
Gelukkig, want hij of zij had dan waar
schijnlijk met naam en toenaam in het 
boek gestaan. Nu meldt hij alleen dat die 
geheime stukken helemaal niet bij de 
Volkskrant in de bus werden gedepo
neerd, maar bij PvdA-onderwijsspecia- 
list Jacques Wallage (inmiddels staats
secretaris op O&W). Die speelde ze door 
naar de pers, “in de hoop op politiek 
vuurwerk”.

Nicky de Hiep

De opvolging van Van Poelgeest in 
augustus ’88 werd destijds door de LSVB 
een moeilijke kwestie genoemd, omdat 
er geen geschikte kandidaten zouden zijn. 
Maarten van Poelgeest bleef uit erbar
men nog een half jaartje langer. In zijn 
boek wordt duidelijk dat er weldegelijk 
twee LSVB-kandidaten waren, maar dat 
Maarten zelf graag wilde aanblijven en 
hierin werd gesteund door de Amster
damse ASVA-fractie (de plaatselijke 
afdeling van de LSVB). De overige 
bonden werden “overrompeld” en stem
den na enig “geharrewar” toe. Alleen 
Groningen durfde zich van stemming te 
onthouden. (Foei, moet de lezer denken. 
Later blijkt het tussen Maarten en Gro
ningen inderdaad te botsen).
Maarten van Poelgeest doet ook een 
poging de perikelen rond de snelle op
komst en afgang van zijn opvolgster bij 
de LSVB, Nicky de Hiep, te verduidelij
ken. Directe aanleiding voor haar aftre
den was haar suggestie tegen het VVD- 
kamerlid Jan Franssen om het vonnis

Altijd ijdel, bij vlagen 
arrogant en 
onbeschoft

van de Haagse rechter Wijnholt met één 
jaar te verlengen, terwijl de LSVB twee 
jaar eiste. De Hiep heeft altijd gezegd dat 
verschil van mening over haar optreden 
als voorzitter een grotere rol speelde. 
Maarten licht nu toe:
Nicky onttrok zich “aan de rotklusjes die 
er ook bij horen, zoals bureaudiensten, 
fotokopieën maken, en telefoontjes be
antwoorden. Ze ergeren zich aan haar 
afwezigheid op kantoor, aan haar vele 
afspraakjes voor gesprekken in het land, 
waarvan de rest van het bestuur niet weet 
wat ze er bekokstooft. Al die ergernis 
komt nu naar boven.”
Het is in dit verband nogal spijtig dat 
Van Poelgeest in zijn boek nauwelijks 
duidelijk maakt hoe de hiërarchie van de 
LSVB werkt, hoe de besluiten tot stand 
komen, hoe zijn eigen samenwerking 
met de andere bestuursleden in de prak
tijk functioneerde. Nu is er geen enkele 
maatstaf om de handelswijze van Nicky 
de Hiep aan te toetsen. We moeten gelo
ven dat Nicky “alle kritiek wegwuift”, 
dat Ruud Dirkse en Maarten Udo haar 
optreden terecht “niet pikken” en dat 
Nicky al als AS VA-voorzitter “solis
tisch gedrag” vertoonde. Uiteraard mag 
hij zijn subjectieve visie op het gebeurde 
geven, maar door de eenzijdige presen
tatie van feiten geeft hij zijn opvolgster 
een gemene trap na. Veel wijzer worden 
we er niet van. Nota bene op verzoek van 
Nicky neemt Maarten zitting in de ver
trouwenscommissie die over haar posi
tie moet oordelen. Zijn rol als bemidde
laar is bij voorbaat verdacht, want het 
“steekt” hem dat zij “elk contact met mij 
uit de weg ging”. Dat heeft hij nooit van 
Nicky persoonlijk gehoord, maar van 
zijn voormalige bestuursvriendje Ruud 
Dirkse. Inquisiteur Van Poelgeest draait 
zijn opvolgster “de duimschroeven” aan, 
ziet “schrik” in haar ogen en suggereert 
haar in een opwelling (en nog vóór de 
commissie aan de slag gaat) “de eer aan 
zichzelf te houden en op te stappen”. 
Geen wonder dat “Nicky over deze 
opmerking ‘bijna is ontploft’ van woe
de.”
Zo doet Maarten dat dus.

Emely Nobis

Maarten van Poelgeest
Zo doen wij dat dus
Over de nieuwe studentenbeweging en 
een andere politieke mentaliteit
Nijgh & Van Ditmar, Amsterdam 1990, 
f 15,00



Begin februari barstte dan eindelijk de bom. Twijfel 
over de prestaties van het RIKS en over de gebrekkige 
samenwerking tussen de universiteit en het instituut 
bracht beide partijen tezamen in het RIKS-pand aan 
de Tongersestraat. Op zichzelf was dat al een tamelijk 
unieke gebeurtenis, want de vorige bijeenkomst in 
ongeveer dezelfde samenstelling dateert van begin 
1988. Inderdaad een indicatie voor de niet zeer inten
sieve contacten over en weer, bevestigen de betrokke
nen van RL-zijde, en precies dat was dan ook een van 
de klachten.

Deze keer meenden de vertegenwoordigers van het 
RIKS goed beslagen ten ijs te komen. Directeur prof, 
dr. P.J.V. Drazan (54) was aanwezig met twee mede
werkers om een presentatie te geven van alle projec
ten die zijn instituut op dit moment onder handen 
heeft, inclusief die gebieden waarop met de RL wordt 
samengewerkt. Als voorzitter trad een der leden van 
de ‘board of directors’ op, dr. P. Kramer, ex-Philips en 
tegenwoordig voorzitter van de Raad van advies voor 
het wetenschapsbeleid, de RAWB.
Maar de vergadering kreeg een iets ander verloop dan 
de RIKS-afvaardiging zich had voorgesteld. Al voor 
de opening nam prof. Arie Hasman (medische infor
matica) het woord om namens alle betrokken vak
groepen een verklaring af te leggen. Samengevat in 
rond Nederlands (vanwege Drazan vinden dit soort 
besprekingen in het Engels plaats): de samenwerking 
met het RIKS is niks en wordt niks, het is de vraag of 
het RIKS het überhaupt zal redden, en we zullen dat 
moeten melden aan het college van bestuurvande RL. 
Daarmee was de toon voorde rest van de vergadering 
gezet, alle pogingen van Kramer om zich netjes aan de 
agenda te houden ten spijt. Het overzicht over de 
lopende researchprojecten dat Drazan en zijn ‘tweede 
man’, researchmanager Joaquim de Witte aanboden, 
werd tot overmaat van ramp niet erg indrukwekkend 
bevonden, en na een intermezzo waarin RL-econoom 
prof. Anton Kolen een exposé hield over een geza
menlijk project van recente datum dat toevallig wel 
lijkt te lopen, barstte men pas goed los. Het allengs 
pijnlijker onderhoud bereikte een absoluut dieptepunt 
toen een der aanwezigen, prof. Hans Crombag (bin
nen de juridische faculteit belast met informatica- 
aangelegenheden), concludeerde dat de toon van 
voorzitter Kramer hem niet langer aanstond, waarop 
hij demonstratief het vertrek verliet. Hij, en hij niet 
alleen, proefde in Kramers opmerkingen enige laat
dunkendheid jegens de inspanningen op informatica- 
terrein die deze universiteit zich getroost, en toen deze 
ook nog suggereerde dat men in Limburg maar mer
kwaardig met elkaar omging (“Ik ben dat anders, 
gewend”), werd dit randstedelijk superioriteitsver- 
toon Crombag (afkomstig van de Leidse universiteit) 
net even te veel.
Niet lang daarna sloot Kramer de vergadering met de 
opmerking dat de RL toch vooral de samenwerking 
met het RIKS niet moest opzeggen, maar voorlopig 
was dat aan dovemansoren gezegd: data voor volgen
de bijeenkomsten werden niet eens meer geprikt.

Touwtrekken

Er is dus wat aan de hand, zoveel is wel duidelijk. 
Maar is het werkelijk zo slecht gesteld met het RIKS? 
En wat is het eigenlijk voor instelling?
Anders dan de datum (medio 1989) van de officiële 
opening door minister Deetman zou doen vermoeden, 
bestaat het instituut al langer. Vanaf januari 1988 om 
precies te zijn, terwijl enige maanden daarvoor de 
directeur reeds was aangesteld.
Daaraan was een lange periode van touwtrekken 
vooraf gegaan. De eerste pogingen om in Nederland 
een centrum op het terrein van de kunstmatige of 
artificiële intelligentie (AI) op te zetten, dateren van 
het begin van de jaren tachtig. Nederland dreigde 
achter te blijven en de overheid moest dus stimuleren, 
luidde de boodschap van verschillende rapporten. De 
Limburgse commissaris van de koningin Kremers 
Wist daar handig op in te spelen, en na een stevige 
politieke lobby werd uiteindelijk besloten dat deze 
provincie, en met name Maastricht, inderdaad de 
vestigingsplaats voor een researchinstituut zou wor
den. Dit tot verdriet van deskundigen elders in het 
land, waaronder Amsterdam en Twente, die vonden 
dat het beter was om aan te sluiten bij bestaande 
expertise die juist binnen de daar gevestigde universi- 
teiten in ontwikkeling was. In Maastricht gebeurde 
immers weinig op het vlak van de informatica, de 
cognitieve psychologie of de linguïstiek, om een paar 
ondersteunende disciplines te noemen.
Aan Maastrichtse kant werd daar uiteraard anders 
over gedacht. Juist een nieuw instituut kon een aan
zienlijke versterking betekenen van de nog schuchte
re schreden die de Rijksuniversiteit Limburg tot dan 
toe op dit pad had gezet, en wellicht kon dit ook het 
begin zijn van een studierichting cognitieve informa

Wordt het nog ui met het RIKS ?
“Een aardige man, eigenlijk te aardig om ruziemaken", luidt een kenschets van de 
directeur van het Research Instituut voor Kennwrnen (RIKS), de Tsjech Pavel Drazan. 
De nauwelijk verhulde suggestie daarbij is dat denlijk we| zou moeten: ruzie maken. 
Want het RIKS, ooit in Maastricht verwelkomd a^tigieus regionaal, zo niet nationaal 
centrum voor toegepaste research op het terrene kunstmatige intelligentie, dreigt te 
mislukken. Dat is althans de mening van enkele|()ogieraren die nauw bij dit 
onderzoeksterrein betrokken zijn. Circa tweeën^ jaar na de start van het RIKS is er nog 
maar bitter weinig gepresteerd, vinden zij. Daa^t het instituut op de helft van de 
subsidietermijn. Als die afgelopen is moet het °Pn kracht verder kunnen. 
“Tot nu toe ben ik aan het opbouwen geweest" 'Drazan tot zijn verdediging aan. 
Volgens hem zal het wel lukken om in de restend “substantiële externe financiering” 
binnen te halen.

tica. Dat laatste bleek al snel illusoir, maar het eerste 
was dat niet. Een dubbelfunctie van een aan te trekken 
hoogleraar informatica en directeur van het beoogde 
instituut werd door de Maastrichtse gangmakers, 
waaronder dr. Henk Schmidt en dr. ir. Jan Talmon, als 
ideale uitgangsstelling gezien vooreen bloeiende AI- 
cultuur bij zowel universiteit als RIKS.
Die dubbelfunctie zou er echter niet komen, integen
deel. Van het begin af aan werd vooral door de 
provincie, die vanwege het toekennen van stimule
ringsgelden een stevige vinger in de pap had, ge
streefd naar een zo los mogelijke relatie met de 
universiteit. En ook de nieuwe directeur zelf bleek een 
warm voorstander te zijn van zelfstandigheid; hij had 
de buik vol van ervaringen in Engeland, waar hij 
voordien een instituut leidde dat wel binnen een 
universiteit was gesitueerd.

De voornaamste taak van het RIKS zou op het terrein 
van de toegepaste research gaan liggen. Het iets 
eerder in Nijmegen begonnen NICI, Nijmeegs Insti
tuut voor Cognitie-onderzoek en Informatietechnolo
gie, nam vooral de fundamentele poot voor zijn reke
ning, terwijl ook bij andere universiteiten die zijde 
van het vak steeds meer beoefenaars vond.
Het RIKS zou dus voor de commerciële markt gaan 
opereren en uit dien hoofde onderzoekscontracten bij 
het bedrijfsleven moeten verwerven. Niet dat die de 
enige bron van inkomsten zouden zijn: voor de eerste 
vijf jaar werd een ruime startsubsidie voorzien door 
de ministeries van onderwijs en wetenschappen en 
van economische zaken, dit laatste via de provincie in 
de vorm van PNL-gelden. O&W draagt sindsdien 
jaarlijks twee miljoen bij, in totaal dus tien miljoen 
gulden, EZ/Provincie Limburg leveren drie miljoen. 
Daarbij gaf de universiteit steun in de vorm van 
huisvesting en menskracht, terwijl ook de Open Uni
versiteit in Heerlen toezegde op zijn minst research- 
potentieel te zullen inzetten. In vijf jaar diende het 
RIKS zich een zodanige positie te hebben verworven 
dat het op eigen benen, dus met contractonderzoek en 
geld van bijvoorbeeld Europese stimuleringsfondsen, 
verder zou kunnen leven.

Optimistisch

Geen slechte uitgangspositie al met al, in ieder geval 
niet op het financiële vlak. Tegelijkertijd echter geen 
makkelijke opdracht en dus een zware verantwoorde
lijkheid, des te zwaarder omdat de periode tussen het 
eindrapport over het RIKS (1985) en het werkelijke 
begin ervan (’87/’88) wel erg lang duurde. In de 
tussentijd zat de rest van het land natuurlijk niet stil, 
hetgeen het aantrekken van goede medewerkers en 
opdrachten naar Limburg er niet eenvoudiger op 
maakte. Het voornaamste oponthoud lag volgens 
ingewijden in de werving van een directeur; dat wilde 
maar niet lukken. Uiteindelijk kwam prof. Drazan op 
de proppen, Tsjech van geboorte maar al twintig jaar 
werkzaam in Groot-Brittanië, waarvan de laatste tijd 
in Wales op het terrein van de robotica, een aan de AI 
verwant wetenschapsgebied.

Drazan was optimistisch over de mogelijkheden van 
het RIKS, zo liet hij in een interview in dit blad (17- 
12-1987) ook aan de buitenwereld weten. De ligging 
van Maastricht ten opzichte van de randstad was geen 
probleem, want op dit vlak tellen afstanden niet, en hij 
praatte net zo makkelijk met industrieën in Venlo als 
in California, Hij zou samenwerken met het NICI en 
andere onderzoeksgroepen in de buurt, Eindhoven en 
Aken bijvoorbeeld. En, natuurlijk, zeker ook met de 
RL, waar in de tussentijd toch al enige expertise in het 
vak was opgebouwd. Nu hij van zowel de RL als de 
OU elk vier formatieplaatsen toegewezen had gekre
gen kon hij meteen aan de slag met de werving, zo 
deelde hij vol vertrouwen mee.
Maar op dat punt werd hij snel uit de droom geholpen. 
Waar Drazan van de RL gewoon geld voor vier 
onderzoekers verwachtte -er was immers steeds spra
ke geweest van vier fte’s-, bleek de universiteit niet 
van zins dat zomaar af te staan. De faculteit der 
algemene wetenschappen, waar ongeveer tegelijker
tijd met Drazan prof. Jaap van den Herik bij de 
vakgroep informatica was benoemd, wilde op termijn 
best de door deze faculteit toegezegde twee plaatsen 

leveren, maar die werden hem door wat hij nog steeds 
verontwaardigd “oplichterij” van de toenmalige de
caan De Vries noemt, in het kader van een bezuiniging 
feitelijk ontnomen.
De andere faculteiten, die elk een halve plaats zouden 
afstaan, hadden allerlei condities waar het de invul
ling van die plaatsen betrof. Eigenlijk wilde men 
zeggenschap zowel over de personen als over hun 
projecten, een standpunt dat even later door de univer
siteitsraad werd bekrachtigd; ook die vond dat RL- 
medewerkers alleen in facultair goedgekeurde pro
jecten voor en binnen het RIKS zouden mogen gaan 
werken.
Over wat er vervolgens gebeurde bestaan verschillen
de lezingen. Drazan was teleurgesteld en wacht tot op 
de dag van vandaag op het moment dat eindelijk de 
toegezegde onderzoekers bij hem op de stoep zullen 
staan. Anderen, waaronder Crombag (FdR) en Tal
mon (medische informatica), beweren dat men voor
stellen aan het RIKS heeft gedaan om bestaande 
facultaire informaticaprojecten over te hevelen dan 
wel gezamenlijk nieuwe projecten te entameren, 
waarin vervolgens deze formatieplaatsen konden 
worden ingebracht. Daarop zou eigenlijk nooit ant
woord zijn gekomen van het RIKS.
Hoewel Drazan deze gang van zaken uiteraard ont
kent, is wel zonneklaar dat hij weinig gecharmeerd is 
en was van gegeven paarden die hij niet in de bek mag 
kijken. Hij hecht(te) er sterk aan de RIKS-acti viteiten 
in eigen huis te formuleren; wat daar in past is meege
nomen, wat er buiten valt voldoet dus niet aan de 
behoefte, is zijn credo.

Het netto resultaat van al dit geharrewar is dat de 
universiteit bitter weinig in de mankracht van het 
instituut heeft bijgedragen, behalve via zeer speciale 
constructies zoals Van den Herik die bedacht (en 
zoals vermoedelijk alleen hij kan bedenken). Zo hebben 
twee ROAG’s, ‘reserve-officieren academisch ge
vormd’, via Van den Herik hun diensttijd bij het RIKS 
doorgebracht. Daar is het echter bij gebleven.
Van de Open Universiteit bleek Drazan nog minder te 
verwachten te hebben. Naar hij nu verklaart heeft de 
OU nimmer een concrete toezegging gedaan om 
metterdaad vier fte’s bij te dragen, en dat is dan ook 
nooit gebeurd.

Simulatiemodel

Met of zonder personele inbreng van deze universitei
ten, het RIKS had ook los daarvan natuurlijk wel 
mogelijkheden om kwalitatief goede onderzoekers te 
werven en aan de weg te timmeren. Daar stond immers 
de overheidssubsidie ruimschoots borg voor. Is dat 
gelukt?
Ook hier blijken weer grote meningsverschillen te 
bestaan.
Directeur Drazan en researchmanager De Witte laten 
zich in uitermate fleurige bewoordingen uit over 
zowel de prestaties als de vooruitzichten. Men heeft 
een drietal groepen geformeerd: ‘control & enginee
ring’, ‘simulatie’ en ‘interface’, en men doet of ont
wikkelt research op deze terreinen. Bovendien wordt 
er ook nog wat aan fundamenteel onderzoek gedaan. 
Contacten met de industrie zijn er of worden binnen
kort gelegd, er is een project voor Shell in huis 
(aangebracht door bestuursvoorzitter ir. H. Beckers, 
researchmanager bij Shell), en men werkt bijvoor
beeld aan een ecologisch simulatiemodel. Dit laatste 
geschiedt samen met een Brits onderzoekscentrum en 
wordt getest in Senegal, waar mogelijke effecten van 
planologische beslissingen op de ecologie worden 
gesimuleerd. Onder andere samen met de Open uni
versiteit en verschillende softwarehuizen participeert 
het RIKS in een project dat ‘intelligente’, interactieve 
software voor het onderwijs moet opleveren. Ver
schillende projecten genieten EG-subsidie.
Het klinkt allemaal internationaal, en op de over
headsheets van De Witte en Drazan oogt het ook nog 
uiterst ingewikkeld en wetenschappelijk, kortom: een 
indrukwekkende staat van dienst.
Maar de heren informatici van de universiteit (naast 
de al genoemde Hasman, Talmon, Van den Herik en 
Crombag ook prof. Dietz van economie) waren vorige 
maand niet onder de indruk, allesbehalve zelfs. Vol
gens Crombag sloeg dat wat hij daar voor zijn neus

Directeur Drazan: 'Ik doe het liever goed en la^ äan overhaast’ (foto Franco Gori)

geschoteld kreeg werkelijk nergens op, en ook de 
anderen hadden zich het liefste gegeneerd afgewend. 
Om Drazan nog een faire kans te geven werd afge
sproken dat deze nog een nazending zou doen met 
gedetailleerder materiaal over het lopend en beoogd 
onderzoek, met de curricula van de staf en een publi
catielijst, zowel intem als extern. Bovendien zouden 
Hasman en Van den Herik een keer terugkomen ont 
nu eens te kijken wat er werkelijk gebeurde: geen blik 
op de etalage in de vorm van papieren samenvattin
gen, maar op het scherm van de computer, want daarin 
moeten de prestaties opgeslagen liggen en dus zicht
baar te maken zijn.
Helaas, ook het resultaat van deze tweede inspectie 
was niet bemoedigend, eerder het tegendeel. Wat et 
tot nu toe is ontwikkeld levert, met een enkele uitzon
dering, weinig nieuwe inzichten op, luidde het harde 
oordeel.

Tweede garnituur

Niet dat men dit jaar voor het eerst verdenkingen 
jegens het RIKS koesterde. Van den Herik zegt al >n 
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teld werd letterlijk niet gereageerd; een ideetje om 
RL-publikaties op dit terrein onder een gezamenlijke 
‘heading’ RIKS-RL de wereld in te sturen, waardoor 
het RIKS zich wat pregnanter aan de buitenwereld 
zou kunnen presenteren, werd afgewezen. Wat het 
RIKS dan wel deed behalve plannen maken was 
iedereen een raadsel, en dat was toch jammer.

“Niet alleen jammer, want er had hier wat moois 
opgebouwd kunnen worden, maar ook schadelijk 
voor de naam van de universiteit”, betoogt Van den 
Herik. “Elders ziet men de informatica- en Al-beoe- 
fening in Maastricht als één geheel, universiteit en 
RIKS samen. Gaat het niet goed met de een, dan krijgt 
de ander het mede op zijn brood. Als ik in het Westen 
ben krijg ik daar nu al vragen over.”

Drazan wijst alle kritiek van de hand. Zijn staf is 
excellent, zijn projecten ook, en zijn plannen en 
relaties (ook met buitenlandse instituten) zijn het 
zeker. Dat RL-voorstellen niet beantwoord zouden 
zijn is niet waar. Het is echter niet zo eenvoudig om 
een instituut als het RIKS van de grond af op te 
bouwen. Er was helemaal niets.
Drazan: “Tot ongeveer de helft van vorig jaar durfde 
ik dan ook nauwelijks naar buiten te treden. Pas sinds 
die tijd beschik ik over voldoende staf en een goed 
doordacht researchprogramma waarmee ik de boer op 
kan. Ik doe het liever goed en langzaam dan overhaast. 
En dat we niet zoveel publiceren, ach, in de academi
sche wereld wordt al veel te veel gepubliceerd. Wij 
werken voor de industrie, vergeet dat niet. We moeten 
dus niet met publikaties aankomen, maar met prototy
pes van kennissystemen waarvan men in de bedrijven 
kan inzien dat die, eenmaal uitgevoerd, kostenbespa
rend kunnen gaan werken. Daar ligt ons doel. Binnen
kort gaan we ons grootscheeps aan het bedrijfsleven 
presenteren.”

Concurrent 

“Daar is hij dan behoorlijk laat mee”, luidt het wat 
cynische commentaar van drs. Leen Zevenbergen, 
directeur van Bolesian Systems Europe. Zijn bedrijf is 
met ongeveer veertig medewerkers in zijn soort het 
grootste van Nederland, en een flinke grote in Europa. 
In 1985 in Helmond begonnen, nu al expanderend in 
de Verenigde Staten, beweegt Bolesian zich volgens 
Zevenbergen op exact het zelfde terrein als het RIKS, 
de expertsystemen. “Wij bouwen kennissystemen, zij 
doen research daarvoor”, zegt Zevenbergen, die le
vert aan banken, verzekeringsmaatschappijen, de 
overheid en de grote en middelgrote industrie.
Destijds, toen het RIKS begon, was hij er nogal bang 
voor, bekent hij. Het zou immers al te makkelijk een 
concurrent kunnen worden, temeer omdat het met al 
die overheidssubsidies de tarieven met gemak zou 
kunnen ondergraven.
“Het was voor hun een fluitje van een cent geweest om 
in die markt in te breken. Maar dat is niet gebeurd, ik 
kom ze nooit tegen. Letterlijk nooit, niet bij offertes, 
nergens. Eerlijk gezegd ben ik daar wel tevreden over, 
uit concurrentie-oogpunt bezien. Aan de andere kant 
heb ik ook wel eens overwogen of we niet zouden 
kunnen samenwerken, maar ach, het is geen erg 
actieve club geloof ik.”
Volgens Zevenbergen ontbreekt het bij het RIKS aan 
marketingkwaliteiten. “Drazan is in de markt niet 
bekend. Over het RIKS wordt nooit gesproken, dat is 
wel typerend ja. Ik weet niet wat hij wel doet, maar hij 
vertoont zich niet op conferenties, houdt geen lezin
gen. Ik geef elke week altijd wel een paar lezingen her 
en der, en dat levert veel nuttige contacten op. Als het 
RIKS opdrachten uit de markt wil, moeten ze veel 
meer aan marketing doen, dat is duidelijk.”

Ook het argument dat het zo moeilijk zou zijn om een 
goede staf van onderzoekers op te bouwen overtuigt 
Zevenbergen niet: “In een jaar moet dat kunnen, 
vooral als je begint met een paar klinkende namen, 
eventueel uit het buitenland, die op hun beurt weer 
anderen aantrekken. Al met al kun je op die manier in 
twee à driejaar op poten staan. Als dat nu pas zou gaan 
beginnen wordt het wel moeilijk, want in de afgelopen 

drie jaar is er wel wat veranderd in deze wereld. De 
concurrentie is veel sterker dan toen.”

Die waarneming wordt bevestigd door de Twentse 
hoogleraar dr. ir. N.J.I. Mars. Heren der timmert men 
zowel in (para-)universitaire als in commerciële kring 
nogal aan de weg, betoogt hij. Er is het al langer 
bestaande samenwerkingsverband van een drietal 
universiteiten (Amsterdam, Rotterdam en Twente) 
met de industrie in het SPIN-project, een door de 
overheid gesubsidieerd stimuleringsprogramma; 
andere universiteiten zijn ook bezig, bedrijven als 
Bolesian en andere zijn uiterst actief, en de grote 
bedrijven doen in eigen huis het een en ander. “De 
markt is al bijna overvoerd”, vindt Mars, die er dan 
ook een hard hoofd in heeft dat het RIKS het in de nog 
resterende tijd, tweeëneenhalf jaar, zal redden. Of
schoon het instituut in de wetenschappelijke wereld 
bekender is dan in de commerciële, is dat niet het 
gevolg van zichtbare prestaties; op congressen bij
voorbeeld ziet hij maar weinig bijdragen van RIKS- 
mensen.

Niet iedereen is echter zo pessimistisch. Prof G. 
Kempen, cognitief psycholoog, nu prominent bij het 
bloeiende Nijmeegse NICI en destijds een der drij
vende krachten achter de oprichting van het RIKS 
(bovendien toentertijd niet onwillig om het directeur
schap op zich te nemen, “maar ik ben nooit officieel 
benaderd”) is gunstiger gestemd. Hij heeft alle begrip 
voor de problemen rond de personeelsopbouw, het 
werven van opdrachten en het opzetten van projecten. 
“Dat duurt gewoon lang, dat zie je elders, in Duitsland 
bijvoorbeeld, ook, ofschoon ze er daar veel meer geld 
in steken. En ik geloof niet zo dat die markt overvoerd 
is, die is pas juist aan het open gaan. Er werd wel 
gesproken van de ‘ Al-winter’, toen er weinig gebeur
de en er in de VS nogal wat bedrijfjes over de kop 
gingen. Nu trekt dat weer aan, je zou nu van een lente 
kunnen spreken. Ik kom eens in de zoveel maanden bij 
het RIKS, en van wat men mij vertelt heb ik de indruk 
dat ze daar goed op de ontwikkelingen inspelen. 
Neurale netwerken, intelligente functies simuleren op 
de computer, daar komt steeds meer belangstelling 
voor en op dat terrein heeft men daar deskundigheid 
in huis. Ik zie het niet zo somber.”

Toch is Kempen onder de voor dit artikel geraad
pleegde Al-deskundigen een uitzondering. Binnen de 
RL laat alleen de kwantitatief econoom prof. Anton 
Kolen weten zijn mening te delen en eveneens rede
lijk optimistisch te zijn, ook over de samenwerking 
met de RL.

Negatief

In het algemeen variëren de opinies hier in Maastricht 
derhalve van kritisch tot uitgesproken negatief. Er 
moet dus wat gebeuren, en er had allang wat moeten 
gebeuren, vinden de betrokken hoogleraren. Zo had
den op zijn minst de signalen die uit de faculteiten 
kwamen, overgebracht moeten zijn aan het RIKS- 
bestuur. Dat kan niet moeilijk geweest zijn, want men 
klaagde tegen rector prof. Vic Bonke, die op zijn beurt 
lid is van de Board of Directors van het RIKS en uit 
dien hoofde de ideale trait d’union tussen beide instel
lingen is. Heeft Bonke de groeiende ongerustheid 
overgebracht?
Bonke: “Ik kan het in een situatie als deze natuurlijk 
nooit goed doen, maar inderdaad, ik heb dat doorge
geven. Wanneer voor het eerst? Niet gisteren, laat ik 
dat zeggen.”
Als dat al het geval is, dan heeft het bestuur van het 
RIKS zich daar weinig aan gelegen laten liggen, 
zoveel is duidelijk. Drazan verklaart nog nooit proble
men met zijn bestuur gehad te hebben, dus gekapitteld 
is hij al zeker niet. Het heeft er daarom de schijn van 
dat Bonke zich op zijn beurt als RIKS-bestuurder dus 
niet erg standvastig heeft opgesteld, iets wat des te 
opmerkelijker is omdat naar zijn eigen zeggen ook uit 
de hoek van de Open Universiteit onvrede opklonk. 
Dan ging het dus al om twee van de ondersteunende 
instellingen. Anderen vermoeden dat Bonke weinig 
invloed in het RIKS-bestuur heeft gehad, ook al 
omdat elke kritiek van zijn kant gecounterd kon 
worden met een verwijzing naar de nooit geleverde
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vier RL-formatieplaatsen.
Volgens Van den Herik heeft het Board of Directors 
in ieder geval zitten slapen. Bonke: “Natuurlijk zit 
zo’n Board er niet bovenop, het gaat hier om besturen 
op afstand.”

Maar die periode is nu dan toch afgelopen sinds de 
jongste professorenactie, vertellen ingewijden. Ook 
Bonke zou nu inzien dat er ingegrepen moet worden 
en dat hij zich wellicht in Drazan vergist heeft. De rest 
van het bestuur is van een en ander toch ook wel 
geschrokken. Hoog op de agenda staat nu de positie 
van directeur prof. Drazan. Hoezeer hij omstreden is 
blijkt wel uit de vraag die sommigen stellen: is hij nog 
professor, en zo ja, waar heeft hij dan een leerstoel? 
Drazan kwam uit Wales als professor maar is sinds
dien fulltime RIKS-directeur geweest. “Ik ben inder
daad eigenlijk geen hoogleraar meer”, legt Drazan 
desgevraagd uit, “maar anderen noemen me nog zo, ik 
zelf niet hoor.”
Toch, de brieven van het RIKS gaan nog stuk voor 
stuk ondertekend door prof. Drazan naar buiten. 
Maar dat is een detail. Een ernstiger bezwaar is het feit 
dat Drazan een buitenlander is die onze vaderlandse 
gewoontes niet goed kent en vooral: die geen woord 
Nederlands spreekt. Hoe raar het ook mag klinken, 
zelfs in deze wereld van industrie en artificiële intel
ligentie wordt dat als een gemis gezien. Econoom 
Anton Kolen: “Men praat wel Engels, maar als de 
details van het probleem uitgelegd moeten worden is 
het toch wel lastig. Als je opdrachten wil verwerven is 
dat een hindernis.”
Intussen zou er echter in deze moeilijkheid voorzien 
kunnen zijn. Drazan laat zijn medewerker De Witte 
vooral de Nederlandse markt bewerken, terwijl hij 
zich op het buitenland zal richten, verklaart hij.

Bij het college van bestuur liggen nu ettelijke scena
rio’s op tafel, die zich bewegen tussen de extremen: er 
als RL helemaal uitstappen, danwel: de zaak oveme- 
men. Daartussen ligt een variant waarin Drazan min 
of meer onder curatele zal worden gesteld. Hij zou dan 
twee toezichthouders in de personen van Hasman en 
Van den Herik naast zich krijgen.
Minder verstrekkende maatregelen bieden geen soe
laas meer, vindt zeker Van Herik, die een verbetering 
niettemin nog mogelijk acht. Zo is in een eerder 
stadium al eens geopperd om het in vakinhoudelijk 
opzicht ondeskundige RIKS-bestuur te laten secon
deren door een wetenschappelijke adviesraad. Het 
bestuur heeft daar om onduidelijke redenen nooit aan 
gewild, en nu hoeft het eigenlijk niet meer, vindt Van 
den Herik. Dat station is wat hem betreft al gepas
seerd, het zou nu toch niet meer helpen.

Haalt het RIKS 1993, het jaar waarin de zelfstandig
heid toeslaat? Volgens Bonke wel, maar over die 
zelfstandigheid wil hij het nog wel een keertje hebben. 
Dit soort instituten kun je nooit voor de volle 100% 
zelfbedruipend maken, gelooft hij. Vijfenzeventig 
procent is al heel mooi, en voor de rest klop je dan 
maar weer bij de minister aan. Maar eerst gaat het 
college van bestuur, met name Bonke en Vredevoogd, 
die zich er nu eveneens mee bemoeit, met het RIKS- 
betuur om de tafel zitten.
Misschien was het achteraf toch een vergissing om 
een instituut als het RIKS in Maastricht te plaatsen, in 
Nederland tenslotte zo excentrisch als het maar zijn 
kan. Dergelijke gevoelens leven in de randstad nog 
steeds, zoals de Amsterdamse Al-deskundige prof. J. 
Breuker bewijst. Hij spreekt van een politieke beslis
sing waar men nu wellicht de wrange vruchten van 
gaat plukken; de ligging is ongelukkig, vindt hij, zo 
zonder voldoende intellectuele ondersteuning in de 
omgeving, en kennelijk ook zonder voldoende intel
lectueel enthousiasme op het instituut zelf. Dat laatste 
kan Van den Herik beamen, dat eerste is in ieder geval 
sinds zijn komst naar Maastricht al lang niet meer het 
geval, vindt hij. Zijn groep, bijna op de maand af 
gelijktijdig met het RIKS begonnen, functioneert 
uitstekend en omvat binnenkort in totaal zo’n twintig 
medewerkers.
Van den Herik, niet geheel gespeend van enige ijdel
heid, slaat zich daarover op de borst, maar daartoe is 
hij ook wel gerechtigd, vindt een andere hoogleraar 
die voor het overige absoluut geen vriend van hem is 
(“Van den Herik is een erg lastige man”): “Het RIKS 
is een flop. Het had binnen anderhalf jaar moeten 
draaien. Kijk naar de groep van Van den Herik en wat 
die nu aan contractonderzoek binnenhaalt. Dat gaat 
om enorme bedragen. Waarom kan het RIKS dat 
niet?”

Wammes Bos



Begin fe.bruari barstte dan eindelijk de bom. Twijfel 
over de prestaties van het RIKS en over de gebrekkige 
samenwerking tussen de universiteit en het instituut 
bracht beide partijen tezamen in het RIKS-pand aan 
de Tongersestraat. Op zichzelf was dat al een tamelijk 
unieke gebeurtenis, want de vorige bijeenkomst in 
ongeveer dezelfde samenstelling dateert van begin 
1988. Inderdaad een indicatie voor de niet zeer inten
sieve contacten over en weer, bevestigen de betrokke
nen van RL-zijde, en precies dat was dan ook een van 
de klachten.

Wordt het nog vil i
“Een aardige man, eigenlijk te aardig om ruzie ^makei 
directeur van het Research Instituut voor KennUternen 
De nauwelijk verhulde suggestie daarbij is dat denlijk v 
Want het RIKS, ooit in Maastricht verwelkomd a^tigieu 
centrum voor toegepaste research op het terreifde kur 
mislukken. Dat is althans de mening van enkele^ogler; 
onderzoeksterrein betrokken zijn. Circa tweeënW jaar i 
maar bitter weinig gepresteerd, vinden zij. Daarrit het ii 
subsidietermijn. Als die afgelopen is moet het <$n krac 
“Tot nu toe ben ik aan het opbouwen geweest"' Draza 
Volgens hem zal het wel lukken om in de restend “su 
binnen te halen.

Deze keer meenden de vertegenwoordigers van het 
RIKS goed beslagen ten ijs te komen. Directeur prof, 
dr. P.J.V. Drazan (54) was aanwezig met twee mede
werkers om een presentatie te geven van alle projec
ten die zijn instituut op dit moment onder handen 
heeft, inclusief die gebieden waarop met de RL wordt 
samengewerkt. Als voorzitter trad een der leden van 
de ‘board of directors’ op, dr. P. Kramer, ex-Philips en 
tegenwoordig voorzitter van de Raad van advies voor 
het wetenschapsbeleid, de RAWB.
Maar de vergadering kreeg een iets ander verloop dan 
de RIKS-afvaardiging zich had voorgesteld. Al voor 
de opening nam prof. Arie Hasman (medische infor
matica) het woord om namens alle betrokken vak
groepen een verklaring af te leggen. Samengevat in 
rond Nederlands (vanwege Drazan vinden dit soort 
besprekingen in het Engels plaats): de samenwerking 
met het RIKS is niks en wordt niks, het is de vraag of 
het RIKS het überhaupt zal redden, en we zullen dat 
moeten melden aan het college van bestuur van de RL. 
Daarmee was de toon voor de rest van de vergadering 
gezet, alle pogingen van Kramer om zich netjes aan de 
agenda te houden ten spijt. Het overzicht over de 
lopende researchprojecten dat Drazan en zijn ‘tweede 
man’, researchmanager Joaquim de Witte aanboden, 
werd tot overmaat van ramp niet erg indrukwekkend 
bevonden, en na een intermezzo waarin RL-econoom 
prof. Anton Kolen een exposé hield over een geza
menlijk project van recente datum dat toevallig wel 
lijkt te lopen, barstte men pas goed los. Het allengs 
pijnlijker onderhoud bereikte een absoluut dieptepunt 
toen een der aanwezigen, prof. Hans Crombag (bin
nen de juridische faculteit belast met informatica- 
aangelegenheden), concludeerde dat de toon van 
voorzitter Kramer hem niet langer aanstond, waarop 
hij demonstratief het vertrek verliet. Hij, en hij niet 
alleen, proefde in Kramers opmerkingen enige laat
dunkendheid jegens de inspanningen op informatica- 
terrein die deze universiteit zich getroost, en toen deze 
ook nog suggereerde dat men in Limburg maar mer
kwaardig met elkaar omging (“Ik ben dat anders, 
gewend”), werd dit randstedelijk superioriteitsver- 
toon Crombag (afkomstig van de Leidse universiteit) 
net even te veel.
Niet lang daarna sloot Kramer de vergadering met de 
opmerking dat de RL toch vooral de samenwerking 
met het RIKS niet moest opzeggen, maar voorlopig 
was dat aan dovemansoren gezegd: data voor volgen
de bijeenkomsten werden niet eens meer geprikt.

Touwtrekken

Er is dus wat aan de hand, zoveel is wel duidelijk. 
Maar is het werkelijk zo slecht gesteld met het RIKS? 
En wat is het eigenlijk voor instelling?
Anders dan de datum (medio 1989) van de officiële 
opening door minister Deetman zou doen vermoeden, 
bestaat het instituut al langer. Vanaf januari 1988 om 
precies te zijn, terwijl enige maanden daarvoor de 
directeur reeds was aangesteld.
Daaraan was een lange periode van touwtrekken 
vooraf gegaan. De eerste pogingen om in Nederland 
een centrum op het terrein van de kunstmatige of 
artificiële intelligentie (AI) op te zetten, dateren van 
het begin van de jaren tachtig. Nederland dreigde 
achter te blijven en de overheid moest dus stimuleren, 
luidde de boodschap van verschillende rapporten. De 
Limburgse commissaris van de koningin Kremers 
wist daar handig op in te spelen, en na een stevige 
politieke lobby werd uiteindelijk besloten dat deze 
provincie, en met name Maastricht, inderdaad de 
vestigingsplaats voor een researchinstituut zou wor
den. Dit tot verdriet van deskundigen elders in het 
land, waaronder Amsterdam en Twente, die vonden 
dat het beter was om aan te sluiten bij bestaande 
expertise die juist binnen de daar gevestigde uniyersi- 
teiten in ontwikkeling was. In Maastricht gebeurde 
immers weinig op het vlak van de informatica, de 
cognitieve psychologie of de linguïstiek, om een paar 
ondersteunende disciplines te noemen.
Aan Maastrichtse kant werd daar uiteraard anders 
over gedacht. Juist een nieuw instituut kon een aan
zienlijke versterking betekenen van de nog schuchte
re schreden die de Rijksuniversiteit Limburg tot dan 
toe op dit pad had gezet, en wellicht kon dit ook het 
begin zijn van een studierichting cognitieve informa

tica. Dat laatste bleek al snel illusoir, maar het eerste 
was dat niet. Een dubbelfunctie van een aan te trekken 
hoogleraar informatica en directeur van het beoogde 
instituut werd door de Maastrichtse gangmakers, 
waaronder dr. Henk Schmidt en dr. ir. JanTalmon, als 
ideale uitgangsstelling gezien vooreen bloeiende AI- 
cultuur bij zowel universiteit als RIKS.
Die dubbelfunctie zou er echter niet komen, integen
deel. Van het begin af aan werd vooral door de 
provincie, die vanwege het toekennen van stimule
ringsgelden een stevige vinger in de pap had, ge
streefd naar een zo los mogelijke relatie met de 
universiteit. En ook de nieuwe directeur zelf bleek een 
warm voorstander te zijn van zelfstandigheid; hij had 
de buik vol van ervaringen in Engeland, waar hij 
voordien een instituut leidde dat wel binnen een 
universiteit was gesitueerd.

De voornaamste taak van het RIKS zou op het terrein 
van de toegepaste research gaan liggen. Het iets 
eerder in Nijmegen begonnen NICI, Nijmeegs Insti
tuut voor Cognitie-onderzoek en Informatietechnolo
gie, nam vooral de fundamentele poot voor zijn reke
ning, terwijl ook bij andere universiteiten die zijde 
van het vak steeds meer beoefenaars vond.
Het RIKS zou dus voor de commerciële markt gaan 
opereren en uit dien hoofde onderzoekscontracten bij 
het bedrijfsleven moeten verwerven. Niet dat die de 
enige bron van inkomsten zouden zijn: voor de eerste 
vijf jaar werd een ruime startsubsidie voorzien door 
de ministeries van onderwijs en wetenschappen en 
van economische zaken, dit laatste via de provincie in 
de vorm van PNL-gelden. O&W draagt sindsdien 
jaarlijks twee miljoen bij, in totaal dus tien miljoen 
gulden, EZ/Provincie Limburg leveren drie miljoen. 
Daarbij gaf de universiteit steun in de vorm van 
huisvesting en menskracht, terwijl ook de Open Uni
versiteit in Heerlen toezegde op zijn minst research- 
potentieel te zullen inzetten. In vijf jaar diende het 
RIKS zich een zodanige positie te hebben verworven 
dat het op eigen benen, dus met contractonderzoek en 
geld van bijvoorbeeld Europese stimuleringsfondsen, 
verder zou kunnen leven.

Optimistisch

Geen slechte uitgangspositie al met al, in ieder geval 
niet op het financiële vlak. Tegelijkertijd echter geen 
makkelijke opdracht en dus een zware verantwoorde
lijkheid, des te zwaarder omdat de periode tussen het 
eindrapport over het RIKS .(1985) en het werkelijke 
begin ervan (’87/’88) wel erg lang duurde. In de 
tussentijd zat de rest van het land natuurlijk niet stil, 
hetgeen het aantrekken van goede medewerkers en 
opdrachten naar Limburg er niet eenvoudiger op 
maakte. Het voornaamste oponthoud lag volgens 
ingewijden in de werving van een directeur; dat wilde 
maar niet lukken. Uiteindelijk kwam prof. Drazan op 
de proppen, Tsjech van geboorte maar al twintig jaar 
werkzaam in Groot-Brittanië, waarvan de laatste tijd 
in Wales op het terrein van de robotica, een aan de AI 
verwant wetenschapsgebied.

Drazan was optimistisch over de mogelijkheden van 
het RIKS, zo liet hij in een interview in dit blad (17- 
12-1987) ook aan de buitenwereld weten. De ligging 
van Maastricht ten opzichte van de randstad was geen 
probleem, want op dit vlak tellen afstanden niet, en hij 
praatte net zo makkelijk met industrieën in Venlo als 
in California, Hij zou samenwerken met het NICI en 
andere onderzoeksgroepen in de buurt, Eindhoven en 
Aken bijvoorbeeld. En, natuurlijk, zeker ook met de 
RL, waar in de tussentijd toch al enige expertise in het 
vak was opgebouwd. Nu hij van zowel de RL als de 
OU elk vier formatieplaatsen toegewezen had gekre
gen kon hij meteen aan de slag met de werving, zo 
deelde hij vol vertrouwen mee.
Maar op dat punt werd hij snel uit de droom geholpen. 
Waar Drazan van de RL gewoon geld voor vier 
onderzoekers verwachtte -er was immers steeds spra
ke geweest van vier fte’s-, bleek de universiteit niet 
van zins dat zomaar af te staan. De faculteit der 
algemene wetenschappen, waar ongeveer tegelijker
tijd met Drazan prof. Jaap van den Herik bij de 
vakgroep informatica was benoemd, wilde op termijn 
best de door deze faculteit toegezegde twee plaatsen 

leveren, maar die werden hem door wat hij nog steeds 
verontwaardigd “oplichterij” van de toenmalige de
caan De Vries noemt, in het kader van een bezuiniging 
feitelijk ontnomen.
De andere faculteiten, die elk een halve plaats zouden 
afstaan, hadden allerlei condities waar het de invul
ling van die plaatsen betrof. Eigenlijk wilde men 
zeggenschap zowel over de personen als over hun 
projecten, een standpunt dat even later door de univer
siteitsraad werd bekrachtigd; ook die vond dat RL- 
medewerkers alleen in facultair goedgekeurde pro
jecten voor en binnen het RIKS zouden mogen gaan 
werken.
Over wat er vervolgens gebeurde bestaan verschillen
de lezingen. Drazan was teleurgesteld en wacht tot op 
de dag van vandaag op het moment dat eindelijk de 
toegezegde onderzoekers bij hem op de stoep zullen 
staan. Anderen, waaronder Crombag (FdR) en Tal- 
mon (medische informatica), beweren dat men voor
stellen aan het RIKS heeft gedaan om bestaande 
facultaire informaticaprojecten over te hevelen dan 
wel gezamenlijk nieuwe projecten te entameren, 
waarin vervolgens deze formatieplaatsen konden 
worden ingebracht. Daarop zou eigenlijk nooit ant
woord zijn gekomen van het RIKS.
Hoewel Drazan deze gang van zaken uiteraard ont
kent, is wel zonneklaar dat hij weinig gecharmeerd is 
en was van gegeven paarden die hij niet in de bek mag 
kijken. Hij hecht(te) er sterk aan de RIKS-activiteiten 
in eigen huis te formuleren; wat daar in past is meege
nomen, wat er buiten valt voldoet dus niet aan de 
behoefte, is zijn credo.

Het netto resultaat van al dit geharrewar is dat de 
universiteit bitter weinig in de mankracht van het 
instituut heeft bijgedragen, behalve via zeer speciale 
constructies zoals Van den Herik die bedacht (en 
zoals vermoedelijk alleen hij kan bedenken). Zo hebben 
twee ROAG’s, ‘reserve-officieren academisch ge
vormd’, via Van den Herik hun diensttijd bij het RIKS 
doorgebracht. Daar is het echter bij gebleven.
Van de Open Universiteit bleek Drazan nog minder te 
verwachten te hebben. Naar hij nu verklaart heeft de 
OU nimmer een concrete toezegging gedaan om 
metterdaad vier fte’s bij te dragen, en dat is dan ook 
nooit gebeurd.

Simulatiemodel

Met of zonder personele inbreng van deze universitei
ten, het RIKS had ook los daarvan natuurlijk wel 
mogelijkheden om kwalitatief goede onderzoekers te 
werven en aan de weg te timmeren. Daar stond immers 
de overheidssubsidie ruimschoots borg voor. Is dat 
gelukt?
Ook hier blijken weer grote meningsverschillen te 
bestaan.
Directeur Drazan en researchmanager De Witte laten 
zich in uitermate fleurige bewoordingen uit over 
zowel de prestaties als de vooruitzichten. Men heeft 
een drietal groepen geformeerd: ‘control & enginee
ring’, ‘simulatie’ en ‘interface’, en men doet of ont
wikkelt research op deze terreinen. Bovendien wordt 
er ook nog wat aan fundamenteel onderzoek gedaan. 
Contacten met de industrie zijn er of worden binnen
kort gelegd, er is een project voor Shell in huis 
(aangebracht door bestuursvoorzitter ir. H. Beckers, 
researchmanager bij Shell), en men werkt bijvoor
beeld aan een ecologisch simulatiemodel. Dit laatste 
geschiedt samen meteen Brits onderzoekscentrum en 
wordt getest in Senegal, waar mogelijke effecten van 
planologische beslissingen op de ecologie worden 
gesimuleerd. Onder andere samen met de Open uni
versiteit en verschillende softwarehuizen participeert 
het RIKS ineen project dat ‘intelligente’, interactieve 
software voor het onderwijs moet opleveren. Ver
schillende projecten genieten EG-subsidie.
Het klinkt allemaal internationaal, en op de over
headsheets van De Witte en Drazan oogt het ook nog 
uiterst ingewikkeld en wetenschappelijk, kortom: een 
indrukwekkende staat van dienst.
Maar de heren informatici van de universiteit (naast 
de al genoemde Hasman, Talmon, Van den Herik en 
Crombag ook prof. Dietz van economie) waren vorige 
maand niet onder de indruk, allesbehalve zelfs. Vol
gens Crombag sloeg dat wat hij daar voor zijn neus

Directeur Drazan: ’Ik doe het liever goed en lan^^n ove

geschoteld kreeg werkelijk nergens op, en ook de 
anderen hadden zich het liefste gegeneerd afgewend. 
Om Drazan nog een faire kans te geven werd afge
sproken dat deze nog een nazending zou doen met 
gedetailleerder materiaal over het lopend en beoogd 
onderzoek, met de curricula van de staf en een publi
catielijst, zowel intern als extern. Bovendien zouden 
Hasman en Van den Herik een keer terugkomen om 
nu eens te kijken wat er werkelijk gebeurde: geen blik 
op de etalage in de vorm van papieren samenvattin
gen, maar op het scherm van de computer, want daarin 
moeten de prestaties opgeslagen liggen en dus zicht
baar te maken zijn.
Helaas, ook het resultaat van deze tweede inspectie 
was niet bemoedigend, eerder het tegendeel. Wat er 
tot nu toe is ontwikkeld levert, met een enkele uitzon
dering, weinig nieuwe inzichten op, luidde het harde 
oordeel.
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' projecten die door de RL werden voorges

teld werd letterlijk niet gereageerd; een ideetje om 
RL-publikaties op dit terrein onder een gezamenlijke 
‘heading’ RIKS-RL de wereld in te sturen, waardoor 
het RIKS zich wat pregnanter aan de buitenwereld 
zou kunnen presenteren, werd afgewezen. Wat het 
RIKS dan wel deed behalve plannen maken was 
iedereen een raadsel, en dat was toch jammer.

“Niet alleen jammer, want er had hier wat moois 
opgebouwd kunnen worden, maar ook schadelijk 
voor de naam van de universiteit”, betoogt Van den 
Herik. “Elders ziet men de informatica- en AI-beoe- 
fening in Maastricht als één geheel, universiteit en 
RIKS samen. Gaat het niet goed met de een, dan krijgt 
de ander het mede op zijn brood. Als ik in het Westen 
ben krijg ik daar nu al vragen over.”

Drazan wijst alle kritiek van de hand. Zijn staf is 
excellent, zijn projecten ook, en zijn plannen en 
relaties (ook met buitenlandse instituten) zijn het 
zeker. Dat RL-voorstellen niet beantwoord zouden 
zijn is niet waar. Het is echter niet zo eenvoudig om 
een instituut als het RIKS van de grond af op te 
bouwen. Er was helemaal niets.
Drazan: “Tot ongeveer de helft van vorig jaar durfde 
ik dan ook nauwelijks naar buiten te treden. Pas sinds 
die tijd beschik ik over voldoende staf en een goed 
doordacht researchprogramma waarmee ik de boer op 
kan. Ik doe het liever goed en langzaam dan overhaast. 
En dat we niet zoveel publiceren, ach, in de academi
sche wereld wordt al veel te veel gepubliceerd. Wij 
werken voor de industrie, vergeet dat niet. We moeten 
dus niet met publikaties aankomen, maar met prototy
pes van kennissystemen waarvan men in de bedrijven 
kan inzien dat die, eenmaal uitgevoerd, kostenbespa
rend kunnen gaan werken. Daar ligt ons doel. Binnen
kort gaan we ons grootscheeps aan het bedrijfsleven 
presenteren.”

Concurrent 

“Daar is hij dan behoorlijk laat mee”, luidt het wat 
cynische commentaar van drs. Leen Zevenbergen, 
directeur van Bolesian Systems Europe. Zijn bedrijf is 
met ongeveer veertig medewerkers in zijn soort het 
grootste van Nederland, en een flinke grote in Europa. 
In 1985 in Helmond begonnen, nu al expanderend in 
de Verenigde Staten, beweegt Bolesian zich volgens 
Zevenbergen op exact het zelfde terrein als het RIKS, 
de expertsystemen. “Wij bouwen kennissystemen, zij 
doen research daarvoor”, zegt Zevenbergen, die le
vert aan banken, verzekeringsmaatschappijen, de 
overheid en de grote en middelgrote industrie.
Destijds, toen het RIKS begon, was hij er nogal bang 
voor, bekent hij. Het zou immers al te makkelijk een 
concurrent kunnen worden, temeer omdat het met al 
die overheidssubsidies de tarieven met gemak zou 
kunnen ondergraven.
“Het was voor hun een fluitje van een cent geweest om 
in die markt in te breken. Maar dat is niet gebeurd, ik 
kom ze nooit tegen. Letterlijk nooit, niet bij offertes, 
nergens. Eerlijk gezegd ben ik daar wel tevreden over, 
uit concurrentie-oogpunt bezien. Aan de andere kant 
heb ik ook wel eens overwogen of we niet zouden 
kunnen samenwerken, maar ach, het is geen erg 
actieve club geloof ik.”
Volgens Zevenbergen ontbreekt het bij het RIKS aan 
marketingkwaliteiten. “Drazan is in de markt niet 
bekend. Over het RIKS wordt nooit gesproken, dat is 
wel typerend ja. Ik weet niet wat hij wel doet, maar hij 
vertoont zich niet op conferenties, houdt geen lezin
gen. Ik geef elke week altijd wel een paar lezingen her 
en der, en dat levert veel nuttige contacten op. Als het 
RIKS opdrachten uit de markt wil, moeten ze veel 
meer aan marketing doen, dat is duidelijk.”

Ook het argument dat het zo moeilijk zou zijn om een 
goede staf van onderzoekers op te bouwen overtuigt 
Zevenbergen niet: “In een jaar moet dat kunnen, 
vooral als je begint met een paar klinkende namen, 
eventueel uit het buitenland, die op hun beurt weer 
anderen aantrekken. Al met al kun je op die manier in 
twee à driejaar op poten staan. Als dat nu pas zou gaan 
beginnen wordt het wel moeilijk, want in de afgelopen 

drie jaar is er wel wat veranderd in deze wereld. De 
concurrentie is veel sterker dan toen.”

Die waarneming wordt bevestigd door de Twentse 
hoogleraar dr. ir. N. ƒ .1. Mars. Her en der timmert men 
zowel in (para-)universitaire als in commerciële kring 
nogal aan de weg, betoogt hij. Er is het al langer 
bestaande samenwerkingsverband van een drietal 
universiteiten (Amsterdam, Rotterdam en Twente) 
met de industrie in het SPIN-project, een door de 
overheid gesubsidieerd stimuleringsprogramma; 
andere universiteiten zijn ook bezig, bedrijven als 
Bolesian en andere zijn uiterst actief, en de grote 
bedrijven doen in eigen huis het een en ander. “De 
markt is al bijna overvoerd”, vindt Mars, die er dan 
ook een hard hoofd in heeft dat het RIKS het in de nog 
resterende tijd, tweeëneenhalf jaar, zal redden. Of
schoon het instituut in de wetenschappelijke wereld 
bekender is dan in de commerciële, is dat niet het 
gevolg van zichtbare prestaties; op congressen bij
voorbeeld ziet hij maar weinig bijdragen van RIKS- 
mensen.

Niet iedereen is echter zo pessimistisch. Prof G. 
Kempen, cognitief psycholoog, nu prominent bij het 
bloeiende Nijmeegse NICI en destijds een der drij
vende krachten achter de oprichting van het RIKS 
(bovendien toentertijd niet onwillig om het directeur
schap op zich te nemen, “maar ik ben nooit officieel 
benaderd”) is gunstiger gestemd. Hij heeft alle begrip 
voor de problemen rond de personeelsopbouw, het 
werven van opdrachten en het opzetten van projecten. 
“Dat duurt gewoon lang, dat zie je elders, in Duitsland 
bijvoorbeeld, ook, ofschoon ze er daar veel meer geld 
in steken. En ik geloof niet zo dat die markt overvoerd 
is, die is pas juist aan het open gaan. Er werd wel 
gesproken van de ‘Al-winter’, toen er weinig gebeur
de en er in de VS nogal wat bedrijfjes over de kop 
gingen. Nu trekt dat weer aan, je zou nu van een lente 
kunnen spreken. Ik kom eens in de zoveel maanden bij 
het RIKS, en van wat men mij vertelt heb ik de indruk 
dat ze daar goed op de ontwikkelingen inspelen. 
Neurale netwerken, intelligente functies simuleren op 
de computer, daar komt steeds meer belangstelling 
voor en op dat terrein heeft men daar deskundigheid 
in huis. Ik zie het niet zo somber.”

Toch is Kempen onder de voor dit artikel geraad
pleegde Al-deskundigen een uitzondering. Binnen de 
RL laat alleen de kwantitatief econoom prof. Anton 
Kolen weten zijn mening te delen en eveneens rede
lijk optimistisch te zijn, ook over de samenwerking 
met de RL.

Negatief

In het algemeen variëren de opinies hier in Maastricht 
derhalve van kritisch tot uitgesproken negatief. Er 
moet dus wat gebeuren, en er had allang wat moeten 
gebeuren, vinden de betrokken hoogleraren. Zo had
den op zijn minst de signalen die uit de faculteiten 
kwamen, overgebracht moeten zijn aan het RIKS- 
bestuur. Dat kan niet moeilijk geweest zijn, want men 
klaagde tegen rector prof. Vic Bonke, die op zijn beurt 
lid is van de Board of Directors van het RIKS en uit 
dien hoofde de ideale trait d’union tussen beide instel
lingen is. Heeft Bonke de groeiende ongerustheid 
overgebracht?
Bonke: “Ik kan het in een situatie als deze natuurlijk 
nooit goed doen, maar inderdaad, ik heb dat doorge
geven. Wanneer voor het eerst? Niet gisteren, laat ik 
dat zeggen.”
Als dat al het geval is, dan heeft het bestuur van het 
RIKS zich daar weinig aan gelegen laten liggen, 
zoveel is duidelijk. Drazan verklaart nog nooit proble
men met zijn bestuur gehad te hebben, dus gekapitteld 
is hij al zeker niet. Het heeft er daarom de schijn van 
dat Bonke zich op zijn beurt als RIKS-bestuurder dus 
niet erg standvastig heeft opgesteld, iets wat des te 
opmerkelijker is omdat naar zijn eigen zeggen ook uit 
de hoek van de Open Universiteit onvrede opklonk. 
Dan ging het dus al om twee van de ondersteunende 
instellingen. Anderen vermoeden dat Bonke weinig 
invloed in het RIKS-bestuur heeft gehad, ook al 
omdat elke kritiek van zijn kant gecounterd kon 
worden met een verwijzing naar de nooit geleverde 

vier RL-formatieplaatsen.
Volgens Van den Herik heeft het Board of Directors 
in ieder geval zitten slapen. Bonke: “Natuurlijk zit 
zo’n Board er niet bovenop, het gaat hier om besturen 
op afstand.”

Maar die periode is nu dan toch afgelopen sinds de 
jongste professorenactie, vertellen ingewijden. Ook 
Bonke zou nu inzien dat er ingegrepen moet worden 
en dat hij zich wellicht in Drazan vergist heeft. De rest 
van het bestuur is van een en ander toch ook wel 
geschrokken. Hoog op de agenda staat nu de positie 
van directeur prof. Drazan. Hoezeer hij omstreden is 
blijkt wel uit de vraag die sommigen stellen: is hij nog 
professor, en zo ja, waar heeft hij dan een leerstoel? 
Drazan kwam uit Wales als professor maar is sinds
dien fulltime RIKS-directeur geweest. “Ik ben inder
daad eigenlijk geen hoogleraar meer”, legt Drazan 
desgevraagd uit, “maar anderen noemen me nog zo, ik 
zelf niet hoor.”
Toch, de brieven van het RIKS gaan nog stuk voor 
stuk ondertekend door prof. Drazan naar buiten.
Maar dat is een detail. Een ernstiger bezwaar is het feit 
dat Drazan een buitenlander is die onze vaderlandse 
gewoontes niet goed kent en vooral: die geen woord 
Nederlands spreekt. Hoe raar het ook mag klinken, 
zelfs in deze wereld van industrie en artificiële intel
ligentie wordt dat als een gemis gezien. Econoom 
Anton Kolen: “Men praat wel Engels, maar als de 
details van het probleem uitgelegd moeten worden is 
het toch wel lastig. Als je opdrachten wil verwerven is 
dat een hindernis.”
Intussen zou er echter in deze moeilijkheid voorzien 
kunnen zijn. Drazan laat zijn medewerker De Witte 
vooral de Nederlandse markt bewerken, terwijl hij 
zich op het buitenland zal richten, verklaart hij.

Bij het college van bestuur liggen nu ettelijke scena
rio’s op tafel, die zich bewegen tussen de extremen: er 
als RL helemaal uitstappen, danwel: de zaak oveme- 
men. Daartussen ligt een variant waarin Drazan min 
of meer onder curatele zal worden gesteld. Hij zou dan 
twee toezichthouders in de personen van Hasman en 
Van den Herik naast zich krijgen.
Minder verstrekkende maatregelen bieden geen soe
laas meer, vindt zeker Van Herik, die een verbetering 
niettemin nog mogelijk acht. Zo is in een eerder 
stadium al eens geopperd om het in vakinhoudelijk 
opzicht ondeskundige RIKS-bestuur te laten secon
deren door een wetenschappelijke adviesraad. Het 
bestuur heeft daar om onduidelijke redenen nooit aan 
gewild, en nu hoeft het eigenlijk niet meer, vindt Van 
den Herik. Dat station is wat hem betreft al gepas
seerd, het zou nu toch niet meer helpen.

Haalt het RIKS 1993, het jaar waarin de zelfstandig
heid toeslaat? Volgens Bonke wel, maar over die 
zelfstandigheid wil hij het nog wel een keertje hebben. 
Dit soort instituten kun je nooit voor de volle 100% 
zelfbedruipend maken, gelooft hij. Vijfenzeventig 
procent is al heel mooi, en voor de rest klop je dan 
maar weer bij de minister aan. Maar eerst gaat het 
college van bestuur, met name Bonke en Vredevoogd, 
die zich er nu eveneens mee bemoeit, met het RIKS- 
betuur om de tafel zitten.
Misschien was het achteraf toch een vergissing om 
een instituut als het RIKS in Maastricht te plaatsen, in 
Nederland tenslotte zo excentrisch als het maar zijn 
kan. Dergelijke gevoelens leven in de randstad nog 
steeds, zoals de Amsterdamse Al-deskundige prof. J. 
Breuker bewijst. Hij spreekt van een politieke beslis
sing waar men nu wellicht de wrange vruchten van 
gaat plukken; de ligging is ongelukkig, vindt hij, zo 
zonder voldoende intellectuele ondersteuning in de 
omgeving, en kennelijk ook zonder voldoende intel
lectueel enthousiasme op het instituut zelf. Dat laatste 
kan Van den Herik beamen, dat eerste is in ieder geval 
sinds zijn komst naar Maastricht al lang niet meer het 
geval, vindt hij. Zijn groep, bijna op de maand af 
gelijktijdig met het RIKS begonnen, functioneert 
uitstekend en omvat binnenkort in totaal zo’n twintig 
medewerkers.
Van den Herik, niet geheel gespeend van enige ijdel
heid, slaat zich daarover op de borst, maar daartoe is 
hij ook wel gerechtigd, vindt een andere hoogleraar 
die voor het overige absoluut geen vriend van hem is 
(“Van den Herik is een erg lastige man”): “Het RIKS 
is een flop. Het had binnen anderhalf jaar moeten 
draaien. Kijk naar de groep van Van den Herik en wat 
die nu aan contractonderzoek binnenhaalt. Dat gaat 
om enorme bedragen. Waarom kan het RIKS dat 
niet?”

Wammes Bos



Wie de hele dag geconcentreerd bezig is, moet zich af en toe 
even ontspannen. Op zijn of haar eigen wijze. Daar kijkt bij Coopers & 
Lybrand niemand vreemd van op. Integendeel. Het is tekenend voor 
onze organisatie.

Want al zijn we één van de grootste internationale associaties in 
accountancy, belastingadvies en management consultancy, we hebben 
van meet af aan één stelregel in ere gehouden. Wij vinden dat iedereen 
bij Coopers & Lybrand zich prettig "in zijn of haar vel" moet voelen.

Mensen moeten zich kunnen ontplooien in de richting die ze zelf 
het meest interessant vinden.

Mensen moeten snel verantwoordelijkheden krijgen die ze aan
kunnen en waarin ze hun eigen initiatieven kwijt kunnen.

Mensen moeten kunnen werken op de manier die ze zelf het 
beste bevalt.

Daar staat tegenover dat mensen bij Coopers & Lybrand goed 
moeten zijn. Want we werken voor internationale topcliénten. Onder
nemingen die de hoogste kwaliteit eisen. En die van hun accountants niet 
alleen controlerende activiteiten verwachten, maar bovendien een
continue analyse van het totale financiële beeld en (op basis daarvan) 
gedegen adviezen.

Om aan de hoge maatstaven te blijven voldoen kent Coopers & 
Lybrand een scala van hoogwaardige opleidingsmogelijkheden, inter
nationale cursussen en conferenties.

Zo krijgt elke aspirant-accountant, omdat de automatisering 
bij onze cliënten zeer geavanceerd is, een diepgaande opleiding in 
EOP-auditing. En zo zijn er, om de kennis op internationaal niveau uit 
te breiden, uitwisselingsprogramma's met vestigingen overal ter wereld.

Kortom: wie goed is, voelt zich thuis bij Coopers & Lybrand.

aspirantaccoumtan
Studenten (m/v) bedrijfseconomie/HEAO-ers (BE of RA) NIvRA

(tot algemeen deel), die menen dat wij aan hun profiel voldoen,
bellen even naar mevrouw A. van der Goes (010 - 400 04 00) voor onze
documentatie of maken een afspraak voor een oriënterend gesprek.
Coopers & Lybrand Nederland, Weena 151- 
161, postbus 2755, 3000 CT Rotterdam. C&L

Coopers 
& Lybrand

WIE GOED IS. VOELT ZICH THUIS BIJ COOPERS & LYBRAND
COOPERS & LYBRAND (INTERNATIONAL! IS ÉÉN VAN 'S WERELDS GROOTSTE ORGANISATIES OP HET GEBIED VAN ACCOUNTANCY. BELASTINGADVIES EN MANAGEMENT CONSULTANCY. WERELDWIJD WERKEN ER 50.000 MENSEN IN 602 VESTIGINGEN. IN NEDERLAND BESTAAT COOPERS & LYBRAND UIT COOPERS S LYBRAND NEDERLAND «COUNTANTS COOPERS & LYBRAND ,0E)«W!S^!-ScEuE^liïlflW ™TANTS. ER WERKEN OP ONZE KANTOREN IN AMSTERDAM. ROTTERDAM EN EINDHOVEN MEER DAN 400 MEDEWERKERS. IN OKTOBER 1989 HEBBEN DE MAATSCHAPPEN VAN DELOITTE DIJKER VAN OIEN EN COOPERS & LYBRAND IN NEDERLAND BESLOTEN OP 1 APRIL 1990 TE FUSEREN. DE NIEUWE MAATSCHAP IS LID VAN COOPERS A LYBRAND (INTERNATIONAL) EN NEEMT EEN TOONAANGEVENDE POSITIE IN OP DE NEDERLANDSE EN INTERNATIONALE MARKT.



BULLETIN
Dienst Voorlichting I n
Bulletin wordt voor een deel verzorgd door de dienst Voorlichting.

Kopij voor Bulletin moet via contactpersonen worden ingeleverd:
Vakgr./comm. FdAW: P.Galestin, Fac.Bur., Bredestraat 24, tel. 887487, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdEW: B.Staveaux, Fac.Bur., Tongersestraat 53, tel. 888235, voor do. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdG: W.Schipper, Fac.Bur., Dr.v.Kleefstraat 25, tel. 888643, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdGW: D.Verheyen, Fac.Bur., Lenculenstraat 14, tel. 887253, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdR: M. de Heer, Fac.Bur., Zwingelput 4, tel. 887041, voor woe. 13.30 uur.
Studenten(sport)ver./Studentenpastoraten: N.PIompen, Stud.zaken, Lenculenstraat 26, tel. 887354, voor do. 12.00 uur.
Instituten behorend bij een faculteit: bij de facultaire contactpersoon.
Berichten voor onderdeel ‘Universiteit Algemeen’ inleveren bij H.Vermeer, Voorlichting, Bouillonstraat 3, tel. 887172, 
voor vrij. 12.00 uur.
Externe berichten worden alleen opgenomen als er plaats is.
Informatie: H.Vermeer, Voorlichting, tel. 887172.

Universiteit

Radboud-onderwijs
»anwege de bijzondere leerstoel Wijs
begeerte mbt. de katholieke levensbe
schouwing (Radboudstichting) wordt 
Onderwijs verzorgd door prof.dr. H.ten 
nave. In de laatste maanden van dit 
studiejaar worden twee programma's 
aangeboden:
’) Ontwikkelingen in de ethiek van de 
gezondheidszorg.
°it is een serie inleidende colleges over 
gezondheidszorg-ethiek, waarbij de 
Mogelijkheden en onmogelijkheden van 
®en ethische kritiek op gezondheidszorg- 
Pnaktijken centraal staan.
!:!.aats: Kamer 0001 Ts 53
r'jd: iedere dinsdag van 16.00 tot 17.30 
aar, met ingang van 3 april.
9 Filosofen over het goede.
'n deze werkcolleges worden teksten 
van filosofen bestudeerd om na te gaan 
boe vragen over het goede leven door 
Verschillende denkers zijn begrepen en 
Mtgelegd. Aan de orde komen o.a. Aris
toteles, Thomas van Aquino, Kant, Ben- 

i Jam, MacIntyre en Levinas.
IZ'aats: Filmzaal Ts 53

! W: iedere dinsdag van 20.00 tot 21.30 
bur, met ingang van 3 april.
tolichtingen: Prof.dr. H. ten Have, Vak
groep Gezondheidsethiek en Wijsbegeer- 
to’ Elisabethhuis, Abtstraat2A,tel.88838O 
(372).

^■Universeel
maandag 16 april (tweede paasdag) 

bunnen kinderen van leden van 
^Universeel weer meedoen aan het 
Paaseierenrapen. Eveneens wordt er een 
ballonnenwedstrijd georganiseerd. Dit 
“tos vindt plaats in Casino Slavante, 
gavante 1 (Sint Pietersberg), van 11.00 
tot 13.00 uur. Alle kinderen ontvangen 
®en paasattentie, en de ouders koffie 
-Met”. Info/opgave bij L.Brinkhuizen, CZ, 

s53, tel. 888210, voor 16 april a.s.

^anvang nieuwe tenniscursus voor kin- 
oeren van P.Univérseelleden: donder
dag 5 april, tijd: 16.00 -17.00 uur, plaats: 

enniscentrum De Dousberg. Kosten 
°or 9 lessen f 65,-. Info/aanmelding Mw. 

8g röberg, Fac.Bureau FdG, Deb.1, tel.

Vacatures
ohriftelijke sollicitaties onder vermel- 

“lng van het vacaturenummer op brief en 
hveloppe binnen 10 dagen richten aan 

ve Dienst Personele Zaken. Interne 
acatures gelden uitsluitend voor mede- 
”erkers van de RL.

'hterne vacature 049

^ vakgroep Epidemiologie/Gezond- 
a'aszorgonderzoek van de Faculteit der 
6*ondheidswetenschappen vraagt een

^°egevoegd Onderzoeker (m/v)

2o* behoeve van het evaluatie-onder- 
oek “Sociaal-psychiatrisch Centrum 

Maastricht".

RL AGENDA
36-04 Promotie mw.N.Boumans, Aula, 
0pb3, U uur jnf0: te| 887141/7210

‘04 Promotie M.Löwik, Aula, TS53,16
I3nnfo: teL 887141/7210
1 '34 Goede vrijdag RL gesloten
2n « Tweede paasdag RL gesloten
1 a 4 Promotie O. van Hilten, Aula, TS53, 
2n AUr’ in,0: teL 887141/7210

*04 Promotie J.Greve, Aula, TS53, 16 
2yr’mfo: tel. 887141/7210
A,, Afscheidsrede prof.mr.J.Elders, 

TS53, 16 uur, info: tel. 887141/

Ii'a^ Koninginnedag RL gesloten
u.,05 Promotie J.Atié, Aula, TS53, 16 

mfo: tel. 887141/7210
D‘°5 Inauguratie prof.dr.H.D.Banta/ 
inP' dr.E.Reerink, Aula, Ts53, 15 uur, 

tel. 887141/7210

De aanstelling vindt plaats voorde perio
de van 2 jaar (de mogelijkheid tot verlen
ging met nogmaals 2 jaar is niet uitgeslo
ten). Gedurende een experimentele 
periode van 2 jaar wordt de helft van het 
aantal patiënten met een opname-indi- 
catie voor het psychiatrisch ziekenhuis 
Vijverdal te Maastricht toegewezen aan 
het Sociaal psychiatrisch Centrum (SPC). 
Vergelijking met de resultaten van een 
referentiegroep van klinisch opgenomen 
patiënten zal moeten uitwijzen welke 
gunstige of ongunstige gevolgen SPC- 
zorg heeft voor patiënten en hun familie
leden.

Gevraagd:
- Een klinisch psycholoog/gezondheids- 
wetenschapper (GGK), met testervaring 
bij psychiatrische patiënten.
- Bekendheid met geautomatiseerde 
dataverwerking (b.v. SPSS), goede schrif
telijke uitdrukkingsvaardigheid.

Salaris:
Afhankelijk van ervaring en gepromo
veerd zijn min. ƒ 3.231,- bruto per maand 
en max. ƒ 7.164,- bruto per maand.

Inlichtingen:
Informatie over deze vacature kan wor
den ingewonnen bij dr. M.J. Haveman, 
tel. 043-887347.

Interne vacature 050
De vakgroep Epidemiologie/Gezond- 
heidszorgonderzoek van de Faculteit der 
Gezondheidswetenschappen vraagt een

Toegevoegd Onderzoeker (m/v) 0.5 fte.

Dit ten behoeve van het evaluatie-onder- 
zoek "Sociaal-psychiatrisch Centrum 
Maastricht”.
De aanstelling vindt plaats voor de perio
de van 2 jaar (de mogelijkheid tot verlen
ging met nogmaals 2 jaar is niet uitgeslo
ten). Gedurende een experimentele 
periode van 2 jaar wordt de helft van het 
aantal patiënten met een opname-indi- 
catie voor het psychiatrisch ziekenhuis 
Vijverdal te Maastricht toegewezen aan 
het Sociaal psychiatrisch Centrum (SPC). 
Vergelijking met de resultaten van een 
referentiegroep van klinisch opgenomen 
patiënten zal moeten uitwijzen welke 
gunstige of ongunstige gevolgen SPC- 
zorg heeft voor patiënten en hun familie
leden.

Gevraagd:
Een psychiater met belangstelling voor 
onderzoek naar zorgprocessen.
Salaris:
Afhankelijk van ervaring en gepromo
veerd zijn min. ƒ 3.231,- bruto per maand 
en max. ƒ 7.164,- bruto per maand bij 
een full-time aanstelling.
Indien noodzakelijk kan een arbeids- 
markttoelage worden toegekend. Afhan
kelijk van ervaring en gepromoveerd zijn 
kan hierdoor het feitelijke salaris over
eenkomen met het max. van schaal 14 
(bij een full-time aanstelling).

Inlichtingen:
Informatie over deze kan worden inge
wonnen bij dr. M.J. Haveman, tel. 043- 
887347. Een beschrijving van het project 
is op aanvraag verkrijgbaar.

Interne vacature 051
In het kader van de ontwikkeling van 
onderwijs en onderzoek in het nieuwe

18-05 Promotie P. in ‘t Veer, Aula, TS53, 
14 uur, info: tel. 887141/7210
24- 05 Hemelvaart RL gesloten
25- 05 Verplichte ADV-dag RL gesloten
04-06 Tweede pinksterdag RL gesloten
08-06 Promotie Mw.A.Jansen, Aula, 
Ts53, 16 uur, info: tel. 887141/7210
14-06 Inauguratie prof.dr.R.Niessen, 
Aula, TS53, 16 uur, info: tel. 887141/ 
7210
22-06 Promotie mw.G.Hageman, Aula, 
TS53, 16 uur, info: tel. 887141/7210
29-06 Inauguratie prof.dr.G.Blijham, Aula, 
TS53, 16 uur, info: tel. 887141/7210
05 t/m 17-08 Development of nursing 
science using orem’s self-care theory. 
International seminar nursing science. 
Info: tel. 887396
03-09 Opening academisch jaar 

wetenschapsgebied Milieugezondheid- 
kunde bestaat er aan de Rijksuniversiteit 
Limburg bij de vakgroep Biologische 
Gezondheidkunde i.o. van de Faculteit 
der Gezondheidswetenschappen een 
vacature voor een

UNIVERSITAIR DOCENT m/v 
t.b.v. Milieukunde/Milieuhygiëne

Functie-omschrijving:
inbreng van kennis omtrent het fysieke, 
abiotische milieu in onderwijs- en onder- 
zoeksthemata met betrekking tot de rela
tie tussen milieu en de gezondheid van 
de mens. Ontwikkeling van onderwijs 
binnen het doctoraalprogramma Biologi
sche Gezondheidkunde en binnen de 
nieuw op te zetten interfacultaire studie
richting Milieugezondheidkunde. Partici
patie in multidisciplinair ingerichte on
derzoeksprojecten op het gebied van 
milieu en gezondheid.
Ontplooien van nieuwe onderzoeksini
tiatieven.

Functie-eisen:
- vooropleiding in de milieuhygiëne of in 
een van de aanverwante natuurweten
schappelijke basisdisciplines;
- promotie-onderzoek op een milieukun
dig onderwerp, idealiter in relatie tot 
mogelijke gezondheidsrisico’s, hetzij 
afgerond, hetzij binnen afzienbare tijd te 
voltooien;
- sterke bereidheid tot multidisciplinaire 
samenwerking; pioniersgeest;
- ervaring en affiniteit met wetenschap
pelijk onderwijs.

Aanstelling:
- aanstelling geschiedt vooralsnog voor 
de periode van 2 jaar;
- betrokkene dient uiterlijk per 1 septem
ber 1990 ter beschikking te zijn.

Salaris:
afhankelijk van opleiding en ervaring 
minimaal ƒ 3.231,— (schaal 10 BBRA 
1984) en maximaal f 7.063,— (schaal 12 
BBRA 1984).

Info: J. Kleinjans, vakgroep Biologische 
Gezondheidkunde i.o., telefoon 043- 
888637/888610.

Interne vacature 052

ROA (Researchcentrum voor Onderwijs 
en Arbeidsmarkt) verbonden aan de 
Economische Faculteit zoekt op korte 
termijn een

STUDENT-ASSISTENT (M/V)

Taken en vereisten:
- verzamelen statistische gegevens;
- verwerken van statistische gegevens 
op PC of Vax;
- kennis van het werken met VAX (Main 
Frame) of met de soft-ware pakketten, 
zals bijvoorbeeld Lotus, SPSS of Pascal, 
strekt tot aanbeveling.

Aanstelling zal zo spoedig mogelijkplaats- 
vinden voor een periode van minimaal 
één jaar met mogelijkheid tot verlenging. 
De werktijdsfactor bedraagt 0.4 fte.
Inlichtingen bij dr. A. de Grip, tel. 888501.

Buitenland

ERASMUS-beurzen voor aio’s
De NUFFIC heeft besloten een gedeelte 
van het budget bestemd voor ERAS
MUS-beurzen voor 1990/91 te reserve
ren voor aio/oio-freemovers. Voor aan
vragen in dit verband heeft de NUFFIC 
de sluitingsdatum bepaald op 1 mei 1990. 
De voorwaarden voor deelname zijn in 
grote lijnen dezelfde als voor studenten. 
Aanvraagformulieren en richtlijnen zijn 
verkrijgbaar bij Bureau Buitenland.

Openingstijden Bureau Buitenland 
Op dinsdag en donderdag van 10.00 - 
11.30 uur, kamer 2006A Bouillonstraat 3.

Student en Zaken

INKOM
De werkgroep INKOM, voorheen INK- 
OM-team, is gestart. Voor vragen en/of 

opmerkingen: telefonisch: op werkdagen 
van 13.00-14.00 uur tel. 043-887393; 
schriftelijk: RL Dienst Studentenzaken, 
postbus 616, 6200 MD Maastricht t.n.v. 
werkgroep INKOM

Studium Generale
Tentoonstelling M. Schoenmaekers
16 mrt.-13 apr. Tentoonstelling over leven 
en werk van de in Maastricht geboren 
theoloog en filosoof Mathieu Schoen
maekers (1875-1944). Organisatie: Bu
reau Studium Generale en Stichting 
ECHO. De tentoonstelling bestaat uit 3 
delen: Leven en werk van Schoenmae
kers; zijn chef d’oeuvre “Beginselen der 
wiskunde” en het artistieke gedeelte met 
werken van hedendaagse kunstenaars 
bij wie de invloed van wiskunde op hun 
beeldend werk duidelijk zichtbaar is. 
Plaats: Universiteitsbibliotheek RL. Ma., 
wo. en do. van 09-00-18.00 uur. Di. van 
09.00-21.00 uur. Vr. van 09.00-17.00 uur. 
Za. van 10.00-14.00 uur. Zo. gesloten. 
Toegang gratis.

Literaire avond met Leo Vroman
Wo. 4 apr. om 20.00 uur organiseren het 
Studium Generale en de stichting Phia 
Berghout een avondvullend programma 
rond de dichter Leo Vroman onder leiding 
van Wiel Küsters. In de loop van de 
avond brengt pianiste T. Ehlen “Spinsel” 
van R. Heppener ten gehore. Studenten 
van de Toneelacademie dragen gedich
ten voor van L. Vroman. Plaats: De 
Redoute van de Stadsschouwburg. Toe
gang gratis! Informatie: Bureau Studium 
Generale. Tel: 887540

Levensbeëindiging van 
comapatiënten
Do. 5 apr. 20.00 uur organiseert het 
Studium Generale in de cyclus ‘Recht 
voor z’n raap’ een discussieavond over 
levensbeëindiging van comapatiënten. 
Het thema wordt ingeleid door prof. dr. H. 
ten Have, RL, dr. C. Spreeuwenberg, 
hoofdredacteur Medisch Contact en Mr. 
E. Sutorius, advocaat procureur, Arn
hem. Gespreksleider is prof. mr. F. van 
Wijnen, RL, Plaats: Aula, Ts. 53. Toe
gang gratis! Informatie: Bureau Studium 
Generale. Tel: 887540

AEGEE
3 apr. Infoavond Summeruniversity (ta
lencursussen).
10 apr. Ledenborrel.
11 apr. Rondleiding Thiessen.
12 apr. Bootfeest.
17-22 apr. Trondheim lsfit-’9O.
23-25 apr. Madrid Is Europe Forgetting 
Latin-America?
26-27  apr. Rotterdam The European 
Puzzle.
28-30 apr. Amsterdam AEGEE-GAMES. 
8-12 mei Parijs EGEE VI.
juli/sept. 21 steden Summeruniversity 
(talencursussen).
Inschrijving K2.033 ZW.4 dagelijks van 
11.30-12.30 uur. Tel: 887071 of 254723.

NSEM
Het spreekuur rechtspositie is voor stu
denten die vragen hebben over of proble
men hebben met: de harmonisatiewet; 
studiefinanciering; auditorenfonds; exa
menreglementen; enz. Tevens verkoop 
poenboek, dé gids over studiefinancie
ring. Iedere dinsdag, woensdag en don
derdag tussen 11.30 en 13.30 uur, NSEM- 
kamer, Lenculenstraat 26, Maastricht, tel : 
887142.

NSEM en Tafelstraat 13
In de week van 8 apr. organiseert de 
werkgroep El Salvador van studenten
vakbond NSEM i.s.m. Tafelstraat 13 en 
het Centrum voor Vrede en Ontwikke
lingssamenwerking een aantal aktivitei- 
ten in het kader van het thema: Latijns- 
Amerika en bevrijding.

Zo. 8 apr. 14.00 uur (tot 17.00 uur): 
Literaire middag: literatuur en bevrijding 
in Latijns-Amerika. Sprekers zijn: Stefan 
van de Brendt: Belgisch vertaler van o.a. 
Latijnsamerikaanse literatuur. Leo Sera- 
no: Chileense schrijver, woonachtig in 
Nederland. De sprekers zullen worden 
afgewisseld met “levende Chileense 
muziek”. Videofragmenten uit tjet Nica
raguaanse vredesconcert van 1980 en 
hapjes en drankjes. Plaats: boekhan
del Arcadia. Vrijthof 29.

Do. 12 apr. 14.00-15.30 uur: Colom
biaanse vrouw in Maastricht. Yalile Jura

do zal vertellen over haar basiswerk en 
hoe de strijd van de armen in haar land 
tegen de permanente geweldsdreiging 
georganiseerd wordt. Plaats Vrouwen
centrum, Vrijthof 23. Alle vrouwen welk
om! Informatie: B. van der Linde, CVOS, 
tel. 255655

Do. 12 apr. 19.00 uur: Het is maart 1990, 
precies 10 jaar geleden dat in El Salva
dor bisschop Romero werd vermoord. In 
dit kader brengt Yalile Jurado, een Co
lombiaanse vrouw een bezoek aan 
Maastricht. Zij gaat in op de rol van de 
basiskerk in de verzetsbeweging van 
Latijnsamerikaanse landen. Daarna is er 
gelegenheid tot discussie. Het Tafel- 
straat-koor zingt strijdliederen uit Latijns- 
Amerika. Plaats: Cellebroederskapel, 
Brusselsestraat. Informatiecentrum voor 
vrede en ontwikkelingssamenwerking, 
Cortenstraat 4. Tel: 255655

Agenda Tafelstraat 13
Ma. 2 apr. 19.30 uur: Boal-theater
Di. 3 apr. 20.00 uur: Levinas leeskring 
Wo. 4 apr. 20.00 uur: Open avond met 
gasten uit Peru, India en Afrika. Verhalen 
uit drie kontinenten. Ontmoeting met 
participanten van het Netherland Inter
national Institute for Management. So
cial evening.
Do. 5 apr. 17.45 uur: Koor.
Do. 5 apr. 20.00 uur: Nauwgezet en 
Wanhopig.
Do. 5 apr. 20.00 uur: Toneel

Koko
do. 30 mrt.: laatste dag van de kookwed- 
strijd
di. 3 apr. : Videocyclus door de CC nog 
onbekend
wo. 4 apr. : Kroegavond door Eloquentia 
“discussie Bertje”
di. 10 apr.: Video
wo. 11 apr.: ALV Algemene leden verga
dering
do. 12 apr.: Bertjesavond

STA OP
Sta Op organiseert een originele Afri
kaanse danscyclus verzorgd door Etien
ne M’ Pio (Angola). Kosten: f 25,— voor 
de vier avonden; 4 apr., 11 apr., 25 apr., 
en 2 mei. Aanvang: 20.00 h. Locatie: 
Multizaal, City Centrum, Capucijnenstraat 
43. Cóme and shake your Tam Tam 
Body!

LV&S

Bokkerijdersloop
Op maandag 2 apr. a.s. start om 17.45 
uur een rekreatief gemengde groepsloop. 
Deelname is mogelijk voor studenten en 
medewerkers van de RL. Afstand is 7 
km. Gelopen wordt via de Mergel weg en 
het Encibos. De groep dient minimaal uit
4 lopers te bestaan en een tijdwaarne
mer. Inschrijven: voor 30 maart bij buro 
LV&S. Kosten: sportkaarthouders gratis, 
anderen f 3,— p.p.

Spookvolleybaltoernooi
Het spookvolleybaltoernooi dat op 4 april 
a.s. gepland was, kan om organisatori
sche rëden geen doorgang vinden!

Squash kursus
Op dinsdag 1 mei a.s. start de kursus 
squash voor beginners en gevorderden 
in het Squash Centrum E. v.d. Pluijm. 
Kursusduur: 6 lessen van 1 uur. Kosten: 
f 40,—. Inschrijven: buro LV&S. Sport- 
kaart verplicht!

Verhuisbericht Dojo centrum de Kier 
M.i.v. 1 apr. a.s. verhuizen alle aktivitei- 
ten van de Kier naar de nieuwe Dojo aan 
het Sterreplein 1 te Maastricht (niet ver 
van het station).

Lagakari
16 t/m 22 apr.: Zeilinstructieweek. 
Begin mei: Opening vaarseizoen
5 en 6 mei: Zeilweekend met Boreas 
15 juni: Barbeque
13 t/m 20 juli: Zomerzeilweek.

Economie

E.F.M.-Agenda
2-5 april : EFM-leden kunnen tegen beta
ling van F20 (op maandag) of F30 (op de 
andere dagen van de week) één dag van



HOMO Ft MANS EXIT?

Filmsterren inhaleerden op het witte doek 
met een welbehagen, dat de zaal genietend 
overnam. Roken was succes en sex-appeal, 
roken was modem leven...

Het lijkt eeuwen geleden.
Want de Rokende Mens krijgt het de 

laatste tijd steeds benauwder. Elk pakje rept 
verplicht van longkanker en hartklachten. Het 
is onzeker of zo’n tekstje tot de verstokte con
sument echt doordringt, maar voor de gemid
delde roker zal het geen opsteker zijn.

In navolging van Amerika - wéér - begint 
de roker nu ook hier aan prestige in te boeten. 
Vooral wanneer hij of zij in lift, restaurant of 
vergadering anderen dwingt om passief mee te 
roken. ”Wie rookt is niet gezien”, afficheren de 
niet-rokers.

De andere kant laat zich niet onbetuigd. 

’’Roken moet mogen”, adverteert de tabaks
lobby. Achterliggende gedachte: de persoon
lijke vrijheid is een zo groot goed dat we bereid 
moeten zijn er een klein offer voor te brengen. 
De overtuigde roker, ondertussen, voelt zich 
langzaam maar zeker een gediscrimineerde 
minderheid - of een elite.

Ligt bij dit alles de waarheid in het mid
den? Of heeft iedereen recht op zijn eigen 
waarheid?

De discussie wordt gevoerd met veel vuur, 
ook in de kolommen - en zelfs in de burelen - 
van NRC Handelsblad. De krant brengt de fei
ten, ongekleurd, en biedt daarnaast een forum 
voor een open uitwisseling van meningen. Dit 
prikkelt de geest en kan helpen bij het vormen 
van een eigen, genuanceerde opinie.

Voor veel lezers functioneert NRC 

Handelsblad dan ook als een pittige stimulans, 
die geen dag gemist kan worden. Hebt ook u 
behoefte aan geestelijke prikkeling en bent u 
niet bang voor een milde verslaving, dan moet u 
zeker een proefabonnement nemen. Dit geeft u 
vier weken de krant voor slechts f. 14,50. Als u 
op werkdagen voor kwart voor acht ’s avonds 
kosteloos belt met 06-0555, dan hebt u binnen 
een paar dagen uw eerste dosis in huis.

VOOR MIE DE NUANCE ZOEKT.



BULLETIN Dienst 
Voorlichting

de Businessweek in Rotterdam bijwo- 
nen.
3 april : 14.00 uur, Aula, ALFA-lezingdoor 
Prof. Flip de Kam over ‘Mogelijkheden tot 
verlaging van de belastingtarieven’.
8-15 april : ALFA-excursie naar Berlijn. 
27 april : 14.00 uur, locatie wordt nog 
bekend gemaakt, algemene ledenverga
dering EFM
27 april : Mercurius naar MBA in Rotter
dam. Nadere info volgt (lustrumactiviteit). 
2 mei : lustrumfeest in Dominicanerkerk. 
7 mei : ALFA-lezing door Mr. Luns, ex- 
minister van Buitenlandse Zaken (lustru
mactiviteit).
Elke donderdag kan men tusen 13.00- 
13.30 uur afhalen : EFM-stropdassen, 
businesscourse magazine, inschrijfformu
lieren voor de werkconferentie van Hol
land Consulting Group (29 t/m 31 augus
tus), inschrijfformulieren voor de STEP- 
accountancydagen (1 mei, 9 mei en 10 
mei) en inschrijfformulieren voor de Unil- 
ver Financial Workshop (2 en 3 juli), voor 
de workshop ‘Philips’ op locatie in april en 

Het LANDELIJK NETWERK MATHEMATISCHE BESLISKUNDE

vraagt

5 ASSISTENTEN IN OPLEIDING

Het Landelijk Netwerk Mathematische Besliskunde is een organisatie, die een landelijke 
tweede-fase onderzoekersopleiding in de mathematische besliskunde verzorgt. De 
gezamenlijke opleiding wordt gesteund door de faculteiten waar mathematische besliskunde 
wordt gedoceerd, aan alle Nederlandse universiteiten. De Rijksuniversiteit Groningen is de 
penvoerende instelling van het netwerk. Een subsidie van het Ministerie van Onderwijs & 
Wetenschappen stelt het Netwerk in staat om 5 assistenten in opleiding aan te stellen, en wel 
in de volgende projecten:

1. Optimalisering van wachtrijsystemen met meerdere klantentypen. Contactpersoon: 
Prof.dr.ir. O.J. Boxma, Centrum voor Wiskunde en Informatica te Amsterdam, tel. 020- 
5924094 of 020-5924075.

2. Analyse en implementatie van locale zoekalgoritmen. Contactpersoon: Prof.dr. J.K. 
Lenstra, Technische Universiteit Eindhoven, tel. 040-474770 of 040-473130.

3. Gegeneraliseerde productvormoplossingen voor wachtrijsystemen. Contactpersoon: 
Prof.dr. J. Wessels, Technische Universiteit Eindhoven, tel. 040-472608 of 040-473130.

4. Polyhydrale methoden vvoor groeperingsproblemen in fexibele productiesystemen. 
Contactpersoon: prof.dr.ir. A.W.J. Kolen, Rijksuniversiteit Limburg, tel. 043-888842 of 043- 
888835.

5. Stochastische geheeltallige programmering. Contactpersoon: Dr. W.K. Klein Haneveld, 
Rijksuniuversiteit Groningen, tel. 050-633786 of 050-633810.

Taak/opleiding
Bij elk van de genoemde projecten zal een assistent in opleiding worden aangesteld. Het 
onderzoek dient te leiden tot een proefschrift. De opleiding van de aio’s zal in het kader van het 
netwerk-onderwijs plaatsvinden.

Vereisten
In aanmerking komen afgestudeerde ingenieurs, wiskundigen en econometristen. Ook zij die in 
de loop van 1990 denken af te studeren, kunnen reflecteren.

Salariëring
Het salaris bedraagt f. 1.778,- bruto per maand in het eerste jaar en loopt op tot f. 3.168,- bruto 
per maand in het laatste aanstellingsjaar.

Opmerkingen
De aio’s van het netwerk worden aangesteld bij de instelling van de begeleider voor de periode 
van vier jaar.
Nadere inlichtingen over de projecten kunnen worden ingewonnen bij de bovengenoemde 
contactpersonen. Voor algemene informatie wordt verwezen naar de secretaris van het 
netwerk, dr. W.K. Klein Haneveld, tel. 050-633786 of 050-633810.

Datum indiensttreding: zo spoedig mogelijk.

Sollicitaties inzenden vóór 14 april.
Gelieve kenbaar te maken voor welk(e) project(en) belangstelling bestaat.

Richt uw sollicitatie met curriculum vitae aan de secretaris van het netwerk, dr. W.K. Klein 
Haneveld, Vakgroep Econometrie, Faculteit der Economische Wetenschappen, 
Rijksuniversiteit Groningen, Postbus 800, 9700 AV Groningen.

de workshop 'KPMG' april.
EFM zoekt nog enkele actieve leden, die 
plaats willen nemen in de IAD (= kascon
trolecommissie). Geïnteresseerden 
kunenn contact opnemen met Luciëlle 
de Bakker (043-473644).

Oprichtingsbijeenkomst ‘Chasquis’
Op vrijdag 30 maart om 15.00 uur wordt 
in de Filmzaal (TS53) de officiële oprich
tingsbijeenkomst gehouden van de stu
dievereniging voor informatiesystemen 
‘Chasquis’. Ter gelegenheid hiervan zijn 
twee sprekers uitgenodigd om een korte 
lezing te geven, nl. Prof. dr. ir. G. Nijssen 
die enkele ontwikkelingen in de wereld 
van de informatiekunde zal bespreken 
en Prof. Th. Mulder die met name de 
loopbaanmogelijkheden van afgestu
deerde BIK-studenten zal belichten. 
Deze bijeenkomst is vooral bestemd voor 
(toekomstige) BIK-studenten, maar ook 
andere belangstellenden zijn van harte 
welkom.

Gezondheids
wetenschappen

Toets 2.1.1.
Inzage toets 2.1.1. Beleid en Beleidspro
ces, vrijdag 30 mrt. 90, van 11.00-13.00 
u. K.0001. Jezuïtenklooster.

Vakgroep Verplegingswetenschap
Studenten VW die het blok 3.6.3. “Orga
nisatie en werkomgeving" gaan volgen 
dienen de volgende literatuur aan te 
schaffen.
-Mintzberg, Structure in fives, Prentice 
Hall, Englewoods Cliffs 1983;- 
Sullivan,E&Ph. Decker, Effective Mana
gement in Nursing 2nd edition, Menlo 
Park, CA: Addison Wesly, 88.
(Dit boek wordt gedeeltelijk in dit blok 
gebruikt maar zal in het blok “Manage- 
ment/Beleid” veelvuldig geraadpleegd 
moeten worden.(Beide boeken zijn uit 

voorraad leverbaar bij de Academische 
Boekhandel,Bouillonstraat.

Wetenschapswinkel
N.a.v. van een vraag van een buurthuis 
in een middelgrote Limb.stad, zoekt de 
Wet.winkel 1 of 2 stud, die een onder
zoek willen verrichten naar de functie die 
het buurthuis voor de omliggende wijken 
vervult c.q. kan vervullen. Taken:- 
inventarisatie(incl.enig veldweek) van de 
groepen die momenteel gebruik maken 
van het buurthuis;-inventarisatie van de 
diensten die vanuit het buurthuis door 
professsionele hulpverleners cq. door 
vrijwilligers geleverd worden;-op basis 
van literatuurstudie en van de resultaten 
van de voorgaande onderzoeksvragen 
aangeven van de huidige behoefte aan 
hulpverlening (naar aard en
omvang).De gedachten gaan uit naar 
3e-, 4e-, 5e- of 6e-jaarsstudenten BB, 
GVO of GGK, met interesse voor het 
welzijnswerk.Het onderzoek kan funge
ren als jaarwerkstuk of als afstudeeron
derzoek. Geboden:- een onkostenver
goeding ^organisatorische en administra
tieve ondersteuning;-extra inh. begelei- 
ding;-een stimulerend
werkklimaat.Inlichtingen: J.Haesen, 
Wet.winkel,K.Karelplein 12, tel. 887120.

Werkstukoefeningen Propaedeuse
Gebleken is dat er misverstanden zijn 
gerezen over de status van de werkstu
koefeningen in de propaedeuseblokken. 
Het conform de vastgestelde inhoudelij
ke en vormtechnische eisen inleveren 
van elk van de werkstukoefeningen is 
verplicht. Eerst dan kan de betreffende 
blokaftekening worden toegekend (zie 
Regels Propaedeutisch Examen Ge
zondheidswetenschappen, Studiegids 
FdGW, 89/90, p.200). Belangrijk is dat 
de ingeleverde tekst de juiste omvang 
heeft en de verstrekte opdracht inhoude
lijk voldoende dekt. Het is niet noodzake
lijk dat alle oefeningen in een ‘voldoende’ 
beoordeling resulteren.

Examencommissie Gezondheidsweten
schappen.
Afstudeerdata doet, examen 89/90
De data voor het afstuderen in jun. en 
sep.90 zijn als volgt gewijzigd: 15 jun.90 
wordt 19 jun.90, 18 sep.90 wordt 17 en 
18 sep.90 (afhank. van het aantal stu
denten dat zich opgeeft om in sep. af te 
studeren).De overige data vermeld op 
p.243 van de studiegids blijven ongewij
zigd.

Herkansingen studiejaar 89/90
Het overzicht van de geplande herkan
singen voor bloktoetsen op 5 en 6 jul.90 
hangt op bij de balie van Bureau Onder
wijs.
Voor de propaedeuseblokken vinden de 
tweede herkansingen plaats op 23 en 24 
aug. Het overzicht hiervan volgt t.z.t.

Congres Vrouwenstudies GW
Op 11 april organiseert Vs GW een con
gres over de relatie tussen onderzoek en 
praktijk op het gebied van vrouwen, 
gezondheid en gezondheidszorg. Het 
congres draagt de titel “De kloof voorbij". 
Dr. G.Noordenbos, univ. docent Vs RUL, 
geeft “een nieuw perspectief op vrou
wenstudies en gezondheidspraktijken". 
Dr. N.Nicolai, psychiater, spreekt over 
“de DSM 3 als scharnier tussen onder
zoek en praktijk", ‘s Middags zijn er works
hops geleid door vrouwen uit de praktijk. 
Thema’s: verpleegkundig onderwijs, 
gezondheidsvoorlichting, vakbondswerk, 
huisarts, beleid en thuiszorg technologie. 
Het congres is bedoeld voor studenten, 
medewerkers en belangstellenden. 
Plaats: Tongersestraat 53 van 9.30 -17.00 
uur. Inschrijffolder: Vrouwenstudies GW, 
887334.

Rechts
geleerdheid

Huisvesting
Wo. 4 apr. 14.00 uur Kollegezaal, bege- 
leidingskollege door G. v. Maanen: Pu
bliek Domein

Kol. Rechtsgeschiedenis
Wo. 4 apr. 13.00 uur Mabi bioscoop, 
kollege Rechtsgeschiedenis

Onrechtmatig gedrag
Wo. 4 apr. 15.00 uur Mabi bioscoop, 
kollege door G. Mols

Overheid dit.
Wo. 4 apr. 19.00 uur Kollegezaal, kollege 
“Verhouding nationaal-internationaal 
recht door A.W. Heringa

Bloktoetsen 4-weeks blokken
Wo. 11 april 09.00 uur kollegezaal blok
toetsen 4-weeks blokken

Paasvakantie
Wo. 11 april t/m zondag 6 mei

VERKIEZINGEN STUDENTLEDEN RL 1990

1. Kiezersregisters

Het Centraal Stembureau (CS) heeft op 28 maart 1990 de kiezersregisters vast
gesteld. Dit besluit ligt t/m 4 april 1990 ter inzage bij het CS. In deze periode kan 
men er beroep tegen aantekenen bij het College van Beroep voor het WO.

2. Kandidaatstelling

Met het vaststellen van de kiezersregisters is de eerste periode in de verkiezing
sprocedure verstreken. Nu volgt de tweede, n.l. de kandidaatstelling. Deze vindt 
plaats op 9, 1Ö en 11 april 1990. Op deze dagen kunnen de kandidatenlijsten 
van 09.00 uur tot 11.30 uur en van 12.30 uur tot 17.00 uur bij het secretariaat 
van het CS worden ingeleverd (kamer 0026 B, Oud Gouvernement). De kandi
datenlijsten zijn verkrijgbaar op de inzageplaatsen ( zie Observant no. 27). De 
kandidatenlijst bestaat uit één kandidaatstellingsformulier, een aantal bewilli- 
gingsverklaringen en een aanwijzing voor het invullen van de kandidatenlijst. 
Voor het indienen van de kandidatenlijst gelden de volgende regels: 
'kandidaten en ondertekenaars moeten in het kiezersregisterzijn ingeschreven 
(raadpleeg zonodig het secretariaat van het CS, tst 7165).
'de kandidatenlijst moet worden ondertekend door vijf kiezers.
Voor de geleding studenten van de FdAW behoeft de kanditenlijst, i.v.m. het ge
ringe aantal kiesgerechtigden, slechts te worden ondertekend door één kiezer; 
'kandidaten en ondertekenaars van de kandidatenlijst dienen te behoren tot de
zelfde geleding;
'een kandidaat kan zich voor dezelfde geleding slechts éénmaal kandidaat stel
len;
'een kiezer mag voor dezelfde geleding slechts éénmaal een kandidatenlijst 
ondersteunen;
'een kandidatenlijst mag niet worden ondertekend door op die lijst voorkomen
de kandidaten;
'iedere kandidaat dient een verklaring te ondertekenen ( de zgn. bewilligings- 
verklaring) waarin hij te kennen geeft akkoord te gaan met de kandidatuur. Deze 
verklaringen dienen tezamen met de kandidatenlijst te worden ingeleverd;

NB: Aangeraden wordt de bij de kandidatenlijst gevoegde aanwijzingen zorg
vuldig te lezen I!

3. Vragen ?

Heeft U over een en ander nog vragen, dan kunt u contact opnemen met de 
secretaris van het CS, de heer G. Hensen, kamer 0026 B, Oud Gouvernement, 
tst. 7165.
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eeuwige sneeuw. Overigens geen 

paradijs voor verslaafden.

Tht

men aan een 

borstgordel te 

bevestigen of 

aan het lichaam 

zelf (bij voorkeur niet 

op halshoogte). ~ r e u

allen. Hinderlijke bijkom

stigheid van de bergsport. 

Hoewel het hele leven een kwes

tie is van vallen en opstaan, 

wordt deze wijze van afdalen

j^^^oret Ernst & Young is een 

organisatie van maatschappen 

op het gebied van accountancy, 

belastingzaken, organisatie en 

informatica. Bel eens met de heer 

R.J. Ekkebus (tel. 010-40725 21) 

en ontdek dat ook een carrière 

z'n mooie momenten kent.

Moret Ernst & Young
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Cultuur

Samenstelling Marlies In de Braekt

Bouvard en Pécuchet
Vrijdag 30 maart verzorgt de Stichting 
Strooker een voorstelling van Bouvard 
en Pécuchet naarde roman van Gustave 
Flaubert. Alles wat Bouvard en Pécu
chet, de Laurel en Hardy van de negen
bende eeuw ondernemen, is bij voorbaat 
êedoemd te mislukken. Vol enthousias
me storten ze zich in hun avonturen. Zaal 
Het Vervolg, 30 maart om 20.30 uur.

Limburgs
Slagwerk Ensemble
Het Intro-concert van zondag 1 april a.s., 
Hat om 15.30 uur begint, zal worden 
mtgevoerd door het Limburgs Slagwerk 
Ensemble. Dit slagwerk-ensemble werd 
*n 1988 geformeerd door Pieter Jansen, 
banvoerder slagwerk van het Limburgs 
Symfonie Orkest. Hij trok voor dit en
semble een aantal afgestudeerde colle
ga’s aan, aangevuld met studenten. Op 
''et programma staan werken rond het 
thema Frankrijk van Maurice O’Hana, 
midré Joli vet, Edgar Varèse en André 
^olivet. Intropodium, St. Maartenspoort 
" te Maastricht.

XXe-eeuwse 
kamermuziek 
donderdag 5 april om 20.30 uur vindt 
het slotconcert van de cursus XXe-eeu w-

juni worden er acht personen/groepen 
geselecteerd, die mogen deelnemen aan 
het festival, dat tot doel heeft het stimu
leren van cabaret in de studentenwereld. 
Inschrijvingsformulieren kunnen wor
den aangevraagd bij de bovengenoemde 
stichting, Postbus 41030, 9701 CA, 
Groningen. Voor meer informatie kun je 
bellen naar Floor Rikken, tel. 050-143609 
of Kita Meyering, tel. 050-181655.

Opera Forum Jong
Op 8 april vanaf 20.00 uur treedt Opera 
Forum Jong op met de opera ‘La Finta 
Giardiniera’ (De zogenaamde tuinhulp) 
in de Stadsschouwburg te Maastricht. 
De regie van dit jeugdwerk van W.A. 
Mozart is in handen van Matthias Re
mus, de muzikale leiding wordt verzorgd 
door Adam Gatehouse. La Finta Giardi
niera speelt zich af tussen lust- en angst
gevoelens met als spil: de liefde. De 
personages bevinden zich gevoelsmatig 
in een labyrint waarin ze verstrikta zijn 
geraakt. De opera vormt de afsluiting 
van twee jaren Opera Forum Jong. Het 
project Opera Forum Jong is bedoeld om 
jonge operamakers te begeleiden in de 
ontwikkeling van hun professionele 
carrière.

’’Zeker weten dat je huilt”

Se kamermuziek plaats, die gedurende 
het studiejaar 1989/90 gegeven wordt 
aan de Rijkshogeschool Maastricht, 
afdeling Conservatorium. Dit concert 
v°rmt de afsluiting van een driedaags 
Project dat in zijn geheel gewijd is aan de 
belgische componist Henri Pousseur. 
F°egang gratis. Intropodium, St. Maar- 
tenspoort 2 te Maastricht.

Studenten Cabaret 
^estival
Pe Stichting Groninger Studenten Ca
baret organiseert voor de vierde achter
eenvolgende keer een cabaretfestival op 
'8, 19 en 20 oktober. De inschrijving 
^aat tot 21 mei open voor alle HBO en 
*0 studenten in Nederland en België, 

■jdens een weekend in het begin van

NESKO
Het Nederlands Studenten Kamer Or
kest maakt binnenkort zijn zesentwin
tigste tournee. Dit kamerorkest bestaat 
uit ongeveer veertig studenten, afkom
stig van de verschillende universiteiten 
en HBO-instellingen. Elk jaar wordt het 
orkest opnieuw samengesteld na audi
ties. Daan Admiraal is de dirigent en hij 
heeft twee repetitieweekeinden en een 
repetitieweek de tijd om deze studenten 
samen te smeden tot een echt orkest. Het 
NESKO werd mede opgericht door het 
Universitair Asiel Fonds (UAF), een 
organisatie die in Nederland vluchte- 
ling-studenten begeleidt. De opbrengst 
van de concerten gaat, indien mogelijk, 
naar het UAF. Op het programma staan 
werken van Prokofjeff, Bartok, Berio en 
De Falla. Het dichtstbijzijnde concert 
vindt plaats in de muziekschool in Eind
hoven op 9 april om 20.00 uur.

“Dit is een klote bib, intellectuele kutzooi hier.”
De Stadsbibliotheek heeft een plakkaat van twee bij vijf meter 
opgehangen bij de uitleenbalie. “Lees, kijk en luister eens 
voor een ander,” staat erboven. Er hangen zwarte stiften om 
je tip aan anderen mede te delen. Het resultaat is een verma
kelijke serie aanbevelingen, afgewisseld met verzuchtingen, 
ontboezemingen en verwensingen die minstens zo leuk zijn. 
Jongerencultuur kortom.
De eerste week dat het vel er hing, werd de bibliotheek druk 
bezocht door scholieren die de laatste hand legden aan hun 
leeslijst. Vandaar: “Als je leest voor je lijst moetje Büch’s 
“Weerzien” eens lezen. 96 bladzijden!” en “Gouden tip: éérst 
uittreksels zoeken. Eventueel het boek lezen.”
“Matilde is geschreven door Roald Dahl. Echt waar het is het 
leukste ter wereld wat ik tot nu toe heb gelezen. Het gaat over 
een meisje dat allerlei dingen doet en heel veel kan.”
Roald Dahl, Astrid Lindgren, Evert Hartman, Thea Beckman, 
Thea Dubelaar en Guus Kuijer; de scholieren die boeken van 
deze schrijvers lezen, zijn dwingend in hun pogingen anderen 
tot hun favoriet te bekeren. “Liegbeest van Thea Dubelaar 
moet je beslist het allereerst lezen.”
Negatieve ervaringen zijn er met grotemensenschrijvers: 
“Marijke Höwelers Gelükgesproken niet op je lijst zetten ! ! ! ” 
“Roos van vlees, Jan Wolkers, NIET lezen”
Corry de Koster, medewerkster media van de Stadsbiblio
theek, beschouwt enigszins spijtig de vele volgens haar niet- 
literaire uitingen op de schrijfwand. Maar dat neemt ze op de 
koop toe:
“De bedoeling is toch dat mensen andere mensen helpen hun 
leeshorizon te verbreden en dat initiatief lijkt een succes te 
worden, als je ziet dat het ding na een paar dagen eigenlijk al 
vol was. We hadden niet verwacht dat het zo snel zou gaan, 
want het is een activiteit in het kader van de (landelijke) Bi- 
bliotheekdag en die is pas op 21 april. Dat het nu samenviel

met de Boekenweek is toeval.”
Zaterdag 21 april wordt een open dag gehouden aan de Nieu
wenhofstraat en dat is wat bijzonders voor een bibliotheek die 
volgens duistere bronnen altijd gesloten lijkt te zijn. Vanaf 
10.00 uur: deskundigen beantwoorden vragen over uw boek, 
met andere woorden: kunst of kitsch in uw boekenkast, ‘s 
Middags staan de activiteiten in het teken van het Boekenkof- 
ferprojekt Indonesië. De uitwerking van het thema van de 
Bibliotheekdag, “Lees eens voor een ander”, moet uitmonden 
in een geldbedrag waarmee het boekenverkeer tussen honder
den Indonesische eilandjes bekostigd kan worden. De bootjes 
zijn er wel, maar de schade die de boeken op weg van de ene 
lezer naar de andere oplopen, is groot. Daar moeten koffers 
voor aangeschaft worden.
De bieb zal bruisen van activiteit op 21 april. Demonstraties 
vioolbouwen en boekbinden, een Indonesische dansvoorstel
ling en een poppenkast. En de muurkrant wordt tentoongesteld. 
Of het tweede exemplaar dat er inmiddels hangt die eer ook te 
beurt zal vallen, is de vraag. De teksten wekken meer en meer 
de indruk van een toiletwand in open jongerencentrum ‘Ruig 
en Vuig’. De creativiteit beperkt zich voorlopig tot het eerste 
exemplaar.
“Die man daar is mijn vader. Dat vond ik een heel spannend 
boek. Alleen de schrijver weet ik niet meer.”
“Lees alleen Sven Massel. P.S. Breng Marsbataljon eens te
rug.”
“Lees Kafka”
“Go ask Alice, heel mooi, wel heel zielig.”
“Lees: Nicky’s dagboek. Zeker weten datje huilt.”
Gelukkig kunnen ook niet-lezers terecht in de Stadsbiblio
theek, ook op. 21 april. Een blijkbaar regelmatige bezoeker 
meldt: “In de bieb kom je altijd wel mooie vrouwen tegen.”

Geert Dekker _________________

Theater
Megangalre, Iers Weekend, Thea
ter van het Oosten, Stadsschouwburg, 
30 maart: 20.00 uur.
Bouvard en Pécuchet, Stichting Stroo
ier, Zaal het Vervolg,30 maart: 20.30 
uur.
Calthieen, Iers Weekend, Theater van 
oef Oosten, Theatercafé, 30 maart: 
23.00 uur.
Ernst, Iers weekend, Theater van het 
Oosten, Stadsschouwburg, 31 maart: 
20.00 uur
Molly Bloom, Theater van het Oosten, 
theatercafé, 31 maart: 23.00 uur.
Beste maatjes, Paul de Leeuw, Stads
schouwburg, 5 april: 20.00 uur.
Collegium Muslcum Limburg, kamer
koor, dirigent Jos Paumen, Stads
schouwburg Heerlen, 1 april: 12.00 uur. 
Bosje Bloemen, Karin Bloemen, Stads
schouwburg Heeerlen, 3 april: 20.00

Messiah Ballet, Introdans, Stads
schouwburg Heerlen, 4 april: 20.00 uur. 
Oklahoma, Opéra Royal de Wallonie, 
Jhéatre Royal Luik, 30 + 31 maart: 
20.00 uur.

Muziek
IJmburgs Symphonie Orkest, dirigent

Thomas Sanderling, Stadsschouwburg 
ei : 3 uur en I

gebouw, 31 maart: 20.00 uur.
Limburgs Slagwerk Ensemble, Intro
podium, 1 april: 15.30 uur.
Colorado String Quartet, recital, 
Redoutezaal, 3 april: 20.00 uur.
Lunchconcert. André Kerver en Inge 
Lulofs, Redoute, 4 april: 12.30 uur.
Henri Pousseur, eindproject in het 
kader van de cursus XXe Eeuwse 
Kamermuziek van de Rijkshogeschool 
Maastricht, Conservatorium, Intropo
dium, 5 april: 20.30 uur.

Diversen
Studium Generale, L. Vroman, literai
re avond, 4 april: 20.00 uur.
Studium Generale, lezing van H. ten 
Have, C. Spreeuwenberg, E. Sutorius 
en F. van Wijmen over levensbeëindi
ging van comapatiënten, Aula RL, 
Tongersestraat 53, 5 april: 20.00 uur.

Exposities

Studium Generale, tentoonstelling 
over leven en werk van de in Maastricht 
geboren theoloog en filosoof Mathieu 
Schoenmakers (1875-1944), Univer
siteitsbibliotheek, Bonnefantenstraat 2, 
16 maart Vm 13 pril. Openingstijden: 

ma, di wo 9-18 uur, di, 9-21 uur, vr 9-17 
uur, za 10-14 uur.
Anne Wind, monotypes en schilderi
jen, Schuwirth & van Noorden, Rechts- 
raat 64, . Maastricht, 17 maart Vm 14 
april.
Sim Visser, aquarellen, olieverven en 
pastels, en Jeltje Nlkkels-De Bosch 
Kemper, keramiek, Galerie Hof van 
Oensel, Haagstraat 5, Oensel-Schim- 
mert, 17 maart Vm 20 april. Openingstij
den: do Vm zo: 14-17 uur.
Jos Dlrix, beelden, Annemlek Jon
gen e.a., gouaches en schilderijen, 
Galerie de Sauveur, Dorpstraat 21, 
Ulestraten, 17 maart Vm 23 april. Open
ingstijden: do Vm zo 14-17 uur.
Théodore Schaepkens, schilderijen en 
tekeningen, Bonnefantenmuseum, 28 
jan. Vm 6 mei. Openingstijden: di Vm vr 
10-17 uur, za + zo 11 -17 uur.
Rlchar ?fan-
tenmuseum, 18 febr. Vm 27 mei. Open
ingstijden: zie boven.
Ger Stallenberg, schilderijen, Galerie 
Artisart, Grote Gracht 43, Maastricht, 
24 maart Vm 28 april 1990. Openingstij
den: di Vm za 13.30-17.30 uur.
Jacqueline van Dongen, schilderijen 
en Miriam Severijns, brons,Galerie De 
Keerder Kunstkamer, Kerkstraat 10 
Cadier en Keer, 30 maart Vm 29 april. 
Openingstijden: vr Vm zo van 13-18 uur 
en volgens afspraak.
Twan Lendfers, beelden en tekenin

gen, Galerie Signe, Akerstraat 82a 
Heerlen, 7 april Vm 6 mei. Openingstij
den: wo Vm zo, 14-17 uur.
Felix van de Beek, Galerie Signe, 
Ottostrasse 88/90, Aken, 1 Vm 29 april. 
Open: do 18-21 uur. Vr Vm zo 14-17 
uur.
Natascha Mann, schilderijen en grafiek, 
Samuel Rachl, installaties, Perroen 
Aktuele Kunst, Vrijthof 291. Maastricht, 
10 maart Vm 1 april. Openingstijden: 
wo-vr 13-18 uur, za 13-17 uur of vol
gens afspraak.
Grenzbereiche der Druckgraphik, 
diverse kunstenaars, Generaalshuis, 10 
maart Vm 2 april. Openingstijden: ma 
13-16 uur, di-vr 11-16 uur, za 11-14 
uur.
Paul Bartels, 32 zeefdrukken, Kasteel 
Bethlehem, Jeruzalemweg 1 Maa
stricht, 25 maart Vm 23 mei. Opening
stijden: ma Vm vr 9-17 uur.
Erik Toebosch, schilderijen en zeef
drukken, Gemeentemuseum Roer
mond, 24 maart Vm 27 mei. Opening
stijden: di Vm vr 11-17 uur, za en zo 14- 
17 uur.
Wouter van Romondt, schilderijen, 
tekeningen, plastieken, Galerie Fah, 
Brusselsestraat 80 Maastricht, 30 maart 
Vm 6 mei. Openingstijden: vr-zo 13-17 
uur.
Lydia Schouten, installations, mixed- 
media, Galerie Wanda Reiff, Recht
straat 42 Maastricht, 10 maart Vm 28 

april. Openingstijden: di t/m za 13-18 
uur.
Jlri Kolér, Hommage à van Gogh, 
Museum Van Bommel - Van Dam, 
Deken van Oppensingel 8, Venlo, 25 
maart t/m 6 mei, Openingstijden: di t/m 
vr 10-16.30 uur.

Film

Speelweek 30 maart Vm 5 april

Filmhuis Lumière, Bogaardenstraat 40b

Dagen van Duisternis, 20.00 uur 
Short film about love, 21.00 uur 
Torch Song Trilogy, 22.30 uur.

Mabi, Kleine Gracht 24a

Geen opgave

Cinema Palace, Wyckerbrugstr. 1

Koko Flanel, dag. 18.45, 21.30 uur, 
Za, zo, wo om 15.00 uur.
Dead Poets Society, dag. 18.30,21.15 
uur.
The war of the roses, dag. 18.30, 
21.15 uur. Za + wo om 15.00 uur.
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Dorpen en bruinkool 
vretende moloch in de 

groeve van Inden 
(foto Franco Gori)

Scuzi
U leest natuurlijk alweer jaren deze 
stukjes. U weet dan ook donders goed 
dat ik mij af en toe een beetje laat 
gaan. Een beetje? Râaâââââzend ben ik 
soms. Ik zou af en toe deze column 
slechts willen vullen met machteloze 
uitroepen in de trant van: 
Aaaaaarghü Wrâââââh, bleblebleb, 
oeaoeaoeü! Oeinkoeink, oeiaaaioei, 
@#$%&*1!
De literator A. van Iterson heeft mij 
echter ernstig gewaarschuwd dat ik 
met dit soort lectuur nooit in de 
letterkundige adelstand verheven zal 
kunnen worden, en aangezien ik dat 
wel nastreef (al word ik maar 
jonkvrouwe!) laat ik het waarachtig 
banale geschreeuw waar enigzins 
mogelijk achterwege.
Dat betekent natuurlijk wel dat ik 
telkens weer heel erg diep moet 
nadenken om mijn ergernis te 
verwoorden. Een hoogleraar een 
hersenloze snotpad noemen is tenslotte 
niet meer zo’n afschuwelijke metafoor, 
althans, niet op deze plek op de 
achterpagina. Er is dus sprake van 
schaalvergroting. Ging het vroeger om 
minuscule maatschappelijke 
verschijnseltjes en achterlijke 
individuutjes die ik onder vuur nam, 
tegenwoordig moeten reusachtige 
bevolkingsgroepen het ontgelden. 
Voor de afwisseling bestook ik dan af 
en toe een zielig medemens. En zei ik 
vroeger nog wel eens ‘bah, wat vies’, 
in de negentiger jaren moet ik het 
opeens hebben over ‘schimmelende 
korsten haarvervetting met brokjes 
roos’.
Maar tja, waar gehakt wordt vallen 
spaanders, of in mijn geval eerder: 
waar met katjoesja’s en fragmentatie- 
bommen gestreden wordt vallen 
dooien.
Dat is onvermijdelijk, en een béétje 
columnist sterft nog liever alvorens 
aanstalten tot excuses te maken. 
Herinnert U zich niet de weerbarstige 
polemiek in Vrij Nederland, vorig 
jaar? Waarin Tamar en Piet Grijs 
elkaar zowat benen afhakten, 
zwavelzuur overgoten, ogen uitstaken 
en elkaar bijna uitmaakten voor rotte 
vis en aftandse fascist? Op een 
gegeven moment vond zelfs ik dat een 
(eventueel satanische) 
verontschuldiging toch wel op haar 
plaats was geweest, maar nee hoor. 
Ik voeg mij niet in deze traditie. Zo 
heb ik de afgelopen afleveringen van 
‘Ergens wel, ergens niet’ in mijn 
enthousiasme een vakgroep, een 
doctorandus, een feministe en een 
student dodelijk beledigd. Nu vond ik 
het zelf behoorlijk onschuldig 
allemaal. Ik had namelijk met dezelfde 
hoeveelheid bytes (en dus voor 
hetzelfde geld) die vakgroep een bosje 
gefrustreerde theëtantes, de 
doctorandus een statusgeile makaak, 
de feministe een afgetakelde Ciska 
Dresselhuijs, en de student een 
topzware doch zwaar verouderde 
Encyclopaedia Brittanica kunnen 
noemen. Ik deed dat niet, en ik doe dat 
nog niet. Tenslotte is het niet mijn 
bedoeling mensen tot in hun diepste 
kruis te kwetsen, of een hoopvolle 
toekomst te ontnemen, nog afgezien 
van het beperkte waarheidsgehalte van 
die vergelijkingen. Die stukjes schreef 
ik met anecdotisch sarcasme, en in de 
hoop dat die mensen op een voor mij 
rechter pad komen. Hoe kan ik nou 
toch weten dat mijn slachtoffers 
opeens suïcide-neigingen krijgen 
wanneer hun vrienden glimlachend 
opmerken dat ze in de krant staan? Die 
herkenning is dan toch zeker accuraat, 
en daarmee rechtvaardig?
Kennelijk niet, dus.
Okee, okee,, shame on me, en excuses 
aan al diegenen die zich door mij 
gekloot voelen. Dom, dom, dom.
Maar let op lezertjes: ik doe dit maar 
één keer, hoor!
*Eva*

’’Eine wenig 
reizvolle 

Landschaft”
Vanuit Maastricht hoef je maar een goed half uur in de auto te zitten om in een van 
de meest macabere streken van West-Duitsland terecht te komen. Vanaf de Autobahn 
A4 naar Keulen of de A44 naar Düsseldorf ziet men meteen achter Aken de 
dampende electriciteitscentrales en de langgerekte afvalbergen waarvan men zich 
nauwelijks kan voorstellen dat ze doormensen zijn aangelegd. Hier wordt een kwart 
van alle electriciteit opgewekt die West-Duitsland nodig heeft. Wie zich om des te 
meer te genieten van al het schoons dezer aarde ook tot het afzichtelijke voelt 
aangetrokken, moet eens bij de afslag Weisweiler/Inden van de autoweg afgaan en 
de richting Inden volgen. Als u dat doet, kunt u bovendien later met enige weemoed 
tegen uw kleinkinderen vertellen dat u Inden nog gezien heeft, want over tien jaar 
bestaat het dorp niet meer, net als tien andere in de buurt. De rookpluimen van de 
energiecentrales wijzen de weg door een reeks gehuchten en dorpen die al groten
deels zijn verlaten. Met een beetje fantasie waant de bezoeker zich in een leeggelopen 
Oostduits dorp. De huizen zijn zorgvuldig dichtgemetseld om te voorkomen dat de 
trappen of het sanitair eruit gestolen worden. Hier en daar woont alleen nog een boer 
of een gezin uit Sri Lanka, Iran of Koerdistan. De kinderen spelen in de spookachtige 
sfeer op straat. Voor de rest is er vanuit de verte alleen het gebrom te horen van de 
oprukkende baggermachines, enorme kolossen, die variëren van enkele tientallen tot 
enkele honderden meters lengte. Sommige steken boven de rand van de afgravingen 
uit, omdat ze bezig zijn de laag grond van 150 meter dikte te verwijderen die het 
bruine goud scheidt van de oppervlakte.

bericht uit Maastricht
De dorpen in de driehoek Aken-Bonn-Mönchengladbach hebben de pech gebouwd 
te zijn op een dikke laag bruinkool, economisch gezien de meest interessante vooraad 
van heel Europa. Bij Inden, Garzweiler en Hambach worden drie groeves geëxploi
teerd. De kleinste beslaat een oppervlakte van dertig en de grootste van zeventig 
vierkante kilometer. De diepte van de groeves varieert van 150 tot 500 meter. Bij 
enigszins mistig weer is de overzijde van de groeve van Inden niet te zien, maar 
enorme koeltorens verraden de plek waarnaar de bruinkool via transportbanden 
wordt vervoerd. Per dag wordt alleen al in deze groeve 75.000 ton voor de electrici- 
teitsopwekking gewonnen. Samen zijn de drie groeves goed voor ruim honderd 
miljoen ton bruinkool per jaar. Het groootste gedeelte wordt ter plaatse omgezet in 
electriciteit, de rest wordt in de vorm van briketten of bruinkoolstof verkocht als 
brandstof voor de industrie. De ENCI in Maastricht is een van de klanten. De 
cementovens op de restanten van de Sint Pietersberg worden grotendeels met 
bruinkoolstof gestookt.
Nu we het toch over de ENCI hebben: wie zich ooit druk gemaakt heeft over de 
plannen om enkele honderden hectares van het Plateau van Margraten af te graven, 
kan er met zijn verstand niet bij dat ENCI om ecologische redenen geen toestemming 
voor de afgraving kreeg, terwijl enkele tientallen kilometers verder een honderden 
malen grotere ingreep om economische redenen niet wordt tegengehouden. Voorlo
pig willen de Duitsers de goedkope energiebron bruinkool niet missen. De afgravin
gen gaan zeker tot het eind van de eeuw door en voor na het jaar 2000 liggen de 
plannen ook al klaar. Er is sinds de vorige eeuw vijf miljard ton afgegraven en er ligt 
nog een exploitabele voorraad zeker zes miljard ton.
De ecologische bezwaren tegen de bruinkoolwinning zijn talrijk: sociale structuren 
worden letterlijk weggebaggerd, het landschap wordt vernield, de lucht wordt

verpest door de rookgassen van de electriciteitscentrales en de grond door de vliegas' 
Leden van diverse ‘Bürgerinitiativen’ uit omringende dorpen weten te melden da’ 
hun kinderen veel vaker dan normaal last hebben van astma en bronchitis en dat hi®’| 
meer aangeboren afwijkingen voorkomen. Hard wetenschappelijk bewijs ontbreek1' 
omdat de Westduitse wetenschap corrupt is: „Om succes te hebben als wetenschap' 
per moet een hoogleraar een duur instituut oprichten, dat leeft van de opdrachten va11 
het bedrijfsleven. Gewone burgers kunnen dat niet betalen en bovendien is d|C 
hoogleraar bang dat hij een conclusie moet trekken die tegen het belang ingaat vä” 
het bedrijfsleven. Bedrijven en wetenschappelijke instituten zijn zo met elkaa’ 
verweven, dat een bedrijf altijd wel een instituut vindt dat de gewenste conclus*6 
wetenschappelijk wil onderbouwen,” zegt Gerard Peek uit Boslar, leraar en sart'61' 
zijn vrouw, de theologe dr. Margret Peek-Hom, al jarenlang actief om de bevolkinï 
te mobiliseren. Peek haalt er de kankeratlas van West-Duitsland bij: het hele gebt®6 
langs de Nederlandse grens (met daarin het Roergebied) is vuurrood gekleurd, '*a' 
betekent dat daar veel vaker dan normaal kanker aan de lüchtwegen en long6*1 
voorkomt.
De vuile lucht is voor Nederland wel een grote zorg, maar niet de eerste. Acht va’ 
de tien dagen waait de wind immers van het westen naar het oosten. De eer van $ 
grootste zorg is weggelegd voor het grondwater. Omdat de bruinkool droog gewo*1 
nen moet worden, moet het grondwater voortdurend worden weggepompt. Daarvo®’ 
zorgen 1200 pompen, die jaarlijks meer dan een miljard kubieke meter wat6’ 
verwerken. Dat wordt in oostelijke richting afgevoerd en komt zo terecht in h® 
stroomgebied van de Rijn, terwijl het uit een schol komt die naar het westen, naar 
Maas stroomt. Het gevolg is dat in het Nederlandse deel van de schol, vooral in 6 
Roerdalslenk, het grondwater zakt. Voor een deel is dat overigens ook te wijten aa’ 
de ‘onttrekkingen’ in Nederland, waar in de huishoudens en de land- en tuinbon* 
teveel water wordt gebruikt. Het gevolg van beide oorzaken is dat hier en daar > 
Limburgse natuurgebieden, die erg gevoelig zijn voor veranderingen in de wat6’ 
stand, verdrogingsverschijnselen vertonen.
Daarmee is het leed nog lang niet geleden. De tot nu toe gepleegde aanslagen op h6 
gebied hebben het in een neerwaartse spiraal terecht doen komen, waarvan het ein6 
nog niet in zicht is. De grootste electriciteitsproducent van de omgeving, ® 
Rheinisch-Westphälische Elektrizitätswerke AG, die via haar dochter Rheinbra1’1’ 
de groeves in Inden en Frimersdorf exploiteert en op die plaatsen stroom opW®^ 
zoekt uitbreiding van zijn activiteiten. RWE is een semi-openbaar nutsbedrijf, dab* 
hele kringloop van afval in de buurt in handen heeft. Het bedrijf heeft zoveel ervari®-' 
met het verwerken van zijn eigen afval, dat het zich ook is gaan ontfermen o*6’ 
andermans rommel. Sinds jaar en dag haalt het dochterbedrijf Trienekens 
huisvuil op en verwerkt het. Van lastige gemeentes of de overheid heeft RWE n>®’ 
te vrezen: het bedrijf is immers voor 51% in handen van gemeenten en tal 
’Stadtdirektore’ bekleden er functies tegen een vergoeding van 700 mark per uuf;' 
In een recent verleden heeft RWE veel kapitaal opgespaard om te investeren J 
kernenergie, maar nu de overheid daarvan is teruggekomen, is het roer omgegoo'1 
RWE steekt dat geld nu in een compleet aanbod van afvalverwerking een lucratif 
toekomst. De firma wil nu de verbrandingscapaciteit benutten voor het verwerk6 
van huisvuil en industrieel afval en de opslagcapaciteit in groeves voor de verbr®® 
dingsresten. Dat heeft weer andere ondernemers op het idee gebracht de hele str®e 
te verheffen tot stortplaats. Zo moet even voor Inden de mijn die daar 3500 mens^ 
werk verschaft, in 1992 sluiten. Het terrein is dan uitstekend geschikt voor 
opslaan en verwerken van zuiverinsslib en vervuilde grond, schrijven de aanvrag^ 
van de vergunning. Want zo komt er nieuwe werkgelegenheid voor 250 mensen6 
de natuur heeft niets te verliezen, want het terrein ligt in een ’’wenig reizv° 
Landschaft”.

Jacques Herraets
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